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Bydel Sagene 
Bydelsutvalget 26.09.13 

Saksgang i komiteene og BU 
 

Saker til behandling KNK  
    17.09.13 
 

BUK 
17.09.13 

HOS 
19.09.13 
 

AU 
23.09.13 

BU 
26.09.13 

BU 13/50 
Økonomioppfølging pr. 
31. juli 2013 x x x x x 
BU 13/51 
Tertialmelding for 2. 
tertial 2013 x x x x x 
BU 13/52 
Utleie av kommunal grunn 
i Bydel Sagene - status og 
oppdatering av politiske 
retningslinjer 

x    x 
BU 13/53 
Uteservering i 
Torshovparken - 
evaluering av 2-årig 
prøveprosjekt 

x 
   

x 

BU 13/54 
Ressurssituasjonen i 
barnevernet - flerkulturell 
forståelse 

 x 
  

x 

BU 13/55 
Orientering om 
sommertilbud 2013 

 

x 
 

 x 

BU 13/56 
Barneparkene x  

  

x 
BU 13/57 
Innstilling fra Ideutvalget 
for Akerselva x 

   

x 
BU 13/58 
VK8: Parkeringsplasser til 
bilkollektiv x 

 

 
 

x 
BU 13/59 
Sikkerhet og beredskap ved 
NAV Sagene, 
sosialtjenesten 

 

 x x x 
BU 13/60 
Barnetråkk registrering 
med Bjølsen skole x x 

 

 x 
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BU 13/61 
VH 12 Områdesatsing 
rundt Sandaker /Åsen x 

 

x  x 
BU 13/62 
Uttreden av Bydelsutvalget 
og Arbeidsutvalget. 
Oppnevning av nytt 
varamedlem i 
Arbeidsutvalget. 

   x x 

BU 13/63 
Søknad om permisjon fra 
verv som varamedlem i 
Bydelsutvalget og verv 
som medlem i Helse- og 
sosialkomiteen. Eventuell 
oppnevning av nytt 
medlem i Helse- og 
sosialkomiteen. 

   x x 

BU 13/64 
Søknad om fritak av verv 
som medlem i Kultur- og 
nærmiljøkomiteen. Nytt 
valg av medlem i Kultur- 
og nærmiljøkomiteen. 

    x 

BU 13/65 
Skolefrokost    x x 
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Følgende medlemmer hadde forfall: 
Navn Funksjon Repr 
Eli Eriksen Sveen 
Hege Lofthus 
Henok Kassahun 
Tarik Fanuel Ogbamichael 
Aud L. Krook 
Stein Michael Storleer 
Hans Otto Watne 

MEDLEM 
1. VARAMEDLEM 
2. VARAMEDLEM 
MEDLEM 
1. VARAMEDLEM 
2. VARAMEDLEM 
MEDLEM 

AP 
AP 
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V 
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Følgende fra administrasjonen møtte: 
 
Helge Jagmann – bydelsdirektør 
Atle Hillestad – avdelingsdirektør, økonomi 
Hilde Graff – avdelingsdirektør, barn og ung 
Siri Berg – avdelingsdirektør, personal 
Inger Lise Myklebust – avdelingsdirektør, helse og sosial 
Morten Nordlie – avdelingsdirektør, kultur og nærmiljø 
Leif Gjerland – informasjonssjef 
 
 
 
 
Følgende saker var til behandling: 
 
 
Saksnr Tittel 
1.  Åpen halvtime 
2.  Godkjenning av innkalling og saksliste 
3.  Godkjenning fra møte 02.05.13 
4. BU 13/40 Økonomioppfølging pr 30. april 2013 
5. BU 13/41 Tertialmelding 1. tertial 2013 
6. BU 13/42 Demensarbeid i bydel Sagene - Demensplan 
7. BU 13/43 Kort gjennomgang av faktagrunnlaget til strategisk plan 
8. BU 13/44 Kvalitet og innhold i bydelens barnehager 
9. BU 13/45 VA5 fairtrade status i bydelen 
10. BU 13/46 Grønne midler - oppdatering av retningslinjer 
11. BU 13/47 VK 14: Større søppelkasser i bydelens parker 
12. BU 13/48 Forslag til møteplan 2. halvår 2013 
13. BU 13/49 Nytt valg på varamedlem i Barne- og ungekomiteen 
14.  Spørretimen 
15.  Orienteringssaker 
16.  Eventuelt 
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1. Åpen halvtime 

Torill Knatterød, rådet for funksjonshemmede mente man i tillegg til grønne tak bør se på 
muligheten for solcellepanel og bikuber og lurte på hvem som kan svare på spørsmål om 
dette. 
 
Hun opplyste rådet ønsker fortsatt å ha møter på tirsdag men gjerne kl 16 i stede for kl 17. 
 
Magnus Bjørnebekk, Barne- og ungdomsrådet, opplyste at 5 medlemmer har gått ut og det må 
derfor velges nye. Han var spesielt opptatt av å få medlemmer fra Sagene skole. Rådet skal ha 
konsert i Bjølsenparken i september. Rådet er også opptatt av at for få kan svømme og vil 
derfor gjennom sentralt ungdomsråd arbeide for å få et bad på Sagene. Rådet har nå 4 møter i 
halvåret men ønsker 5 eller 6. 

 

2. Godkjenning av innkalling og saksliste 

Innkalling og saksliste ble enstemmig godkjent. 

 

3. Godkjenning fra møte 02.05.13 

Protokoll fra møte 02.05.13 ble enstemmig godkjent. 

 

4. BU 13/40 Økonomioppfølging pr 30. april 2013 

Bydelsdirektørens forslag til vedtak: 
Økonomioppfølging pr 30. april 2013 tas til etterretning. 
 
Arbeidsutvalgets vedtak: 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt. 
 
Bydelsutvalgets behandling: 
 
Kjell Omdal Erichsen, Helge Stoltenberg, Atle Hillestad og Helge Jagmann hadde ordet. 
  
  VEDTAK (enstemmig) 
  Økonomioppfølging pr 30. april 2013 tas til etterretning. 
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5. BU 13/41 Tertialmelding 1. tertial 2013 

Bydelsdirektørens forslag til vedtak: 
Tertialmelding for 1. tertial 2013 tas til etterretning. 
 
Arbeidsutvalgets vedtak: 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt. 
 
Bydelsutvalgets behandling: 
 
  VEDTAK (enstemmig) 
  Tertialmelding for 1. tertial 2013 tas til etterretning. 

 

6. BU 13/42 Demensarbeid i bydel Sagene - Demensplan 

Bydelsdirektørens forslag til vedtak: 
Bydelsutvalget tar sak om bydelens satsing på demens til orientering. 
 
Arbeidsutvalgets vedtak: 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt. 
 
Bydelsutvalgets behandling: 
 
Karina Hellum, Kjell Omdal Erichsen og Ole Jørgen Nyhagen hadde ordet.  
 
  VEDTAK (enstemmig) 

Bydelsutvalget tar sak om bydelens satsing på demens til orientering. 

 

7. BU 13/43 Kort gjennomgang av faktagrunnlaget til strategisk plan 

Bydelsdirektørens forslag til vedtak: 
Bydelsutvalget tar saken til orientering. 
 
Bydelsutvalgets behandling: 
 
Bydelsdirektør Helge Jagmann presenterte foreløpig tallmateriale til strategiplanen. 
 
Eldar Aldernæs Hanson og Kjell Omdal Erichsen hadde ordet. 
 
  VEDTAK (enstemmig) 
  Bydelsutvalget tar saken til orientering. 
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8. BU 13/44 Kvalitet og innhold i bydelens barnehager 

Bydelsdirektørens forslag til vedtak: 
Bydelsutvalget tar saken om kvalitet og innhold i bydelens barnehager til etterretning. 
 
Barne- og ungekomiteens vedtak: 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt. 
 
Bydelsutvalgets behandling: 
 
Marianne Engelstad og Kjell Omdal Erichsen hadde ordet.  
 
  VEDTAK (enstemmig) 

Bydelsutvalget tar saken om kvalitet og innhold i bydelens barnehager til 
etterretning. 

 

9. BU 13/45 VA5 fairtrade status i bydelen 

Bydelsdirektørens forslag til vedtak: 
Saken tas til etterretning. 
 
Kultur- og nærmiljøkomiteens vedtak: 
• Saken tas til etterretning.  
• Potensialet for et større forbruk av Fair Trade produkter i bydelens virksomheter er til 

stede. Bydelsutvalget ber om at administrasjonen jobber videre for å oppnå dette, og 
spesifikt ser på hvordan innkjøpsrutiner knyttet til Fair Trade produkter kan forbedres og 
hvordan kunnskapen om Fair Trade hos de ansatte kan økes. 

 
Bydelsutvalgets behandling: 
 
Jan Christian Kielland hadde ordet. 
 
  VEDTAK (enstemmig) 

• Saken tas til etterretning.  
• Potensialet for et større forbruk av Fair Trade produkter i bydelens 

virksomheter er til stede. Bydelsutvalget ber om at administrasjonen 
jobber videre for å oppnå dette, og spesifikt ser på hvordan 
innkjøpsrutiner knyttet til Fair Trade produkter kan forbedres og 
hvordan kunnskapen om Fair Trade hos de ansatte kan økes. 

 



 - 10 - 

10. BU 13/46 Grønne midler - oppdatering av retningslinjer 

Bydelsdirektørens forslag til vedtak: 
Bydelsdirektørens forslag til oppdaterte retningslinjer godkjennes, med endringer i § 2.1, 2.7, 
2.8 og 4.2. 
 
Kultur-og nærmiljøkomiteens vedtak: 
• Bydelsdirektørens forslag til oppdaterte retningslinjer godkjennes, med endringer i § 2.1, 

2.7, 2.8.  
• Pkt. 4.2 skal lyde: 4.2. Tiltak og aktiviteter som ikke hovedsakelig er rettet mot bydelens 

beboere. Prosjekter utenfor bydelens grenser må dokumentere hvordan bydelens 
innbyggere skal involveres og hvor stor andel av deltakerne som vil være fra bydelen. 

 
Bydelsutvalgets behandling: 
 
Jørgen Foss og Stian Haraldsen hadde ordet. 
  
  VEDTAK (enstemmig) 

• Bydelsdirektørens forslag til oppdaterte retningslinjer godkjennes, 
med endringer i § 2.1, 2.7, 2.8.  

• Pkt. 4.2 skal lyde: 4.2. Tiltak og aktiviteter som ikke hovedsakelig er 
rettet mot bydelens beboere. Prosjekter utenfor bydelens grenser må 
dokumentere hvordan bydelens innbyggere skal involveres og hvor 
stor andel av deltakerne som vil være fra bydelen. 

 

11. BU 13/47 VK 14: Større søppelkasser i bydelens parker 

Bydelsdirektørens forslag til vedtak: 
Bydelsutvalget tar administrasjonens redegjørelse og utkvittering av ”VK 14 - Større 
søppelkasser i bydelens parker” til orientering og ber om å bli holdt oppdatert i forhold til 
fremdriften i det videre arbeidet. Herunder kommer eventuelle innspill som knyttes til 
bydelsutvalgets behandling av budsjettet for 2014. 
 
Kultur- og nærmiljøkomiteens vedtak: 
Bydelsutvalget tar administrasjonens redegjørelse og utkvittering av ”VK 14 - Større 
søppelkasser i bydelens parker” til orientering og ber om å bli holdt oppdatert om fremdriften 
i det videre arbeidet. Herunder kommer eventuelle innspill som knyttes til bydelsutvalgets 
behandling av budsjettet for 2014. 
 
Bydelsutvalgets behandling: 
 
Jørgen Foss hadde ordet. 
 
  VEDTAK (enstemmig) 

Bydelsutvalget tar administrasjonens redegjørelse og utkvittering av ”VK 
14 - Større søppelkasser i bydelens parker” til orientering og ber om å bli 
holdt oppdatert om fremdriften i det videre arbeidet. Herunder kommer 
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eventuelle innspill som knyttes til bydelsutvalgets behandling av budsjettet 
for 2014. 

 

12. BU 13/48 Forslag til møteplan 2. halvår 2013 

Bydelsdirektørens forslag til vedtak: 
Møteplan for 2. halvår 2013 vedtas. 
 
Arbeidsutvalgets vedtak: 
Møteplan for 2. halvår 2013 vedtas med følgende endring: 
Eldrerådets møte begynner kl. 14:30. 
 
Bydelsutvalgets behandling: 
 
Marianne Nordli, Helge Stoltenberg, Stian Haraldsen, Marianne Engelstad, Jørgen Foss, Ole 
Jørgen Nyhagen, Sten Ånnerud, Eldar Aldernæs Hanson og Karina Hellum hadde ordet. 
 
Marianne Nordli, FRP, foreslo: 
1. BUs komitemøter holdes på tre ulike dager. 
2. HOS-møtene holdes ikke torsdager, eventuelt tidligst kl. 19.30. 
3. BU-møtene holdes ikke torsdager, eventuelt tidligst kl 19.30. 
4. Administrasjonen gis fullmakt til å justere møteplanen i tråd med dette. 
 
Etter drøftinger mellom partiene, ble følgende omforente forslag lagt fram: 
 
Eldrerådet og barne- og ungdomsrådet holder møter på mandag 
Rådet for funksjonshemmede holder møter på tirsdag. 
Barne- og ungekomiteen holder møter på tirsdag 
Kultur og nærmiljøkomiteen holder møter på onsdag 
Helse- og sosialkomiteen holder møter på torsdag. 
Eldrerådets møter avholdes kl 14.30 
Møter i rådet for funksjonshemmede avholdes kl 16.00 
 
Nordli trakk etter dette punktene 1, 2 og 4 i sitt forslag. 
 
Punkt 3 i Nordlis forslag falt med 14 stemmer (5AP, 3H, 2V, 2SV, 1R, 1MDG) mot 1 stemme 
(1FRP) 
 
  VEDTAK 
  Møteplan for 2. halvår 2013 vedtas med følgende endringer: 
   
  Eldrerådet og Barne- og ungdomsrådet holder møter på mandag 

Rådet for funksjonshemmede holder møter på tirsdag 
Barne- og ungekomiteen holder møter på tirsdag 
Kultur- og nærmiljøkomiteen holder møter på onsdag 
Helse- og sosialkomiteen holder møter på torsdag 
Eldrerådets møter avholdes kl 14.30 
Møter i rådet for funksjonshemmede avholdes kl 16.00 
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13. BU 13/49 Nytt valg på varamedlem i Barne- og ungekomiteen 

Bydelsdirektørens forslag til vedtak: 
….….…. (R) oppnevnes som nytt varamedlem i Barne- og ungekomiteen. 
 
Arbeidsutvalgets vedtak: 
….….…. (R) oppnevnes som nytt varamedlem i Barne- og ungekomiteen. 
 
  VEDTAK (enstemmig) 

Leah Olafsen (R) oppnevnes som nytt varamedlem i Barne- og 
ungekomiteen. 

 

14. Spørretimen 

Det var ingen saker til spørretimen. 

 

15. Orienteringssaker 

a) Bydelsdirektør opplyste at alle med rett til barnehageplass har fått plass ved 
hovedopptaket. 

b) Bydelsdirektør orienterte om bydelens oppfølging av byggearbeider på nabotomta til 
Maridalsveien barnehage. 

c) Bydelsdirektør orienterte om neste trinn i samhandlingsreformen som innebærer at 
førstkommende mandag åpner Kommunalt akutt døgnopphold (KAD) på 
samhandlingsarena Aker. 

d) Jan Christian Kielland (MDG) informerte om at han flytter fra bydelen. Han takket for 
godt samarbeid og opplyste at Siri Mittet går inn som fast representant i 
bydelsutvalget. 

16. Eventuelt 

a) Kjell Omdal Erichsen takket BU-leder for innspillene han hadde gitt byråden under 
møtet om Heidenreichtomta og Voldsløkka. 

b) BU-leder oppfordret alle til å stille på helgens konserter på Myraløkka. 
c) BU-leder opplyste at arbeidermuseet åpner på mandag. 

 

BYDEL SAGENE 
Bydelsutvalget 
Helge Stoltenberg       Atle Hillestad 
Møteleder       Møtesekretær 
 



Oslo kommune
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Saksframlegg

Dato: 22.08.2013
Saksmappe: Saksbeh: Arkivkode:
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Saksgang

Utvalg Møtedato
Barne- og ungekomiteen 17.09.2013
Helse- og sosialkomiteen 19.09.2013
Kultur- og nærmiljøkomiteen 17.09.2013
Arbeidsutvalget 23.09.2013
Bydelsutvalget 26.09.2013

Økonomioppfølging pr. 31. juli 2013
1. REGNSKAPSAVVIK OG ÅRSPROGNOSE PR. 31.07.13
Regnskapet pr 31. juli viser 4,1 millioner kroner i merforbruk og prognosen pr 31. desember 
6,95 millioner i merforbruk etter at merforbruket på 6,1 millioner fra 2012 er dekket inn. 

REGNSKAP OG PROGNOSER PR. ENHET

Tabell 1: Regnskap, avvik og prognose pr. 31.07.13 pr enhet. Hele tusen kroner

Tsteder Tsteder (T) Beløp
Justert
budsjett Diff Prognose

701 ØS-felles 5 097 5 143 46

711 Økonomi diverse -2 568 3 758 6 327 2 200

202 Personal/administrativ service 18 629 22 673 4 044 3 000

111 Direktør med stab 2 728 2 526 -202

Sum administrasjon og fellesutgifter 23 885 34 100 10 215 5 200

412 Bjølsen resultatenhet 22 276 22 000 -276 1 200

411 Akerselva resultatenhet 23 884 22 577 -1 307 750

490 BOUsjef resultatansvar 35 287 35 501 214

415 Margarinfabrikken resultatenhet 46 821 44 747 -2 074 -1 000

429 Ungdom 7 774 8 215 441

414 Torshov resultatenhet 27 253 27 839 586 1 700

413 Sagene resultatenhet 22 374 21 889 -485 750

401 BOU søknadskontor 21 011 18 882 -2 128 -1 600

440 Barnevern 66 122 60 819 -5 303 -6 500

431 Helsestasjonen 9 440 9 747 307 0

Sum barn og unge 282 241 272 215 -10 026 -4 700

321 Sosialtjenesten 29 832 29 404 -428 -600

501
Søknadskontor HOS eldre og 
funk.h 128 773 127 284 -1 489 -4 000

580 Eldresenter og frivillighet 3 019 3 054 35 0

521 Hjemmetjenesten 42 487 41 971 -516 -650

513 Møllehjulet bosenter 15 175 14 599 -576 100

324 Utviklingssenteret 34 370 33 476 -895 0

301 HOS-sjef tjenester 824 2 726 1 902 500



810 Økonomisk sosialhjelp 42 657 40 542 -2 116 -1 200

523 Enhet for tilrettelagte tjenester 37 860 37 316 -544 -1 500

302 Resultatenhet leger/fysio mv 2 096 2 361 265 0

Sum helse og sosial 337 093 332 733 -4 360 -7 350

611 Enhet for bærekraft 2 304 3 121 818 0

601 KON-avdeling 4 324 4 682 358

Sum kultur og nærmiljø 6 628 7 803 1 175 0

311 Legesenter 2 942 1 788 -1 154 -100

652 789 648 639 -4 150 -6 950

Merknader
711, økonomi diverse og 202, personal/administrativ service
Ufordelte reserver er plassert på disse enhetene.

411-415, barnehageenhetene
Barnehageenhetenes prognoser er satt med utgangspunkt i korrigert lavere sats for 
pensjonspremie.

440, barnevern
Merforbruket skyldes plasseringer i fosterhjem og institusjoner. Prognosen er usikker

501, søknadskontor HOS
Det prognostiserte merforbruket skyldes nye kostnadskrevende brukere samt lavere 
nedtrapping av sykehjemsplasser enn budsjettert de siste måneder..

REGNSKAP OG PROGNOSE PR. KOSTRA OG FUNKSJONSOMRÅDE
Tabell 2: Regnskap, avvik og prognose pr. 31.07.13 pr kostra og funksjonsområde. Hele 
tusen kroner

Funksjon Funksjon (T) Beløp
Justert
budsjett Avvik Prognose

100 Politisk styring 871 780 -91

110 Kontroll og revisjon 0 200 200

120 Administrasjon 14 608 20 226 5 618

130 Administrasjonslokaler 1 796 1 728 -69

180 Diverse fellesutgifter 0 3 758 3 758 5 200

233 Forebyggende arbeid, helse og sosial 1 483 633 -850

241 Diagnose, behandling, rehabilitering 10 007 7 346 -2 661 400

242 Råd, veiledning og sosial forebyggende arbeid 25 031 22 025 -3 005 -600

243 Tilbud til personer med rusproblemer 4 860 7 219 2 359

265 Kommunalt disponerte boliger 1 270 850 -420

273 Kommunale sysselsettingstiltak 10 199 9 922 -277

275 Introduksjonsordningen 3 398 4 099 701

283 Bistand til etablering og opprettholdelse av egen 1 398 2 414 1 016

301 Plansaksbehandling 0 400 400

335 Rekreasjon i tettsted 1 165 1 564 399

360 Naturforvaltning og friluftsliv 0 0 0

380 Idrett 10 0 -10



385 Andre kulturaktiviteter 2 955 3 478 523

386 Kommunale kultur- og idrettsbygg 1 955 2 855 901

Sum funksjonsområde 1, helse, sosial og nærmiljø 81 006 89 497 8 492 5 000

201 Førskole 149 637 146 076 -3 561 3 400

211 Styrket tilbud til førskolebarn 8 577 8 468 -109

221 Førskolelokaler 32 778 33 291 514

Sum funksjonsområde 2 a, barnehager 190 992 187 835 -3 156 3 400

231 Aktivitetstilbud barn og unge 6 995 7 238 243

232
Forebygging, helsestasjons- og
skolehelsetjeneste 9 023 9 775 753

244 Barneverntjeneste 13 261 13 975 714

251 Barneverntiltak i familien 7 260 6 677 -582

252 Barneverntiltak utenfor familien 46 263 40 641 -5 622 -6 500

Sum funksjonsområde 2 b, oppvekst 82 801 78 307 -4 495 -6 500

234 Aktivisering eldre og funksjonshemmede 15 292 16 501 1 209

253 Bist, pleie, oms, i inst for eldre og funksjonshem 98 553 101 553 3 000 -5 650

254 Bistand, pleie, omsorg til hjemmeboende 112 343 105 370 -6 973 -2 050

261 Institusjonslokaler 2 608 2 388 -220

733 Transport (ordninger) for funksjonshemmede 6 804 7 798 994

Sum funksjonsområde 3, pleie og omsorg 235 599 233 611 -1 989 -7 650

276 Kvalifiseringsprogrammet 19 733 18 847 -886

281 Økonomisk sosialhjelp 42 657 40 542 -2 116 -1 200

Sum funksjonsområde 4, økonomisk sosialhjelp og 
kvalifiseringsprogram 62 390 59 389 -3 002 -1 200

652 788 648 639 -4 150 -6 950



TJENESTEOMRÅDER MED SÆRSKILT OPPFØLGING
Sykehjemsplasser
Figur 1 antall sykehjemsplasser
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Figur 2 Antall brukere av hjemmesykepleie
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Figur 3 antall klienter pr måned med økonomisk sosialhjelp
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Figur 4 institusjonsplasseringer i barnevernet
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Bydel Sagene
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Utvalg Møtedato
Kultur- og nærmiljøkomiteen 17.09.2013
Bydelsutvalget 26.09.2013

Utleie av kommunal grunn i Bydel Sagene - status og oppdatering av 

politiske retningslinjer

Sammendrag:
Denne saken er et forslag til revisjon av gjeldende retningslinjer for utleie av kommunal grunn i 
Bydel Sagene, som fastsatt av BU 1.4.2004. Bydelsdirektøren foreslår å endre soneinndelingen for 
ulike leiepriser, som fører til at også prisene og de forskjellige kategoriene i prislisten bør revideres. 
Bydelens retningslinjer for bruk av plasser til ulike tiltak gjennomgås og foreslås revidert for å passe 
bedre med dagens bruk. Til slutt legges det fram en sammenlikning av bydelene i indre by og 
sentrums leiepriser og utviklingen av disse over tid.

Bakgrunn for saken:
I forbindelse med bydelsreformen i 2004 fikk bydelen ansvaret for utleie av kommunal grunn i parker 
og på fortau, torg og gatetun innenfor bydelsgrensen. Områdene hadde tidligere blitt forvaltet av 
Friluftsetaten, Eiendoms- og byfornyelsesetaten og Samferdselsetaten. Kultur- og
nærmiljøavdelingen fikk ansvaret for utleie av kommunal grunn i bydelen. 

Til grunn for utleiepraksisen ligger bystyrevedtak i sak 435 av 21.6.00. Vedtaket inneholder 
bestemmelser som skal følges av alle bydelene i Oslo. Vedtaket ligger som Vedlegg 1.

1.4.2004 ble BU-sak 04/25 Politiske retningslinjer for utleie og salgstillatelser i parker og på fortau, 
torg og gatetun i Bydel Sagene behandlet. Saken kan leses i Vedlegg 2 og BUs vedtak i Vedlegg 3.
Saken fastsetter egne bestemmelser for bydelen om hvilke områder som skal kunne brukes til hvilket 
formål, priser for de ulike formålene og bestemmelser for kontraktoppsett.

Vedtaket er som følger: 

VEDTAK (enstemmig):
1. Bydelens torg godkjent for utleie til uteservering er: Arne Gjestis plass, Oskar Braatens plass; 

Torshaughavn (trikkestallen) og Nordpolen.
2. Bydelens torg godkjent for utleie til enmannstorg (salg frukt/grønt/bær)er: Arne Gjestis plass, 

Oskar Braatens plass, Krysset Vogtsgate/Bentsebrugata .
3. Bydelens plasser godkjent for standstillatelser er: Krysset Vogtsgate/Bentsebrugata, 

Torshaughavn (Trikkestallen) og Arne Gjestis plass. Bydelen stiller seg positivt til
standstillatelse på andre områder bydelen disponerer, dersom dette er tilrådelig ut fra 
hensynet til sikkerhet og fremkommelighet.

4. Salg av juletrær i bydel Sagene kan finne sted på følgende plasser: Arne Gjestis plass, Oskar 
Braatens plass, Johan Sverdrups plass(nord), Lilleborgbanen og Torshovparken.
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5. Det er ingen egnede plasser for salg fra mobil salgsvogn i bydelen. Dersom andre varetyper 
og åpningstider blir aktuelt må dette vurderes særskilt i det enkelt tilfelle.

6. Pris og praksis ved utleie av areal til uteservering foran serveringssted og utleie av arealer til 
vareutstilling foran foretning i 2004 fastsettes i tråd med Eiendoms- og byfornyelsesetatens 
prisliste og praksis, som vist i vedlegget.

7. Det kan inngås kontrakter med varighet inntil tre år.
8. Markedspriser legges til grunn for utleie til øvrig kommersiell virksomhet (enmannstorg, 

arrangementer, mobile salgsvogner, reklame, filmopptak, salg av juletrær m.m.)
9. Utleie til kulturell og ikke- kommersiell aktivitet som religiøse, politiske og kulturelle 

ytringer er gratis.
10. Kontroll og oppfølgingstjenesten ivaretas av bydelen. Erfaringer med ordningen evalueres i 

løpet av våren 2005.

Saksframstilling:
Bydelsadministrasjonen har siden 2004 opparbeidet seg en rekke erfaringer ved utleie av kommunal 
grunn. På disse årene har bydelen også endret seg en god del; det har kommet nye bygg og gater, og 
enkelte torg, parker og veier har endret karakter. Bydelsdirektøren ønsker i denne saken å oppdatere 
bydelsutvalget om status i feltet, samt legge fram noen forslag til forbedring av praksis. Det er 
ønskelig at denne saken erstatter BU-sak 04/25, slik at den i årene fremover vil være retningsgivende
for saksbehandlere i bydelen som har ansvaret for utleie av kommunal grunn. Det foreslås at alle 
endringer vil gjelde fra 1.1.2014.

1. Soner for utleie 
På nåværende tidspunkt opererer bydelen med to priser avhengig av hvilket område som leies. Vogts 
gate har en høyere pris enn øvrige områder i bydelen. I den opprinnelige prislisten fra 2004, fra da 
Eiendoms- og byfornyelsesetaten og Samferdselsetaten forvaltet kommunal grunn, står Arendalsgata 
oppført i samme kategori som Vogts gate. Grunnet planene for en oppgradering av Arendalsgata til 
en ûmiljøgateû ble ikke Arendalsgata videreført med en høyere pris. 

Sagene er en bydel i rask endring, og det har skjedd en stor utvikling siden 2004. Bydelsdirektøren 
mener det derfor er på tide å vurdere prissonene på nytt. Selv om Vogts gate og Arendalsgata kanskje 
er de viktigste strøksgatene i bydelen, er det også andre gater og en rekke torg som nå har høyt
aktivitetsnivå. Bydelsadministrasjonen mener disse bør få lik pris som Vogts gate, for å skape et mer
rettferdig system. Et annet moment er eiendomsgrenser. I Vogts gate ligger alle eiendomsgrensene ca 
1 m ut i fortauet, slik at bydelen i praksis kun leier ut til to faste leietakere der i sommersesongen, på 
til sammen 16 m2. Alle andre leietakere ligger i kategorien ûøvrigeû. 

Det kan være en utfordring å legge gater og torg inn i bestemte kategorier, da alle er forskjellige og 
har ulik type og grad av aktivitet, i tillegg til at de utvikles og endres over tid. I årene fremover vil det 
være en stor grad av nybygging, spesielt i Sandakerområdet. Det kan derfor være nødvendig å 
revidere soneinndelingen her etter hvert, når nye bygg, gater og aktivitetsområder trer fram.

Bydelsdirektøren fremmer følgende forslag til soneinndeling: 

Sone 1:

Gater

Toftes gate - Vogts gate ÷Sandakerveien ÷Grefsenveien

Øvre del av Sandakerveien

Vitaminveien

Maridalsveien (fra Arendalsgata) ÷Bergensgata

Arendalsgata ÷Kierschows gate 
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Torg og møteplasser

Storo T-banestasjon

Nordpolen

Torshov torg (hjørnet Vogts gate / Bentsebrugata)

Trikkestallen

Oskar Braatens plass

Advokat Dehlis plass

Arne Gjestis plass

Sagene kirkeplass

Hjørnet Stockfleths gate / Dannevigsveien

Sone 2: Øvrige gater, torg og parker.

Figur 1 under viser et kart over sone 1, merket i blått.

Figur 1: Kart over forslag til ny soneinndeling, sone 1
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2. Forslag til ny prisliste
Dersom forslag til ny soneinndeling blir vedtatt må også gjeldende prisliste korrigeres. Bydelen har i 
sesongen 2013 femten faste leietakere for utservering og utstilling av varer, og ti av disse vil endre 
sone fra ûøvrigeû til ûsone 1û. Dersom gjeldene prisliste beholdes, vil derfor disse leietakerne få en 
meget stor prisøkning. Administrasjonen har derfor foretatt en utregning hvor prisene for sone 1 og 2 
blir redusert noe, slik at ikke økningen blir så stor fra ett år til et annet. Inntjeningen for bydelen blir 
økt med ca kr 50 000.

I prislista fra 2004 ligger en del tiltak som ikke lenger er relevante i dagens situasjon.
Bydelsadministrasjonen ønsker samtidig å ûrydde oppû i prislista, slik at den blir enklere å forholde 
seg til for saksbehandlere og leietakere.

Eksisterende prisliste vises i Tabell 1 under. Forslag til ny prisliste vises i Tabell 2. Forklaring på 
endringene følger etter Tabell 2.

Tabell 1: Eksisterende prisliste

Nr Tiltak Sted Pr. år Pr. sesong Pr. måned Pr. døgn

1 Uteservering m/skjenkebevilling Vogts gate kr 2 859 kr 1 779 kr 547 kr 349

2 Øvrige kr 2 186 kr 1 429 kr 438 kr 349

3 Uteservering u/skjenkebevilling Vogts gate kr 2 186 kr 1 424 kr 438 kr 260

4 Øvrige kr 1 637 kr 1 069 kr 329 kr 260

5 Vareutstilling foran forretning Vogts gate kr 2 126 kr 1 383 kr 425

6 Øvrige kr 1 594 kr 1 062 kr 319

7 Salgs-/informasjonsstand til kulturelt/ideelt 
formål, reportasjer, nyhetsinnslag og lignende

8 Container pr m2 kr 210

9 Salgsstand pr m2 kr 438

10 Kommersiell salgsstand (2 x 1,5 m) 
(minimumspris)

kr 850

11 Reklamestand, strømuttak (minimumspris) kr 1 696

12 Filmopptak/foto (ikke-kommersielt), partytelt, 
hundeutstilling, dressurkurs og lignende 
(minimumspris)

kr 1 781

13 Filmopptak/foto (kommersielt) kr 6 110

14 Sirkus/tivoli kr 5 239

15 Rigg, container m.m. pr m2 kr 482

16 Dagbøter for rigg, container m.m pr m2 kr 2

17 Ulovlig riggplass +50% pr m2 kr 709

18 Juletreutsalg kr 1 046

19 Telekommunikasjonsutstyr / basestasjoner kr 32 775

Tabell 2: Forslag til ny prisliste

Nr Tiltak Sted Pr m2

pr. år

Pr. m2

pr. sesong

Pr. m2

pr. måned

Pr. m2

pr. døgn

Pr. m2

pr. time

1 Uteservering m/skjenkebevilling Sone 1 kr 2 600 kr 1 560 kr 510 kr 330

2 Sone 2 kr 2 080 kr 1 250 kr 410 kr 265

3 Uteservering u/skjenkebevilling Sone 1 kr 2 080 kr 1 250 kr 410 kr 265

4 Sone 2 kr 1 670 kr 1 000 kr 330 kr 210

5 Vareutstilling foran forretning Sone 1 kr 2 080 kr 1 250 kr 410 kr 265
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6 Sone 2 kr 1 670 kr 1 000 kr 330 kr 210

7 Salgsstand og reklamestand Sone 1 kr 1 250 kr 410 kr 265

8 Sone 2 kr 1 000 kr 330 kr 210

9 Salgs-/informasjonsstand til 
kulturelt/ideelt formål
reportasjer, nyhetsinnslag o.l.

Gratis Gratis Gratis Gratis Gratis

10 Filmopptak/foto (ikke-
kommersielt), partytelt, 
hundeutstilling, dressurkurs o.l.
Minimumspris kr 500,-.

kr 30 kr 15 kr 5

11 Filmopptak/foto (kommersielt)

Minimumspris kr 1000,-.

kr 100 kr 50 kr 20

12 Sirkus/tivoli

Minimumspris kr 1000,-.

kr 50 kr 25

13 Rigg, container m.m. 

Minimumspris kr 1000,-.

kr 1 670 kr 330 kr 210

14 Ulovlig riggplass +50% av 
leiepris + gebyr (uavhengig av 
størrelsen på området)

kr 710

15 Dagbøter for rigg, container 
m.m. Kommer i tillegg til gebyr 
og +50% av leiepris

kr 2

16 Juletreutsalg

Minimumspris kr 1000,-.

kr 4

Følgende endringer er gjort: (Nr. korresponderer til nr i Tabell 2 og tidligere nr. til Tabell 1)
Ordet m2 er lagt inn i øverste rad og fjernet i kolonnene, slik at alle priser gjelder per m2.
Alle priser er endret.
Nr 1-6: Vogts gate og øvrige er endret til henholdsvis sone 1 og sone 2. Det er ca 25 % 
forskjell i pris mellom sone 1 og sone 2 og 25 % forskjell mellom med og uten 
skjenkebevilling. Tidligere lå forskjellen på 24-34 % mellom Vogts gate og øvrige, og 25-34 % 
på med og uten skjenkebevilling. Pris for vareutstilling foran forretning er lagt på samme nivå 
som uteservering uten skjenkebevilling. 
Nr 7: Salgs og reklamestand må nå også følge soneinndeling. Erstatter tidligere nr 9 salgsstand

pr m2, nr 10 kommersiell salgsstand og nr 11 reklamestand, strømuttak.
Tidligere nr 8: Tiltaket container fjernes, da det kan dekkes i nr 13. 
Nr 9: Ordet gratis er lagt inn.
Nr 10, 11 og 12: Prisene justeres til å passe til kvadratmeterpris. I tillegg legges det inn 
timespris for nr 10 og 11, da disse tiltakene ofte kun varer noen få timer og det er mer relevant 
å leie dem ut på timesbasis. 
Nr 13: Rigg, container m.m. får års-, måneds- og døgnpris på same nivå som sone 2 
vareutstilling.
Nr 14 og 15: Ulovlig riggplass og dagbøter for rigg. Teksten er presisert for å unngå 
feiltolkninger.
Nr 16: Prisen for juletreutsalg justeres til kvadratmeterpris per døgn. Prisen er fastsatt for å 
passe tidligere års leiepriser med fast leietaker.
Tidligere nr 19: Tiltaket Telekommunikasjonsutstyr / basestasjoner fjernes, da det ikke lenger 
er aktuelt.
Nr 10, 11, 12, 13 og 16 får en minimumspris for å dekke administrasjonskostnader knyttet til 
oppmåling, oppsett av kontrakt og fakturering.
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3. Bruk av plasser til forskjellige formål
BUs vedtak fra 2004 inkluderer bestemmelser om hvilke områder i bydelen som kan brukes til 
hvilket formål. Tabell 3 under gjennomgår disse bestemmelsene, og vurderer hvilke bestemmelser 
som fungerer og kan videreføres, og hvilke som bør revideres.

Tabell 3: Vurdering av plasser til forskjellige formål

Vedtak 2004 Bydelsdirektørens kommentar Forslag til vedtak

Bydelens torg godkjent for utleie til 
uteservering er: Arne Gjestis plass, 
Oskar Braatens plass, 
Torshaughavn (Trikkestallen) og 
Nordpolen.

I tillegg til disse torgene leier 
bydelen ut en rekke fortau til 
uteservering.

Bestemmelsen bør opprettholdes.

Bydelens torg godkjent for utleie 
til uteservering er: Arne Gjestis 
plass, Oskar Braatens plass, 
Torshaughavn (Trikkestallen) og 
Nordpolen.

Bydelens torg godkjent for utleie til 
enmannstorg (salg frukt /grønt / 
bær) er: Arne Gjestis plass, Oskar 
Braatens plass, krysset Vogts gate 
/ Bentsebrugata.

Disse fungerer greit. Oskar 
Braatens plass blir imidlertid utleid 
til uteservering på i 
sommersesongen og kan dermed 
ikke brukes til enmannstorg. 

I tillegg har et område ved Storo T-
banestasjon blitt forsøkt utleid til 
enmannstorg. Dette fungerte fint og 
foreslås innlemmet i nytt vedtak.

Bydelens torg godkjent for utleie 
til enmannstorg (salg frukt /grønt 
/ bær) er: Arne Gjestis plass, 
Oskar Braatens plass, krysset 
Vogts gate / Bentsebrugata og 
Storo T-banestasjon.

Bydelens plasser godkjent for 
standstillatelser er: Krysset Vogts 
gate / Bentsebrugata, 
Torshaughavn (Trikkestallen) og 
Arne Gjestis plass. Bydelen stiller 
seg positivt til standstillatelse på 
andre områder bydelen disponerer,
dersom dette er tilrådelig ut fra 
hensynet til sikkerhet og 
fremkommelighet.

De godkjente standplassene 
fungerer greit. Andre plasser og
fortau som har blitt brukt til stand er 
Sagene kirkeplass, Gråbeinsletta
(på bestemte steder), fortauet 
utenfor Sandaker senter og krysset
Torshovgata / Vogts gate (plassen
foran Deli de Luca i Vogts gate).

Disse foreslås innlemmet i nytt 
vedtak. For enklere saksbehandling 
foreslås det at avgjørelser 
vedrørende andre områder kan tas 
administrativt.

Bydelens plasser og fortau
godkjent for stand er: Krysset 
Vogts gate / Bentsebrugata, 
Torshaughavn (Trikkestallen), 
Arne Gjestis plass, Sagene 
kirkeplass, Gråbeinsletta,
fortauet utenfor Sandaker senter 
og krysset Torshovgata / Vogts 
gate. Bydelsadministrasjonen
kan vurdere standstillatelse på 
andre områder bydelen 
disponerer, dersom dette er 
tilrådelig ut fra hensynet til 
sikkerhet og fremkommelighet.

Salg av juletrær i bydel Sagene kan 
finne sted på følgende plasser: 
Arne Gjestis plass, Oskar Braatens 
plass, Johan Sverdrups plass
(nord), Lilleborgbanen og 
Torshovparken.

Etter oppgraderingen av 
Lilleborgbanen bør denne ikke 
benyttes til salg av juletrær. Øvrige 
plasser fungerer greit og foreslås 
opprettholdt.

Salg av juletrær i bydel Sagene 
kan finne sted på følgende 
plasser: Arne Gjestis plass, 
Oskar Braatens plass, Johan 
Sverdrups plass (nord) og 
Torshovparken.

Det er ingen egnede plasser for 
salg fra mobil salgsvogn i bydelen. 
Dersom andre varetyper og 
åpningstider blir aktuelt må dette 
vurderes særskilt i det enkelt 
tilfelle.

Bydelen har enkelte ganger fått 
henvendelser om salg av varer fra 
mobil salgsvogn (på dagtid) og har 
da foreslått plassen i krysset Vogts 
gate / Bentsebrugata. Salgsvogner
bør vurderes i hvert tilfelle 
vedrørende risiko for sjenerende 
lukt, kødannelse o.l. For enklere 
saksbehandling foreslås det at 
dette kan gjøres administrativt.

Dette foreslås innlemmet i nytt 
vedtak.

Det er ingen egnede plasser for 
salg fra mobil salgsvogn på 
natten i bydelen. Plassen i 
krysset Vogts gate / 
Bentsebrugata kan benyttes til
mobil salgsvogn på dagtid. 
Salgsvogner må vurderes i hvert 
tilfelle vedrørende risiko for 
sjenerende lukt, kødannelse, 
støy o.l. Avgjørelser vedrørende 
tillatelser til salgsvogner kan tas 
administrativt.

Utleie til kulturell og ikke-
kommersiell aktivitet som religiøse, 
politiske og kulturelle ytringer er 
gratis.

Selve bestemmelsen fungerer greit 
og bør opprettholdes.

Ordlyden kan imidlertid misforstås 
slik den står i dag, og bør endres 
til:

Utleie til ikke-kommersiell aktivitet 

Utleie til ikke-kommersiell
aktivitet som religiøse, politiske 
og kulturelle ytringer er gratis.
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som religiøse, politiske og kulturelle 

ytringer er gratis.

Forslag til nye bestemmelser for små arealer
I følge dagens reglement skal alle forretninger og kafeer som bruker offentlig grunn inngå en kontrakt 
med bydelen og betale for det området som benyttes, uansett størrelse. I praksis har enkelte 
situasjoner vist seg å være vanskelige å håndheve for administrasjonen, og lite populære blant 
bydelens næringsliv. Følgende situasjoner oppstår jevnlig:

Forretninger setter ut små bord og stoler til eget bruk (pauser o.l.). Disse opptar vanligvis 
rundt 1 m2. Bydelsadministrasjonen har ikke kapasitet til å følge opp alle forretningene dette 
gjelder, og de blir ikke prioritert med mindre bordet brukes til servering og/eller er til hinder 
for forbipasserende.

Forretninger setter ut blomster og små utstillingsbord i sommerhalvåret, ofte på et område på 
0,5-2 m2. Bydelens saksbehandlere har ved de fleste tilfeller krevet leie dersom det er utstilt
varer, uansett størrelse. Dette fører imidlertid ofte til misfornøyde butikkinnehavere. Mye tid 
går bort til brevkorrespondanse og oppfølging for områder som er så små at selve 
inntjeningen for bydelen er minimal sammenliknet med tidsbruken til saksbehandler. Ofte 
har det endt med at forretningen enten synes det er for galt å betale for et så lite område og
dermed fjerner hele utstillingen, eller at de ignorerer bydelens forespørsel om
kontraktinngåelse.

Bydelsdirektøren mener det er positivt med liv i gatene, og fint at næringslivet ønsker å pynte utenfor 
forretningene sine og tiltrekke seg kunder ved å vise fram noe av det de selger. Det er viktig at de 
lokale bedriftene blir tatt vare på, da de er med på å skape en variert, levende og unik bydel.

Bydelsadministrasjonen foreslår derfor følgende bestemmelse:

Forretninger og serveringssteder som plasserer småbord og stoler på offentlig grunn til 
eget bruk (dvs. ikke til servering) på inntil 1 m2, og som overholder bystyrets vedtak om 

en minimumsbredde på 2 meter fri ferdsel på fortauet, behøver ikke inngå leiekontrakt 

med bydelen. 

Forretninger som har vareutstilling og/eller pyntegjenstander utenfor sin butikk på en 

størrelse på inntil 1 m2 behøver ikke inngå leiekontrakt med bydelen, forutsatt at
bystyrets vedtak om minimumsbredde på 2,5 meter1 fri ferdsel på fortauet overholdes. 

Bydelen vil foreta uannonserte kontroller av forretningene og serveringsstedenes 

arealbruk og plassering. Dersom bydelen vurderer at området har høy ferdsel og at 
utplasseringen dermed reduserer sikkerheten til myke trafikanter, kan bedriften fratas 

muligheten til bruk av kommunal grunn, iht. bystyrets vedtak i sak 435 av 21.6.00.

4. Leiepriser ÷årlig økning og sammenlikning med andre bydeler
Det er bydelsutvalget i hver enkelt bydel som fastsetter prisene for leie av kommunal grunn. Ved den 
årlige budsjettbehandlingen blir det bestemt om prisen for utleie skal økes og eventuelt hvor mye.
Bydelsdirektøren ønsker med dette kapittelet å vise fram utviklingen av leiepriser i bydelen over tid. I 
tillegg framlegges det en sammenlikning av de indre bydelene og sentrums utleiepriser, samt deres
utvikling over tid. Dette gjøres til orientering for bydelsutvalget, for å styrke deres
beslutningsgrunnlag ved fastsetting av ny prisliste og ved justering av leiepriser fra år til år. Til slutt 
følger bydelsadministrasjonens vurdering av dagens prisnivå, basert på våre erfaringer og

1 Inkluderer 0,5 m til kundeareal, iht. bystyrets vedtak i sak 435 av 21.6.2000.
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tilbakemeldinger fra leietakere. Sammenlikningen er basert på nåværende prisliste, og ikke forslag til 
ny prisliste som lagt fram i kapittel 2. 

Priser i Bydel Sagene
Figur 2 under viser økningen i leiepriser for Bydel Sagene fra år til år i perioden 2004-2013,
sammenliknet med endring i konsumprisindeksen2 (KPI) i samme periode. KPI, vist i grønt i figuren,
viser økningen i prosent og er kun plassert på en pris for å kunne bli sammenliknet med utleieprisene. 

Prisendring for utleie av kommunal grunn 2004 - 2012 for "Vogts gate", sesong, sammenliknet med 

endring i konsumprisindeks (KPI)
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Figur 2: Prisendring for utleie av kommunal grunn 2004 - 2012 for Vogts gate, sesong, sammenliknet med 
konsumprisindeks (KPI)

Figur 2 viser at prisøkningen var relativt moderat fra 2004 fram til 2006, og at den deretter steg mer i 
årene fram til 2010. Fra 2010-2012 var den årlige prisstigningen spesielt høy. I 2011 ble prisen satt 
opp med 10,5 % fra året før, og i 2012 med ytterligere 13,3 %. I 2013 var prisøkningen 2 %.
Prisstigningen har gjennom hele perioden vært langt høyere enn endring i KPI. 

Tabell 4 under viser hvor mye prisene har økt fra 2004 til i dag, i kroner per m2 og i prosent.

Tabell 4: Endring i pris 2004 - 2013, i kr og prosent

Årstall

Uteservering med 

skjenkebevilling

Vogts gate ûsesong

Pris per m2

Uteservering uten 
skjenkebevilling

Vogts gate ûsesong

Pris per m2

Vareutstilling foran 
forretning

Vogts gate ûsesong

Pris per m2

2004 1 018 815 815

2 Konsumprisindeksen (KPI) er et mål for prisnivået til konsumprodukter og viser prisutviklingen på varer og tjenester som 
private husholdninger etterspør. Den prosentvise endringen i KPI brukes ofte som en målestokk for inflasjon i en økonomi.
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2013 1 779 1 424 1 383

Økning i prosent 75 75 70

Tabellen viser at det for bedrifter i Vogts gate har vært en økning på 75 % fra utleieprisen i 2004 til 
2013 for leie til servering med og uten skjenkebevilling, og en økning på 70 % for vareutstilling foran 
forretning.

Priser i andre bydeler og sentrum
Siden det er opp til bydelene å fastsette priser for utleie, er prisene ulike fra bydel til bydel. 
Sentrumsområdet forvaltes av Bymiljøetaten og Bydel St Hanshaugen. En del av prisene i sentrum
blir derfor ikke fastsatt av et politisk styre, men justert etter konsumprisindeksen (KPI). 
Bydelsadministrasjonen har laget en sammenlikning av de forskjellige bydelenes priser i Tabell 5.
Bydelene er rangert etter pris lavest til høyest for uteservering med skjenkebevilling, sone 1, sesong.

Tabell 5: Sammenlikning av priser for utleie av kommunal grunn mellom bydelene i indre Oslo 2013

Bydel Uteservering med 
skjenkebevilling

sone 1 - sesong

Uteservering uten 
skjenkebevilling

sone 1 - sesong

Vareutstilling foran 
forretning

sone 1 - sesong

Gamle Oslo
3

1 421 1 137 1 137

Sagene
4

1 779 1 424 1 383

St. Hanshaugen
5

2 447 1 995 1 565

Sentrum
6

2 589 2 072 2 072

Frogner
7

3 440 2 744 2 554

Grünerløkka
8

3 784 2 214 2 020

Tabell 5 viser at det er meget forskjellige priser for utleie avhengig av hvilken bydel man sokner til. 
Frogner og Grünerløkka ligger høyest i pris, etterfulgt av Sentrum, St. Hanshaugen, Sagene og Gamle 
Oslo. Sammenligningen er også illustrert i Figur 3 under.

3 Gamle Oslo sone 1: Grønland, Grønlandsleiret, Smalgangen, Grønlad Torg, Hagegata, Tøyensenteret og Teaterplassen.
4 Sagene sone 1: Vogts gate.
5 St Hanshaugen forvalter utleie av kommunal grunn i mange sentrumsgater, innenfor bydelens grenser. Sone 1 er: 
Arbeidersamfunnets plass, Akersgata, Apotekergata, Brugata, C. J. Hambros plass, Holbergs gate, Grensen, Grubbegata, 
Hammerborggata, Hospitalgata, Linaaes gate, Pilestredet, Pløens gate, Storgata, Stortorvet, St. Olavs gate, St. Olavs plass, 
Torggata, Youngs gate og Youngstorget.
6 Sentrum sone 1: Karl Johans gate og Oslo City.
7 Frogner sone 1: Hegdehaugsveien 23-35, Bogstadveien og Valyriegata.
8 Grünerløkka sone 1: Storgata og Brugata, Grüners gate mellom Markveien og Thorvald Meyers gate.
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Sammenlikning av bydelenes priser for leie av kommunal grunn
- sone 1, sesong, 2013
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Figur 3: Sammenlikning av bydelenes utleiepriser, sone 1, sesong 2013

Forskjellen i pris mellom bydelene for uteservering med skjenkebevilling kan, foruten økt 
aktivitetsnivå nærmere sentrum, også skyldes den tillatte skjenke- og åpningstiden. I Sentrum og en 
rekke steder i Bydel Frogner, St. Hanshaugen, Grünerløkka og Gamle Oslo er det tillatt med 
uteservering til kl 24, mens det i Bydel Sagene, som hovedsakelig er kategorisert som boligområde, 
kun er tillatt med uteservering til kl 22.

I tillegg kan forskjellene delvis begrunnes med at de hadde et noe forskjellig utgangspunkt da 
ansvaret ble overført til bydelene i 2004. Det vises til prislistene som ligger i BU-sak 04/25 i Vedlegg 
2. I disse prislistene hadde sentrum den høyeste utleieprisen, etterfulgt av bydelene i indre vest, 
bydelene i indre øst og i ytre by. Grünerløkka var da en del av indre øst, og hadde like priser som 
Sagene og Gamle Oslo. Tabell 6 under viser prisene i 2004 og 2013 i kr per m2 og den prosentvise
økningen i bydelene og sentrum.
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Tabell 6: Sammenlikning av økning av priser for utleie av kommunal grunn mellom bydelene i indre 
Oslo 2004 og 2012

Årstall
Uteservering med

skjenkebevilling sone 1 -
sesong

Uteservering uten 
skjenkebevilling

sone 1 - sesong

Vareutstilling foran 
forretning

sone 1 - sesong

Gamle Oslo

2004 1 018 815 815

2013 1 421 1 137 1 137

% økning 40 40 40

Sagene

2004 1 018 815 815

2013 1 779 1 424 1 383

% økning 75 75 70

St. Hanshaugen

2004 1 332 1 065 1 065

2013 2 447 1 995 1 565

% økning 84 87 47

Sentrum

2004 2 348 1 879 1 879

2013 2 589 2 072 2 072

% økning 10 10 10

Frogner

2004 1 332 1 065 1 065

2013 3 440 2 744 2 554

% økning 158 158 140

Grünerløkka

2004 1 018 815 815

2013 3 784 2 214 2 020

% økning 272 172 148

Tabell 6 viser at Grünerløkka har hatt den største økningen, på hele 272 % for uteservering med 
skjenkebevilling i sone 1, sesongleie, på de ti årene som bydelene har forvaltet kommunal grunn. 
Deretter følger Frogner med 158 % økning, St. Hanshaugen med 84 %, Sagene med 75 %, Gamle 
Oslo med 40 % og Sentrum med kun 10 %.

Selv om forskjellene mellom bydelene er store, vil den samlede inntjeningen fra utleie av kommunal 
grunn ikke bare bero på pris per m2, men også på soneinndelingen og hvor mange leietakere som
ligger i de forskjellige sonene. I forslag til ny soneinndeling og prisliste i kapittel 1 og 2 har mange av 
bydelens leietakere blitt flyttet fra ûøvrigeû til ûsone 1û. Dersom prisene hadde forblitt uendret ville 
kun dette grepet ha ført til en stor inntektsøkning for bydelen - og sannsynligvis mange misfornøyde 
leietakere. Derfor har prisnivået blitt nedjustert noe. I tillegg har forskjellen i pris mellom sonene mye 
å si. Figur 4 under viser bydelene og sentrums utleiepriser for uteservering med skjenkebevilling i 
sone 1 og sone 2.
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Sammenlikning av bydelenes priser for leie av kommunal grunn
- uteserveing med skjenkebevilling, sone 1 og sone 2, sesong, 2013
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Figur 4: Sammenlikning av bydelenes utleiepriser i sone 1 og sone 2

Figuren viser at de fleste bydelene har en differanse mellom sone 1 og 2 for uteservering med 
skjenkebevilling, bortsett fra Bydel Grünerløkka som har tilnærmet lik pris for begge sonene på dette 
tiltaket. I prosentvis differanse har Gamle Oslo 30 %, Sagene 24 %, St. Hanshaugen 18 %, Sentrum 
30 %, Frogner 13 % og Grünerløkka under 1 %. I forslag til ny prisliste foreslår 
bydelsadministrasjonen som nevnt å ha en forskjell på 25 % mellom sone 1 og sone 2, for 
uteservering med og uten skjenkebevilling og vareutstilling.

Bydelsdirektørens vurdering av dagens prisnivå er at det nå ligger på riktig nivå, både i forhold til 
eksisterende omstendigheter og framtidig ønsket utvikling. Bydel Sagene er en bydel i indre by med 
urban oppbygning, men er ikke tilknyttet sentrum og har derfor et lavere aktivitetsnivå enn bydelene
nærmest sentrum. Bydelen ligger historisk og geografisk sett i indre øst, men er nå inne i en 
utviklingsperiode med stor utbygging, høy befolkningsvekst, økende boligpriser og en endret 
demografi. Mange av bydelens nye innbyggere har sterkere kjøpekraft, som burde tilsi økt omsetning 
for det lokale næringslivet. Likevel får bydelsadministrasjonen hver sesong tilbakemeldinger fra 
leietakere at prisene for leie av grunn til uteservering og vareutstilling er for høy. Hvert år skifter 
flere av bedriftene eiere fordi, etter det administrasjonen får opplyst, de ikke får bedriften til å være 
økonomisk drivverdig. Dette er naturligvis sammensatt og har flere årsaker. Bydelsadministrasjonen
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mener det er viktig å bidra til å skape en bydel hvor alle bedrifter kan ha en sjanse til å klare seg, da 
et bærekraftig samfunn er avhengig av en lokal handels- og service stand. Handels- og servicestanden 
er i stor grad med på å skape levende og trygge gater, trivsel og identitet, i tillegg til praktiske 
muligheter for befolkningen.

Forslag til vedtak:

1. Saken Utleie av kommunal grunn i Bydel Sagene - status og oppdatering av politiske 

retningslinjer erstatter BU-sak 04/25 og skal være retningsgivende ved utleie av kommunal 
grunn i bydelen. Endringene trer i kraft fra og med 1.1.2014.

2. Bydelsdirektørens forslag til ny soneinndeling godkjennes.

3. Bydelsdirektørens forslag til ny prisliste godkjennes.

4. Bydelsdirektørens forslag til justering av formålsbestemmelser på bydelens plasser 
godkjennes.

5. Bydelsdirektørens forslag til nye bestemmelser for arealer inntil 1 m2 godkjennes.

6. BU tar bydelsdirektørens framstilling av leiepriser til orientering.

BYDEL SAGENE

Helge Jagmann
bydelsdirektør

Godkjent og ekspedert elektronisk uten underskrift

Trykte vedlegg:
1. Bystyresak 435 av 21/06/2000
2. BU-sak 04/25 Politiske retningslinjer for utleie og salgstillatelser i parker og på 

fortau, torg og gatetun i Bydel Sagene 1.4.04
3. BU-sak 04/25 - Vedtak



Bystyret 21/06/2000 sak 435 

Følgende instruks for Oslo kommune godkjennes og gjøres gjeldende for kommunens praksis 
ved utleie av grunn for salg fra fortau og gågater: 

Instruks for utleie av kommunale fortau og gågater  

1) Salgsareal leies i utgangspunktet ut der hvor fortau er minst 3,5 meter bredt. 

2) Fortau bredere enn 3,5 meter, men med stor ferdsel, vurderes i samråd med politi før utleie. 

3) Fortau smalere enn 3,5 meter vurderes i samråd med politi og veimyndighet før utleie. 

4) Det skal være minst 2,0 meter fri bredde til de myke trafikantene når bredden på salgsareal 
og plass til kundene (0,5 - 1,0 meter) er trukket fra. 

5) I gågatene skal det være tilnærmet 6 meter fri bredde, målt mellom salgsarealene på hver 
side av gaten, til de myke trafikantene. 

6) Det stilles estetiske krav til virksomheten slik at den ikke virker sjenerende for 
omgivelsene. 

7) Myndighet til å treffe vedtak om fastsettelse av utleiepriser delegeres til byrådet. 

8) Denne instruks trer i kraft fra vedtakets dato. 

3. Byrådet bes fremme forslag til hvordan kommunen skal forholde seg til organisert salg fra 
kasser festet til stativ på vegg og eventuelle tilhørende reklameplakatbukker hvor fortauet er 
smalere enn 3,5 mtr. Dette praktiseres mange steder rundt i byen og skaper stedvis betydelige 
fremkommelighetsproblemer. 

 













































Oslo kommune
Bydel Sagene

Saksframlegg

Dato: 08.07.2013
Saksmappe: Saksbeh: Arkivkode:
2008/386 Camilla Skjerve-Nielssen og Morten Nordlie 175.6

Saksgang

Utvalg Møtedato
Kultur- og nærmiljøkomiteen 17.09.2013
Bydelsutvalget 26.09.2013

Uteservering i Torshovparken - evaluering av 2-årig prøveprosjekt

Sammendrag:
Bydel Sagene har siden 2006 vært positivt innstilt til etableringen av et privatdrevet prøveprosjekt om 
et mobilt serveringssted i Torshovparken. Sesongen 2012 ble det oppført et serveringssted i parken, 
med tillatelse for sommersesongen i 2 år. I denne saken evaluerer administrasjonen prosjektet og 
framlegger publikums og forslagsstillers synspunkter. Bydelsdirektøren konkluderer med at 
serveringsstedet ikke har oppfylt de opprinnelige intensjonene for prosjektet, og det anbefales derfor 
at det avvikles. 

1. Bakgrunn for saken:
Saken om uteservering i Torshovparken går tilbake til 2006. Saksgangen i BU/KNK, relevant 
korrespondanse mellom bydelsadministrasjonen og forslagsstiller, samt saksgang i Plan- og
bygningsetaten (PBE) legges fram i teksten under. Henvendelser fra publikum i anledning saken 
framlegges i selve evalueringen i saksframstillingen.

1.1. Saksgang

Mars 2006: Bydelsdirektøren fremmet en sak til BU om å tillate et ett-årig prøveprosjekt ved 
paviljongen i Torshovparken, med bakgrunn i en søknad fra restaurantselskapet UTE. Selskapet 
ønsket å drive en nærmiljørestaurant i sommersesongen, som i samarbeid med bydelen og andre
aktører la til rette for forskjellige kulturarrangementer på paviljongen. Forslaget besto av et mobilt 
utekjøkken på 20 m2, med servering på grusplassen på vestsiden av paviljongen. BUs enstemmige 
vedtak i sak 06/9 godkjente prøveordningen, og la spesiell fokus på aktiviteter på paviljongen for 
både organiserte og ikke-organiserte grupper. Hele saken og vedtak kan leses i henholdsvis Vedlegg
1 og 2.

Mai 2006: PBE ga tillatelse til tiltaket. 

Tiltaket krevde at det måtte legges ut ny ledning for vann og kloakk. Dette tiltaket tok meget lang tid 
å utføre, grunnet innsigelser fra Byantikvaren som ville gjennomføre arkeologiske registreringer 
samtidig. Bydelen klagde til Riksantikvaren og fikk medhold. Under prosessen trakk imidlertid UTE
seg fra prosjektet av personlige årsaker, slik at uteserveringen ikke kom i gang som planlagt.

Mai 2008: Tidligere drifter av Restaurant Soria Moria AS hadde intensjoner og ønske om å etablere 
en virksomhet i Torshovparken, og søkte om skjenkebevilling i parken. Denne ble vedtatt av KNK. 

Grunnet dårlig inntjening og oppsplitting av selskapet med påfølgende konkurser, ble prosjektet 
skrinlagt.
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Mars 2010: Bydelen mottokk et tilbud og konseptbeskrivelse fra Jørn Elisenberg, som eier dagens 
serveringssted i parken. Tilbudet beskriver konseptets målsetninger om et hyggelig familiested, med 
en variert og rimelig meny. Visjonen for bygget beskrives som estetisk fint, glir inn i omgivelsene og 
lett å fjerne etter endt sesong. Tilbudet ligger som Vedlegg 3.

Mars 2011: Bydelen mottokk tegninger fra Elisenbergs arkitekt, Ottesen. Bygget ble beskrevet som 
tre containere, ÷kledd med trepanel i en varm, lys oker farge slik at det harmoniserer med 
omkringliggende bebyggelse÷. Tegningene viste et enkelt bygg med et hytteaktig preg, plassert i en 
hestesko med skråtak over, som vist i Figur 1.

Figur 1: Innsendt 

illustrasjonstegning 17.3.11

April 2011: Bydelen godkjenner, med noen små korrigeringer, tegningene og tilbudet til Elisenberg i 
brev av 5.4.11. Det presiseres at tiltaket er et prøveprosjekt som skal vare i to år, og at eier må 
innehente tillatelser fra offentlige myndigheter for selve bygget og driften av restauranten. Det legges 
fram en foreløpig leiepris for sesongleie. Godkjenningsbrevet ligger som Vedlegg 4.

April 2011: Elisenberg, ved sivilarkitekt Ottesen, søker PBE om byggetillatelse for mobilt 
serveringssted, basert på godkjente tegninger fra bydelen. Tiltaket er nabovarslet.

Juni 2011: Søknad om skjenkebevilling legges fram og vedtas enstemmig av KNK for
Torshovparken Uteservering AS. Vedlagt saken er tegninger av bygget, nevnte brev fra bydelen av 
5.4, nabouttalelser og Elisenbergs konseptbeskrivelse. Saken ligger som Vedlegg 5 og KNKs vedtak 
som Vedlegg 6.

Juli 2011: Arkitekt Ottesen oversender reviderte tegninger til PBE, etter telefonsamtale med 
saksbehandler som ønsker et mer moderne og elegant bygg. Disse tegningene blir sendt på høring til 
Eiendoms- og byfornyelsesetaten, Bymiljøetaten og Byantikvaren, men ikke til bydelen. Instansene 
har ingen innvendinger mot tiltaket, siden det kun er et 2-årig prøveprosjekt. En illustrasjon av de 
reviderte planene vises i Figur 2. Ottesen ettersender tilleggsinformasjon til PBE om prosjektet i 
oktober, hvor det beskrives at fasadene vil bestå av stål- eller aluminiumkassetter i en beige farge, 
som vil danne et diskret rutemønster. Det presiseres at bygget vil bestå av tre containere, som kan 
flyttes.

PBEs saksdokumenter kan finnes på PBEs saksinnsyn her: 
http://web102881.pbe.oslo.kommune.no/saksinnsyn/search.asp?mode=all med saksnr 201105970 og 
201301114.
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Figur 2: Innsendt 

illustrasjonstegning til PBE 

20.07.11

Desember 2011: PBE gir Torshovparken Uteservering AS tillatelse til mobilt serveringssted for to 
år. Tiltaket kan utplasseres ca 1.mai og skal fjernes ca 1. oktober. I henhold til tillatelsen er tiltaket 
nabovarslet og det foreligger ikke protester. Byggetillatelsen ligger som Vedlegg 7.

Mai 2012: Elisenberg begynner oppsett av serveringsstedet i Torshovparken og inngår leiekontrakt 
med bydelen. Det må nevnes at bydelen ikke fikk informasjon om fasadeendringen før oppriggingen 
var påbegynt. Bydelen får også nå vite at bygget ikke lenger består av containere, men av brakker 
med stålbekledning. Dette skyldes problemer med leveransen av containere, samt mangel på 
kommunikasjon mellom Elisenberg og hans arkitekt, i tillegg til en feiltakelse hos PBE som skulle ha 
sendt bydelen plandokumentene på høring.

Juni 2012: Torshovparken Uteservering AS søker PBE og bydelen om å utvide terrassen med 6 m, 
pga. for lite omsetningspotensial i forhold til tidligere beregnet. Begge instanser gir tillatelse til 
utvidelsen.

Juli ÷september 2012: Bydelen og Torshovparken inngår kontrakt for tidsperioden 16.7 ÷30.9.12.
Del 1 av kontrakten er for siste halvdel av juli for 158 m2 og kr 19 364,- og del 2 er for august og 
september for 236 m2 (inkluderer utvidet terrasse) og kr 110 273,-, totalt kr 129 638,-. Totalt er 
serveringsstedet åpent i seks uker.

Sommer/høst 2012: Elisenberg gir uttrykk for at han ikke ønsker å demontere bygget etter 
sesongslutt, fordi dette vil bli meget kostbart og ta lang tid. Bydelen har, den endrede situasjonen tatt 
i betraktning, forståelse for dette og imøteser en riggavtale for vinteropplag. Det er likevel PBE som 
må gi den endelige tillatelsen til dette, da de har gitt den opprinnelige byggetillatelsen hvor det står at 
bygget skal fjernes i vintersesongen. Elisenberg oppfordres til å søke PBE.

Vinter 2012/13: I november søker Torshovparken Uteservering AS PBE om å få tillatelse til å 
oppbevare bygget i Torshovparken vinteren 2012/13. PBE avslår søknad om vinteroppbevaring, da 
den opprinnelige tillatelsen var gitt på disse vilkår. Byggetillatelsen kan ikke endres, men tiltakshaver 
kan sende inne en helt ny byggesøknad. Det varsles tvangsmulkt dersom bygget ikke fjernes.

Arkitekt Ottesen sender inn ny byggesøknad, men søknaden blir avslått av PBE grunnet mangelfullt 
innhold.
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Elisenberg skriver i brev til PBE at grunnen til at han ville la bygget stå på vinteren var at siden han 
ikke fikk de opprinnelig tenkte containerne, ble bygget mer kostbart og tidkrevende å fjerne om 
vinteren. I tillegg hadde han fått opplyst at bydelen hadde forståelse for dette og kunne gå med på 
vinteropplag av bygget.

Torshovparken Uteservering AS får til slutt et overtredelsesgebyr av PBE på kr 40 000,-. Krav om 
fjerning trekkes tilbake grunnet kort tid til sesongstart. 

1.2. Kontraktforhandlinger sesongen 2013
Forhandlingen om kontrakten har inneholdt flere ulike aspekter, hvor de viktigste oppsummeres 
under.

Bydelen oversender forslag til kontrakt for sommersesongen 2013 til Torshovparken Uteservering AS
15. april. Kontraktforslaget har like vilkår som i 2012, men med en korrigering av leiepriser på +2 % 
i henhold til BUs vedtak om priser for leie av kommunal grunn i årets budsjett. Serveringsstedet,
inkludert terrasse, er på 236 m2, som gir en leiepris på kr 337 244,- for sommersesongen (1.4 ÷30.9).
I tillegg legges det inn som et vilkår at publikum skal kunne bruke toalettene i serveringsstedets 
åpningstid, som opprinnelig beskrevet i bydelens tilsagnsbrev av 5.4.11. Til gjengjeld frakrever 
bydelen kostnadene serveringsstedet skulle ha betalt for leie av kommunal grunn i vintersesongen. En 
vinterriggkontrakt ble ikke inngått grunnet avslaget fra PBE. 

Elisenberg aksepterer ikke leievilkårene av følgende hovedårsaker:
Å holde toalettene åpne for offentligheten vil være meget kostnadskrevende, grunnet økt behov 
for renhold og rekvisita. 
At bydelen ikke krever leieinntekter for vinterrigg bør være som kompensasjon for ekstra 
plager og arbeidstid knyttet til tung søknadsprosess og dialog med PBE, siden bydelen først ga 
uttrykk for at Elisenberg kunne inngå riggavtale med bydelen.
Serveringsstedet bør få stå på kommunal grunn vederlagsfritt, da prosjektet ble igangsatt etter 
ønske fra bydelen og det ikke er drivverdig dersom leieprisene skal betales. Dette vil ikke 
medføre tap for bydelen, siden det ikke er eller har vært andre leietakere på området.
Leieprisen kan eventuelt avregnes mot kostnadene knyttet til toalettene, slik at disse kan være 
åpne for publikum.

Bydelen tar kritikken om vinterrigg til etterretning og frafaller derfor kravet om vinterleie. Det har 
imidlertid blitt satt opp et toalett på grusbanen nedenfor paviljongen, og bydelen vil derfor ikke kreve 
at publikum generelt får bruke serveringsstedets toaletter. Disse vil dermed være reservert kun for 
serveringsstedets gjester. For øvrig opplyses det om at leieprisene er fastsatt av BU og derfor ikke 
kan endres.

Elisenberg vil fremdeles ikke akseptere kontraktvilkårene, og da hovedsakelig leieprisen. Dette 
begrunnes med at staten/kommunen ikke følger opp gjeldende lovverk som forbyr alkoholkonsum i 
det offentlige rom. Siden lovverket ikke blir håndhevet av det offentlige er det mange som drikker 
medbrakt alkohol i parken, som igjen fører til at serveringsstedet ikke blir drivverdig. Siden bydelen 
er en del av Oslo kommune, som igjen er en del av staten Norge, bør Torshovparken Uteservering AS 
kompenseres for dette ved å få bruke arealet vederlagsfritt.

Bydelen fastholder at leieprisen ikke er forhandlingsbar. Håndheving av forbud mot alkoholkonsum i 
parken for øvrig har ikke bydelen myndighet til å gjøre, det er politiets ansvar. Både leiepris og 
forhold rundt øvrig bruk av parken var kjent for Elisenberg før prosjektet ble påbegynt. Bydelen 
tilbyr Elisenberg et avslag på kr 40 000,- som kompensasjon for merarbeidet knyttet til toalettet.
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Elisenberg kan heller ikke nå akseptere kontraktsvilkårene og krever frafall av leie mot at toalettene 
er åpne for publikum. Kontaktforhandlingen ble etter dette fastlåst, og serveringsstedet ble ikke åpnet 
for sesongen 2013.

2. Saksframstilling
Prosjektet om uteservering i Torshovparken har skapt engasjement i nærmiljøet. Publikums 
henvendelser framlegges under og brukes som en del av grunnlagsmaterialet til 
bydelsadministrasjonens evaluering. Bydelen har bedt Elisenberg som eier av serveringsstedet bidra 
med sin egen vurdering, som også legges fram. I tillegg presenterer administrasjonen noen av sine 
egne erfaringer knyttet til leieforholdet med Elisenberg. Til slutt legger bydelsdirektøren fram en 
anbefaling av om prosjektet bør videreføres eller ikke, basert på den framlagte dokumentasjonen og 
prosjektets opprinnelige intensjon, samt anbefalinger for liknende prosjekter i framtida. 

Figur 3 viser prosjektet per august 2013.

Figur 3: Torshovparken uteservering til venstre, med paviljongen til høyre

2.1. Henvendelser fra publikum
Bydelen/PBE har mottatt klagebrev fra følgende organisasjoner:

- Borettslaget Torshov kvartal 9 (14.12.10 og 20.3.13)
- Borettslaget Torshov kvartal 16 (15.6.11, 28.9.12, 17.12.12 og 2.6.13)
- Borettslaget Torshov kvartal 17 (14.6.11, 14.6.12 og 9.8.13)
- Fortidsminneforeningen (24.6.13)
- Norwegian Scientific Committee on Cultural Landscapes (ICOMOS) (10.6.13)

Disse brevene ligger som Vedlegg 8-17. Dersom samme brev har blitt sendt to ganger på forskjellige 
datoer har kun det første blitt vedlagt. 

I tillegg har åtte brev blitt innsendt bydelen og/eller PBE fra til sammen 11 privatpersoner i 
tidsperioden 19.5.08 ÷9.7.13. Syv av brevene var negativt innstilt til serveringsstedet og ett var 
positivt. Disse brevene legges ikke fram, men kan oversendes ved henvendelse til administrasjonen.

Det har blitt opprettet en Facebook side, Befri Torshovparken, som per 19.8.13 hadde 329 ÷likes÷. På
Facebooksiden legges det ut bilder og informasjon om prosessen, mediaklipp og liknende, og 
publikum kan ytre sine meninger. 

Det finnes også en nettbasert underskriftskampanje, som per 19.8 hadde 304 signaturer.

De innkomne innsigelser kan deles opp i fire tema med relaterte argumenter:
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Etablering av et serveringssted i friområde ÷prinsipp og behov

- Det er ikke behov for et serveringssted i parken, da det allerede finnes mange 
serveringssteder i nærområdet.

- Serveringsstedet legger beslag på og ødelegger et verdifullt friområde og fellesareal.
- Kommersielle hensyn kommer foran helse, trivsel og arkitektonisk og historisk verdi.
- Friarealer er og blir spesielt betydningsfulle i Sagene bydel grunnet den høye fortettingen og 

befolkningsøkningen.

Påvirkninger på naboer og brukere av parken

- Serveringsstedet skaper økt fyll og støy, som spesielt er et problem etter stengetid. 
- Serveringsstedet vil føre til økt forsøpling og urinering i parken.
- Et serveringssted vil tiltrekke seg uheldige grupperinger av folk som ønsker å drikke alkohol.
- Serveringsstedet medfører økt trafikk til varelevering inne i parken.

Byggets utforming og plassering

- Hele Torshovområdet er bevaringsverdig og har strenge retningslinjer for fasadeendringer 
o.l. Dette bør også gjelde for parken og paviljongen, som bør anses som kulturminner.

- Bygget er skjemmende og for dominerende ovenfor paviljongen, som er en arkitektonisk 
perle.

- Serveringsstedet stenger for innsyn til og utsikt fra paviljongen. 

Forutsetninger for tillatelsen til serveringsstedet

- Bygget ble ikke fjernet i vintersesongen, som bryter med de forutsetningene som først var 
gitt.

- Bygget er ikke mobilt.
- Serveringsstedet stenger for akebakken til barna på vinterstid.

2.2. Vurdering fra Elisenberg, eier av Torshovparken uteservering AS
Elisenbergs vurdering av prosjektet og respons til klagene oppsummeres under. Hele uttalelsen kan 
leses i Vedlegg 18, med hans vedlagte fotografier i Vedlegg 19.

Elisenberg har en solid forankring på Torshov og har bodd ved parken i 25 år. Han har et genuint 
ønske om å tilføre parken noe positivt. Prosjektet ble fra hans side etablert som en respons til et 
uttrykt ønske fra bydelen. Elisenberg mener han feilaktig har blitt framstilt som en kapitalist og 
kommersiell kraft som ÷kommer turende inn fra sidelinjen utelukkende for å tjene mest mulig 
penger÷.

Når det gjelder klager fra publikum med avisartikler, Facebook side og underskriftskampanje, mener
Elisenberg at antallet som har klaget faktisk ikke er så mye, sammenliknet med de ÷kanskje 20-
30 000 mennesker i området som kan tenkes å bruke parken regelmessig÷. Motstanderne utgjør da 
rundt 1 %. Elisenberg påpeker at han fikk rundt 200 positive henvendelser fra folk mot bare 4-5
negative.  Motstanden i antall er derfor ÷forsvinnende liten i forhold til de som er likegyldige eller 
positive÷.

Elisenberg kritiserer seriøsiteten til klagene. På 70- og 80-tallet ble parken regjert av narkomane ÷
uten at dette engasjerte publikum stort. I tillegg er paviljongen nedslitt, nedtagget og forsøplet, uten at 
noen har tatt tak i dette.

Vedrørende mangel på drift i sommer skriver Elisenberg følgende: ÷At det ikke har vært drift der i 
sommer skyldes uenighet mellom Bydel Sagene og meg om det økonomiske vedrørende 
kontraktsvilkårene÷.
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Elisenberg har også kommentert de spesifikke argumentene i klagebrevene. Hans motargumenter er 
for ordens skyld lagt inn under de kategoriene som administrasjonen legger fram i teksten over. 

Etablering av et serveringssted i friområde ÷prinsipp og behov
- Det er ikke behov for et serveringssted i parken, da det allerede finnes mange 

serveringssteder i nærområdet. 
- E: En park er et unikt sted og kan ikke sammenliknes med uteservering i en gate.
- E: At kafeen ble lite brukt i 2012 sesongen har flere årsaker, bl.a. dårlig vær, at det ikke er 

tillatt med reklame i parkområder, at det var en prøvefase ift. meny og priser, samt at vi var 
utsatt for en negativ kampanje med oppfordringer om boikott. Serveringsstedet har flere 
ganger tidligere år vært fremstilt som ønsket i media. 

- Serveringsstedet legger beslag på og ødelegger et verdifullt friområde og fellesareal.
- Kommersielle hensyn kommer foran helse, trivsel og arkitektonisk og historisk verdi.
- Friarealer er og blir spesielt betydningsfulle i Sagene bydel grunnet den høye fortettingen og 

befolkningsøkningen.
- E: Serveringsstedet ødelegger ikke for folks fysiske rekreasjonsmuligheter. Stedet gir bedre 

muligheter for å sitte ned for folk, spesielt for handikappede og for folk som er redde for løse 
hunder. Et sted med parasoller, pledd og varmelamper gir folk muligheten til å komme seg ut 
i parken også på dager hvor det ikke er finvær.

Påvirkninger på naboer og brukere av parken

- Serveringsstedet skaper økt fyll og støy, som spesielt er et problem etter stengetid. 
- Serveringsstedet vil føre til økt forsøpling og urinering i parken.
- E: Støy var ikke et problem i 2012 sesongen og dersom dette skulle oppstå kan det 

iverksettes støydempende fysiske tiltak. Det har ikke vært spilt bakgrunnsmusikk og dette er 
heller ikke intensjonen. Derimot har det vært støy, forsøpling, urinering og festing fra andre 
brukere av parken.

- E: Det er mer ÷skånsomt÷ å ha alkoholservering inne på et avgrenset område enn ukontrollert
drikking i parken. Pågående ukontrollert drikking i parken på godværsdager gjør at flere 
avstår fra å bruke parken. Frisbee-kasting, badminton-slåing, flasker og engangsgriller på 
plenen, bikkjer og berusede ungdommer, urinering i busker etc. gjør at mange holder seg 
hjemme isteden. 

- E: Det har ikke vært erfart forsøpling fra gjestene, de bruker søppeldunkene. Elisenberg 
ryddet hver dag området rundt paviljongen for søppel. Søppel fra kafeen ble kjørt bort hver 
dag.

- E: Serveringen har tre fine nye toaletter, og det er tvilsomt om gjestene da heller velger å 
urinere i parken. Andre brukere av parken er ikke serveringsstedets ansvar. 

- Et serveringssted vil tiltrekke seg uheldige grupperinger av folk som ønsker å drikke alkohol.
- E: Dette ble ikke registrert i 2012 sesongen. Tvert imot ble det mindre ÷drikke-lag÷ og 

narkomane i parken etter at serveringsstedet ble satt opp. Elisenberg har i 2013 sesongen, 
hvor serveringsstedet ikke har vært åpent, registrert tegn på narkotikabruk i paviljongen. 

- Serveringsstedet medfører økt trafikk til varelevering inne i parken.
- E: Dette kan løses, enten ved at varer blir fraktet inn med en liten bil eller med en tralle. 

Omfang av vareleveranser avhenger av vær og forbruk. Når det er godvær, og dermed flest 
leveranser, er bakken tørr. Vareleveranser med stor bil er uansett sjeldent, da dette ikke er en 
veldig stor uteservering. Det er omtrent en stor bil hver 14. dag. Dette dreier seg om teknikk, 
logistikk, kreativitet og smidighet og er godt løsbart. 

Byggets utforming og plassering

- Hele Torshovområdet er bevaringsverdig og har strenge retningslinjer for fasadeendringer 
o.l. Dette bør også gjelde for parken og paviljongen, som bør anses som kulturminner.

- Bygget er skjemmende og for dominerende ovenfor paviljongen, som er en arkitektonisk 
perle.
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- E: Ut fra et faglig perspektiv er sikkert parken og paviljongen penest uten serveringen, men 
det er ikke det som er temaet nå. Det som skal diskuteres nå er om det er akseptabelt å 
redusere noe på parken og paviljongens suverenitet og hegemoni i til fordel for et 
serveringslokale. Tiltaket er fullt reversibelt og oppsatt for en begrenset periode. Kun en liten 
gruppe har reagert negativt på prosjektet og det er folks oppfatning som må veie tyngst og 
være utslagsgivende ÷ikke fagfolks meninger. De aller fleste bryr seg ikke om paviljongens 
historiske og estetiske dimensjoner. Fordelene med servering og parkkontroll er mange, bl.a. 
kan det skape økt bevissthet om og markedsføring for paviljongen og parken og det kan 
organiseres kulturarrangementer i paviljongen.

- Serveringsstedet stenger for innsyn til og utsikt fra paviljongen. 
- E: Stedet hvor serveringsstedet skulle stå var fastsatt i forkant uten muligheter for påvirkning. 

For serveringssteder stilles det krav til bl.a. toaletter, tilrettelegging for handikappede, 
hvilerom, garderobe, lager, diverse nødvendige maskiner, kjølerom for søppel. Dette krever 
plass. Serveringsstedet er ikke drivverdig med kun 35 sitteplasser til kunder (og ble derfor 
utvidet). Dersom stedet får fortsette vil det foretas justeringer, ikke minst av terrassen, for å 
gjøre den mer gjennomsiktig, penere med blomster og markiser og ikke minst mer 
motstandsdyktig mot vær og vind. 

- E: Det er liten mulighet til å se paviljongen fra vestsiden og Krebs gate, fordi det uansett er 
store trær i mellom. Dessuten er antakeligvis ikke silhuett-innsynet det meste interessante 
dersom man er paviljong-tilhenger, da vil man antakeligvis gå innpå den. Det er andre 
muligheter for silhuett-innsyn i parken. 

- E: Terrassen er åpen hele døgnet og gir bedre utsiktsforhold for folk gjennom hele året, da de 
kommer høyere opp fra bakken og kan stå på en jevn terrasse fri for gjørme og søle. Det har 
blitt registrert at terrassen har blitt brukt av parkbrukere. 

Forutsetninger for tillatelsen til serveringsstedet

- Bygget ble ikke fjernet i vintersesongen, som bryter med de forutsetningene som først var 
gitt.

- E: Elisenberg mener det ikke er hans skyld at serveringsstedet ble stående på vinteren. 
Bydelen antydet i fjor sommer / høst at de antok at det ville la seg gjøre å la bygget stå. Da 
dette likevel ikke var tilfelle fulgte en meget lang og omstendelig søknadsprosess med Plan-
og bygningsetaten, som ikke åpner for skjønnsmessig behandling. En riving av bygget ville i 
praksis medføre at man måtte begynne på gjenoppbyggingsprosessen straks man hadde blitt 
ferdig med å rive det ned pga. begrenset tid frem til åpning. Dette ville også ha kostet for 
mye i forhold til at dette er et 2-årig prøveprosjekt.

- Bygget er ikke mobilt. (Ikke kommentert.)
- Serveringsstedet stenger for akebakken til barna på vinterstid.
- E: Det er fremdeles muligheter for å ake ved siden av og nedenfor bygget. Gjerdet kan bli 

fjernet slik at terrassen kan brukes som et ÷depot÷. Man kan lage et telt over terrassen som 
kan være en varmestue for lekende barn. 

Elisenberg legger fram en rekke argumenter for at serveringsstedet bør få stå:
- Mer tilgjengelig for bl.a. eldre, handikappede, folk som er redde for hunder eller ikke vil sitte 

på gresset. Et bekvemt sted å sitte med tilgang på toaletter, mat og drikke.
- En forbedring av toalettforholdene.
- Reduserer risiko for at uønskede elementer inntar parken og fordriver de normale.
- Større sjanse for bedre renhold og oppsyn i parken. Ikke minst også slik at folk ikke bruker 

engangsgrill og brenner stygge hull i plenen.
- Bedre reklame for paviljongen og større sannsynlighet for at en oppussing kan bli ivaretatt. 

Større muligheter for iakttakelse av flere personer. 
- Det kan være et utgangspunkt for kulturelle aktiviteter. 
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I sin konklusjon skriver Elisenberg at han ønsker å fortsette serveringsstedet og ønsker en kontrakt, 
som gjerne er opp mot 20 år. ÷Det er først med en slik sikkerhet i ryggen det er mulig å investere 
såpass mye at tilbudet blir veldig bra. Så får tiden vise om det også skulle bli grunnlag for 
kulturarrangementer i parken. Det er ikke unaturlig at det blir gnisninger i starten av nye prosjekter, 
men med gjensidig forståelse og respekt løser det meste seg.÷ 

I tidligere korrespondanse har Elisenberg uttalt at dersom det skal bli inngått en langsiktig kontrakt 
for leie av grunnen vil han være villig til å betale leiekostnader etter gjeldende prisliste. 

2.3. Bydelsadministrasjonens vurdering
Bydelsdirektøren vil i denne evalueringen ikke ta standpunkt til alle de forskjellige klagepunktene
som er beskrevet i kapittel 2.1. og 2.2., men vil i stedet vurdere prosjektet i forhold til den 
opprinnelige intensjonen. I tillegg vil ulike aspekter ved prosessen og leieforholdet bli utdypet og 
kommentert.

Bydelsadministrasjonen har fulgt opp BUs vedtak fra 2006, hvor det var et ønske om å etablere et 
forsøktprosjekt for et mobilt serveringssted i Torshovparken. Intensjonen var at serveringsstedet 
skulle fungere som et miljø- og trygghetsskapende element. På 2000-tallet var det et problem med rus 
og kriminalitet i parken, og bydelen fikk flere henvendelser fra publikum som følte seg utrygge. 
Serveringsstedet skulle skape et positivt miljø, oppsyn i parken og fremme kulturarrangementer på 
paviljongen. Siden den første BU-saken har flere aktører vært interessert i prosjektet, men har av 
forskjellige grunner trukket seg. 

Elisenberg vurderte prosjektet allerede i 2007, og har siden da blitt fulgt opp av bydelen. 
Administrasjonen har deltatt på en rekke møter og hatt jevnlig korrespondanse med Elisenberg, og 
har i så stor grad som mulig forsøkt å legge til rette for et godt samarbeid for at prosjektet skulle bli 
så vellykket som mulig. 

Det er krevende å starte et serveringssted, da det er mange lover og bestemmelser å følge, og en rekke 
instanser å forholde seg til. Å etablere et serveringssted i et friareal er enda mer krevende, da dette gir 
ytterligere krav til utforming og plassering, og flere involverte parter. I tillegg kommer utfordringen 
med å ta hensyn til publikum og parkens brukere, som allerede føler et eierskap til parken. Et slikt 
prosjekt er også meget væravhengig, som gjør det uforutsigbart og sårbart økonomisk sett. 

Bydelsadministrasjonen kan etter de siste årene med samarbeid med Elisenberg påpeke at det har 
vært en tung prosess for ham å forholde seg til de ovenstående utfordringer. Det har også til tider vært 
mangel på kommunikasjon mellom partene, som har ført til misforståelser og skuffelser. For 
eksempel ble byggets konstruksjon påbegynt i parken uten at bydelen hadde fått oversendt oppdaterte 
tegninger, som var blitt godkjent av PBE flere måneder i forveien. Elisenberg måtte i tillegg i siste 
liten endre bygget fra å bestå av containere til å bli et mer permanent bygg, grunnet problemer med 
hans leverandør. Administrasjonen ble først klar over endringene da bygget var under oppføring. 
Siden prosjektet hadde blitt godkjent av PBE, Byantikvaren og Bymiljøetaten, ga bydelen tillatelse til 
endringene. Administrasjonen la også godviljen til og forsøkte å være behjelpelig da det ble søkt om 
utvidelse av terrassen, for at prosjektet skulle bli drivverdig. Forholdene rundt 
kommunikasjonssvikten ble tatt opp med Elisenberg, slik at slike misforståelser ikke skulle gjenta 
seg.

Det neste og relaterte momentet som ble en utfordring, var at administrasjonen var under den 
oppfatning at det var opp til bydelen å bestemme om bygget kunne stå i parken gjennom 
vintersesongen, siden det ikke fikk den mobile løsningen som først planlagt. Dette skyldes at 
administrasjonen ikke hadde mottatt byggetillatelsen fra PBE, hvor det står at bygget må fjernes etter 
endt sesong. I følge Elisenberg ville det være svært kostnads- og tidkrevende å rigge ned og opp 
bygget, og administrasjonen anså ned- og opprigg som lite heldig med tanke på slitasje på parken, i 
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og med at det ikke er et mobilt serveringssted. Bydelen har ansvaret for utleie av kommunal grunn i 
parker og leier ut arealer til riggplass, og anså dette som et liknende tiltak dersom bygget var stengt 
for servering. Administrasjonen tar til etterretning at dette ikke var tilfelle, og at feil informasjon ble 
gitt til Elisenberg. Likevel er dette forhold som Elisenberg som byggherre selv burde ha vært klar 
over. Elisenberg fikk i slutten av august informasjon fra bydelen om at PBE måtte kontaktes, men
søkte ikke PBE før i november. At bygget ble stående i vintersesongen skapte problemer i forhold til 
kravene fra Plan- og bygningsetaten, og utløste ytterligere klager fra lokalbefolkningen.

At bygget ikke ble mobilt skapte dermed en rekke ringvirkninger som ga en negativ utvikling for 
prosjektet som helhet. Da mobiliteten var en av hovedforutsetningene for prosjektet helt siden 2006, 
og dette ble fremhevet både i bydelens tilsagnsbrev til Elisenberg (Vedlegg 4) og PBEs 
byggetillatelse (Vedlegg 7), burde han som byggherre ha forsikret seg om at dette ble gjennomført ÷
selv om problemer med leverandøren ville ført til at prosjektet ikke ville bli ferdig til sesongen 2012. 

Som beskrevet tidligere ble det ikke inngått kontrakt for sesongen 2013 mellom Elisenberg og 
bydelen, fordi Elisenberg ikke ville akseptere bydelens vilkår. Bydelsadministrasjonen har strukket 
seg så langt som mulig i denne forhandlingsprosessen, men kan ikke godkjenne Elisenbergs krav om 
fritak fra leiekostnader. Leieprisene er fastsatt av bydelsutvalget, og administrasjonen har ikke 
myndighet til å endre disse. Elisenberg nevner flere argumenter for å få bruke parken vederlagsfritt, 
derav at prosjektet ikke er drivverdig med gjeldende leiepriser. Elisenberg kjente til leieprisene 
allerede fra april 2011, og prosjektet var hans risiko å ta. Mangel på håndheving av lov mot 
alkoholinntak i det offentlige rom nevnes som et hovedargument, men dette er forhold utenfor 
bydelens myndighet og plikt. I den grad bydelen mottar klager om alkoholkonsum i parkene blir 
Politimyndighetene varslet. Det har ikke innkommet noen slike klager de siste to årene. Elisenberg 
burde ha kjent til problemstillingen da han tok initiativ til prosjektet, da han selv har bodd ved 
Torshovparken i 25 år. 

Siden serveringsstedet kun var åpent i totalt seks uker fikk bydelen liten mulighet til å vurdere 
tiltakets effekt på nærmiljøet og dens mottakelse fra publikum. 

Totalt sett er ikke bydelsadministrasjonen fornøyd med omstendighetene som har oppstått rundt 
serveringsstedet Torshovparken Uteservering AS. Administrasjonen stiller seg bak ideen om et 
kultur- og serveringssted som et miljøskapende prosjekt, men i forhold til den opprinnelige 
intensjonen kan man ikke si at gjennomføringen anses som vellykket.

2.4. Samlet anbefaling
Bydelsdirektøren anbefaler ikke at serveringsstedet videreføres, av følgende grunner:

- Bygget slik det står i dag er ikke mobilt, som var en av forutsetningene for prosjektet.
- Bygget opptar et større areal en opprinnelig tenkt. Dette fjerner fokus fra paviljongen som 

Torshovparkens midtpunkt.
- Bydelen og Torshovparken Uteservering AS har ikke kommet til enighet om 

kontraktvilkårene for 2013. Bydelsadministrasjonen vil ikke anbefale at serveringsstedet får 
bruke parken vederlagsfritt, da dette blir forskjellsbehandling i forhold til andre leietakere. 

- Serveringsstedets konsept har vært relativt spinkelt og har ikke inkludert kvalitetsmat og ÷
drikke som beskrevet av Elisenberg i konseptbeskrivelsen. Administrasjonen har forståelse 
for at tilbudet er noe som må utvikles over tid, men siden prosjektet kun var åpent i 6 uker er 
det ikke mulig å realitetsvurdere dette. 

- Serveringsstedet har møtt motstand fra publikum, både på prinsipielt og substansielt 
grunnlag.

Dersom et annet prosjekt skal vurderes i fremtiden kan bydelsdirektøren komme med følgende 
anbefalinger:
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- Prosjektet bør være mobilt, dvs. mulig å fjerne på vinterstid og mulig å flytte til andre steder 
under sesongen. Bydelsadministrasjonen kan ikke anbefale et permanent serveringssted i et 
friområde, da dette bryter med reguleringsformålet.

- Prosjektets størrelse, utføring og plassering må vurderes nøye. Generelt sett bør bygget være 
lite og diskré, slik at det ikke virker dominerende ovenfor andre elementer i området. 

- Prosjektet bør ha et helhetlig konsept, hvor mat, drikke, kultur, estetikk og aktiviteter for 
både barn og voksne inngår. 

Dersom de folkevalgte likevel støtter en videreføring av det eksisterende prosjektet, er prosessen som 
følger:

- Forslagstiller må sende inn en ny byggesøknad til Plan- og bygningsetaten om fast 
installasjon i friområdet. Det må da søkes om dispensasjon fra reguleringsformålet. 
Dispensasjonen kan om ønskelig tidsbegrenses. Det er PBE som vil behandle søknaden, og 
de vil innhente uttalelser fra relevante instanser. Dersom søknaden blir avslått kan 
forslagstiller klage til byutviklingskomiteen. 

- Forslagstiller kan også sende inn en søknad om omregulering av friområdet. 
Reguleringssaker må bl.a. legges ut på offentlig høring og behandles av bystyret. 

Dersom det skulle komme et forslag om et nytt (mobilt eller ikke mobilt) serveringssted fra en annen 
forslagstiller, er den to-årige prøvetiden nå oppbrukt og forslagstiller må søke om dispensasjon fra 
reguleringsformålet eller omregulering av friområdet, som beskrevet over. 

Forslag til vedtak:
Bydelsutvalget avvikler det to-årige forsøksprosjektet om et mobilt serveringssted i Torshovparken.

BYDEL SAGENE

Helge Jagmann
bydelsdirektør

Godkjent og ekspedert elektronisk uten underskrift

Trykte vedlegg:
1. BU-sak 06/9: Søknad om tillatelse til å drive restaurant i Torshovparken 
2. Vedtak i BU-sak 06/9
3. Konsept vedrørende uteservering i Torshovparken
4. Akseptbrev fra BSA 
5. KNK-sak 11/38: Søknad om skjenkebevilling
6. Vedtak i KNK-sak 11/38
7. PBEs tillatelse til tiltak av 8.12.11
8. Brev fra borettslaget Torshov kvartal 9 av 14.12.10
9. Brev fra borettslaget Torshov kvartal 17 av 14.06.11
10. Brev fra borettslaget Torshov kvartal 16 av 15.06.11
11. Brev fra borettslaget Torshov kvartal 17 av 05.08.11
12. Brev fra borettslaget Torshov kvartal 16 av 28.09.12
13. Brev fra borettslaget Torshov kvartal 16 av 17.12.12
14. Brev fra borettslaget Torshov kvartal 9 av 20.03.13
15. Brev fra borettslaget Torshov kvartal 16 av 02.06.13
16. Brev fra ICOMOS av 10.06.13



12

17. Brev fra Fortidsminneforeningen av 24.06.13
18. Uttalelse fra Elisenberg 
19. Vedlegg fra Elisenberg

Utrykte vedlegg:
Brev fra privatpersoner kan fås på forespørsel.

PBEs saksdokumenter kan finnes på PBEs saksinnsyn her: 
http://web102881.pbe.oslo.kommune.no/saksinnsyn/search.asp?mode=all med saksnr 201105970 og 
201301114.



BU-sak 06/9  SØKNAD OM TILLATELSE TIL Å DRIVE RESTAURANT I 
TORSHOVPARKEN

Dato: 09.02.2006

Saksmappe: Saksbeh: Arkivkode:
06/93 Morten Nordlie, 23 47 40 67 618.1

Saksgang
Utvalg Møtedato

BYDELSUTVIKLINGSKOMITEEN 27.02.2006

BYDELSUTVALGET 02.03.2006

Sammendrag.

Bydelen har mottatt en henvendelse fra restaurantselskapet UTE med ønske om å leie deler 

av området rundt paviljongen og ved mulighet og behov også selve paviljongen, til å drive en 

nærmiljørestaurant for sommersesongen. Se vedlegget for en fyldig presentasjon av 

restaurantselskapet og driftskonseptet. 

Utleie av området rundt paviljongen i Torshovparken, ble ikke berørt i Bu – sak 04/25 – 

politiske retningslinjer for utleie og salgstillatelser i parker og på fortau,torg og gatetun i 

bydel Sagene. Vi ønsker derfor å legge saken fram for politisk behandling. 

Bydelsdirektøren anbefaler, som en prøveordning, at det gis tillatelse til utleie for

sommersesongen 2006. 

Saksfremstilling.

For en stor del av bydelens befolkning er Torshovparken en oase og et viktig område for 

rekreasjon. Det vil derfor være en viktig vurdering om et utleieforhold vil gå på bekostning 

av

parkens bruk som friområde. 

Det er ikke uvanlig at det plasseres serveringssteder i parkområder. Både Frognerparken og 

St. Hans Haugen kan være eksempler på dette.

Paviljongens plassering og bruk, gir også en indikasjon om at parken er planlagt for noe mer

en et rent parkområde. I så måte har det derfor vært arrangert alt fra konserter til bryllup i 

paviljongen de siste årene. 

Selv om paviljongen i dag blir brukt ved ulike arrangementer, er denne bruken sporadisk. 

Etter vår vurdering er det rom for å finne en kombinert løsning for bruk av paviljongen til 
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servering og til kunst og kulturformidling.  I en eventuell avtale med restaurantselskapet, vil 

administrasjonen sikre at tilstrekkelig tid og rom avsettes til kulturformidling.

Bydelsdirektøren er av den vurdering at et samarbeid med UTE, kan videreutvikle 

paviljongen og området rundt denne, som et treffpunkt for ulike kulturelle opplevelser. Vi vil 

også legge til grunn, at positive krefter og ressurser i nærmiljøet, vil bli trukket med i 

aktivitetsutformingen.

Det er dokumentert at UTE er en seriøs operatør i restaurant og serveringsbransjen, med 

erfaring og interesse for samarbeid med aktører innen kunst og kulturformidling.

Med dette som utgangspunkt bør det ligge til rette for en styrket og forbedret bruk av 

området til både opplevelser og rekreasjon. 

Belastning på parkområdet og behov for infrastruktur. 

UTE signaliserer at de sammen med bydelen kan stå for noe opprusting av parkområdet.

Det eneste inngrepet av betydning og varighet, vil være legging av en sommerledning for 

vann og en for kloakk, fra paviljongområdet til et tilkoblingspunkt ved den gamle

barneparken. Leggingen av disse ledningene vil ikke gi synlige sår i naturen.  At det blir 

muligheter for å koble seg til vann og plassere et toalett i området, vil være en viktig 

infrastrukturforbedring, som også vil kunne benyttes etter at et eventuelt leieforhold er 

avviklet.

Slik administrasjonen forstår driftskonseptet, legges det heller ikke opp til bilbaserte 

leveranser eller trafikk i parkområdet og til serveringsstedet. Den ønskede profilen som

lokalt sosialt og kulturelt møtested, burde heller ikke medføre økt trafikkbelastning på 

nærområdet.

Økonomiske konsekvenser. 

Tiltaket vil ikke innebære økte økonomiske forpliktelser for bydelen, ut over de en i dag har 

for drift av parkområdet.

En leieavtale vil snarere representere en inntekt for bydelen, og i så måte være med på å nå 

de mål bydelsutvalget har satt for utleie av gater, torg og møteplasser i budsjettet for 

2006.02.09

Servering .

For at et leieforhold skal kunne inngås, legger administrasjonen til grunn at nødvendige 

godkjenninger fra bygningstekniske og serverings myndigheter foreligger.
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Når det gjelder åpningstider og servering av alkoholholdig drikke, må dette komme som en 

egen søknad om bevilling.

Et års forsøk. 

En utleie av området vil ikke innebære vesentlige inngrep i parkområdet. Snarere kan et slikt 

leieforhold være med på å styrke Torshovparken, som et sosialt møtested og treffpunkt for 

kunst, kultur og rekreasjon. 

Selv om intensjonene og forutsetningene er de beste, vil det alltid knytte seg noe usikkerhet

til denne typen virksomhet. Bydelsdirektøren er derfor ev den vurdering at det i første

omgang inngås en avtale for 2006 sesongen. Før en eventuell ny avtale om fortsatt utleie 

inngås, må det foreligge en evaluering av inneværende års drift. 

Forslag til vedtak: 

For sesongen 2006 kan det inngås en leieavtale  for paviljongen og deler av området rundt 

denne i Torshovparken. 

BYDEL SAGENE

Knut Egger 

bydelsdirektør

Trykte vedlegg:
Prosjektpresentasjon UTE Torshovparken, sendes Bydelsutviklingskomiteen og 

bydelsutvalgets medlemmer separat. 
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Internett:
www.bsa.oslo.kommune.no 

Bydel Sagene Besøksadresse:

Postadresse:
Postboks 4200 Nydalen 
0401 Oslo

Telefon:  02180 
Telefaks:

Giro: 6004 06 04092 
Org.nr.: 974 778 726 

E-post:  
postmottak@bsa.oslo.kommune.no

Oslo kommune
Bydel Sagene 

Møtebok 

Utvalg: BYDELSUTVALGET 

Møtedato: 02.03.2006
Tidspunkt: 18:30
Møtested: Sagene Samfunnshus , Frysja 

Følgende medlemmer møtte: 

Navn Funksjon Repr
Tone Tellevik Dahl LEDER AP
Jan Fredrik Pedersen NESTL SV
Bernt Apeland MEDL AP
Eli Marie Åsen MEDL AP
Jon Gjønnes MEDL AP
Gerd Vollset MEDL SV
Gry Bruland Larsen MEDL SV
Ole Jørgen Nyhagen MEDL SV
Reza Rezaee MEDL SV
Sveinung Heldal Haugen MEDL H
Paul Aage Aasheim VARA H møtte for Erik Wilvang - H 
Eldar Aldernæs Hanson MEDL RV
Hans Otto Watne MEDL FRP
Gunnar Kr. Olsen MEDL FRP
Tone Opdahl MEDL V

Følgende fra administrasjonen møtte: 

Knut Egger – bydelsdirektør 
Hans Jørgen Raastad – økonomissjef 
Siri Berg – personalsjef 
Bente Riis – Helse- og sosialsjef 
Morten Nordlie – avdelingssjef KON 
Henning Mørland – bydelsoverlege 
Frank Johan Gudevold - kontorsjef 

Forfall:
Erik Wilvang – H 

Møteleder: Tone Tellevik Dahl 
Møtesekretær: Marion Vagle 

Det var 15 stemmeberettigede tilstede 



BU-SAK  06/8 orientering om avtale om drift av eldresenter 

Bydelsutvalget sluttet seg enstemmig til bydelsdirektørens forslag.

VEDTAK (enstemmig): 

Avtalen om drift av eldresenter tas til orientering.

BU-sak  06/9 Søknad om tillatelse til å drive restaurant i Torshovparken 

Eli Marie Åsen – AP, Paul Aage Aasheim- H, Tone Opdahl – V, Ole Jørgen Nyhagen – SV, 
Eldar Hansson – RV, Hans Otto Watne – FRP, Jan Fredrik Pedersen – SV, Gunnar Kr. Olsen 
– FRP hadde ordet i saken. 

Bydelsutviklingskomiteens behandling: 

Bydelsdirektørens forslag til vedtak: 

For sesongen 2006 kan det inngås en leieavtale  for paviljongen og deler av området rundt 
denne i Torshovparken. 

Paul Aage Aasheim – H foreslo følgende tillegg til bydelsdirektørens forslag til vedtak: 

Etter avsluttet sesong 2006 skal utleieforholdet evalueres. Det forutsettes at leietaker 
inviterer nærmiljøet til å samarbeide om bruk av paviljongen og området.

VOTERING:

Bydelsdirektørens forslag ble enstemmig vedtatt 
Paul Aage Aasheim – H sitt forslag ble enstemmig vedtatt. 

Etter dette er Bydelsutviklingskomiteens vedtak: 

VEDTAK (enstemmig): 

1. For sesongen 2006 kan det inngås en leieavtale  for paviljongen og deler av området
rundt denne i Torshovparken. 

2. Etter avsluttet sesong 2006 skal utleieforholdet evalueres. Det forutsettes at leietaker 
inviterer nærmiljøet til å samarbeide om bruk av paviljongen og området.
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Bydelsutvalgets behandling: 

Eli Marie Åsen – AP foreslår følgende nytt vedtak: 

1. For sesongen 2006 kan det, som en prøveordning, inngås en leieavtale for deler av 

området rundt paviljongen i Torshovparken. 

2. Paviljongen kan leies eller lånes ut, men på en slik måte at det også gis rikelig 

anledning til ikke-kommersiell virksomhet, både organisert og ikke-organisert, i regi 

av kulturgrupper, beboergrupper, skolene, enkeltpersoner m.v.

3. Den konkrete bruken av paviljongen og området rundt skal ses i sammenheng med

bydelens arbeid med å ruste opp parkene og tilrettelegging for fremtidig bruk av 

disse.

4. BU ber om å få saken til ny behandling dersom Byantikvaren har innvendinger til 

planene for bruken av paviljongen og området rundt, som ikke kan imøtekommes

gjennom tilpasning av anlegg og drift. 

VOTERING:

Bydelsdirektørens trakk sitt forslag.
Forslag fra Eli Marie Åsen - AP ble satt opp mot Bydelsutvalgkomiteen forslag til vedtak: 

Eli Marie Åsen – AP sitt forslag ble enstemmig vedtatt. 

Etter dette er Bydelsutvalgets vedtak:

VEDTAK (enstemmig): 

1. For sesongen 2006 kan det, som en prøveordning, inngås en leieavtale for deler av 

området rundt paviljongen i Torshovparken. 

2. Paviljongen kan leies eller lånes ut, men på en slik måte at det også gis rikelig 

anledning til ikke-kommersiell virksomhet, både organisert og ikke-organisert, i regi 

av kulturgrupper, beboergrupper, skolene, enkeltpersoner m.v.
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3. Den konkrete bruken av paviljongen og området rundt skal ses i sammenheng med

bydelens arbeid med å ruste opp parkene og tilrettelegging for fremtidig bruk av 

disse.

4. BU ber om å få saken til ny behandling dersom Byantikvaren har innvendinger til 

planene for bruken av paviljongen og området rundt, som ikke kan imøtekommes

gjennom tilpasning av anlegg og drift. 

BU-sak  06/10 Støysaker i Bydel Sagene 

Bydelsutvalget sluttet seg enstemmig til bydelsdirektørens forslag:

VEDTAK (enstemmig): 

Bydelsutvalget tar saken til etterretning.

BU-sak  06/11 Protokoll fra uanmeldt besøk ved Lille Tøyen sykehjem

Bydelsutvalget sluttet seg enstemmig til bydelsdirektørens forslag:

VEDTAK (enstemmig): 

Bydelsutvalget tar protokoll fra tilsynsutvalget for institusjoner fra uanmeldt besøk nr. 4 den
13.12.05 til orientering.

BU-sak  06/12 Protokoll fra uanmeldt besøk ved Møllehjeulet dagsenter 

Bydelsutvalget sluttet seg enstemmig til bydelsdirektørens forslag:

VEDTAK (enstemmig): 

Bydelsutvalget tar protokoll fra tilsynsutvalget for institusjoner fra uanmeldt besøk nr. 4 den 
2.12.05 til orientering
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Møtebok 

 
 

Utvalg: Kultur- og nærmiljøkomiteen 

Møtedato: 22.06.2011 
Tidspunkt: 18:00 
Møtested: Sagene samfunnshus, River’n 
  
 
Følgende medlemmer møtte: 
Navn Funksjon Repr Vara for 
Jørgen Foss LEDER AP  
Marit Aasen Heggdal MEDL AP  
Lars Olav Fosse MEDL V  
Hans Otto Watne MEDL FRP  
Harald Thorsen MEDL R  
Reza Rezaee MEDL R  
Paul Aage Aasheim VARA H Camilla Johannessen (H) 
 
Følgende medlemmer hadde forfall: 
Navn Funksjon Repr 
Camilla Johannessen NESTL H 
 
Følgende fra administrasjonen møtte: 
 
Morten Nordlie – kultur og nærmiljøsjef 
Camilla Skjerve-Nielssen - bydelsplanlegger 
 
Møteleder: Jørgen Foss 
Møtesekretær: Yanina Shestakova 
 
 
 
 

 

 

Bydel Sagene 

 

 
Postadresse: 
Postboks 4200 
Nydalen 
0401 Oslo 

 
Telefon:  02180 
Telefaks:  
 

Giro: 6004 06 04092 
Org.nr.: 974 778 726 

 
E-post:  
postmottak@bsa.oslo.kommune.no 
Internett: 
www.bsa.oslo.kommune.no 

 

Oslo kommune 
Bydel Sagene 
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Til behandling foreligger: 
 
 
  
Saksnr Tittel 

1.  Åpent kvarter 
2.  Godkjenning av innkalling og saksliste 
3.  Godkjenning av protokoll 08.06.2011 
4. KNK 

11/37 
Planforslag til offentlig ettersyn - Voldsløkkatunnellen - detaljregulering 

5. KNK 
11/38 

SØKNAD OM SERVERINGS- OG SKJENKEBEVILLING I 
TORSHOVPARKEN, AGATHE GRØNDALS GATE 15 

6. KNK 
11/39 

Søknad om skjenkebevilling ved Lans Cafe, Maridalsveien 157. Gjelder 
for innendørs og utendørs servering 

7. KNK 
11/40 

Serverings- og skjenkebevilling - Bit It - Sandakerveien 64 (eierskifte) 

8.  Orienteringssaker 
9.  Eventuelt 

 

5. KNK 11/38  SØKNAD OM SERVERINGS- OG 
SKJENKEBEVILLING I TORSHOVPARKEN, 
AGATHE GRØNDALS GATE 15 

 
Kultur- og nærmiljøkomiteens behandling: 
 
Reza Rezaee (R), V g AP fremmet en felles merknad: 
 
Kultur- og nærmiljøkomiteen ber bydelen gå i dialog med Torshov Utelservering AS i 

forbindelse med utforming av leiekontrakt slik at ideelle organisasjoners inntektsgrunnlag, 

for eksempel Lilleborg skolekorps’ 17. mai arrangement, ikke svekkes. 

 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt. 
 
 

VEDTAK (enstemmig): 
Kultur- og nærmiljøkomiteen fattet følgende vedtak: 
 
Kultur- og nærmiljøkomitéen (med uttalelsesmyndighet delegert fra 
Bydelsutvalget) anbefaler at søknad om serverings- og alminnelig 
skjenkebevilling for all alkoholholdig drikk for serveringsstedet 
Torshovparken beliggende i Torhovparken, Agathe Grøndahls gate 15, 
med åpningstid-/skjenketid til kl. 22.00/21.30, innvilges. 

 















Journalpost: 201015673/2 

-------------------------------------- 

Fra: Styret - Torshov Kv. IX 

E-Post: styret@torshov9.no 

Dato: Tue, 14 Dec 2010 11:49:03 +0100 

Til: postmottak@pbe.oslo.kommune.no, morten.nordlie@bsa.oslo.kommune.no, styret@torshov9.no 

 

 

Emne: Saksnr 201015673, Torshovparken - sesongbasert servering 

 

 

Angående nabovarsel, saksnr 201015673, Torshovparken - sesongbasert 

servering 

 

Borettslaget Torshov Kv IX har mottatt nabovarsel angående servering i 

Torshovparken. 

Det fremgår ikke av varselet hvorvidt det er mulig å komme med klager eller 

innspill eller noen evt frist for dette. 

 

Borettslaget ønsker likevel å uttrykke en bekymring for økt støynivå som 

følge av tiltaket. 

De siste to årene har vi hatt sirkuslandsby på grusbanen foran fontenen i 

Torshovparken på sensommeren. Et trivelig og kulturfremmende tiltak, men som 

like fullt har medført en hel del støy på kveldene i perioden de har vært 

der. Borettslaget er derfor bekymret for hvorvidt det varslede tiltaket 

(serveringen) vil medføre en ytterligere støybelastning for naboene som nå 

vil vare hele sommersesongen. 

 

Gitt at tiltaket innvilges håper vi det er mulighet for at vår bekymring tas 

til følge (ved å begrense åpningstid, bruk av musikkanlegg eller lignende). 

 

Vennlig hilsen 

-- 

Bård Romstad 

For styret i Borettslaget Torshov Kvartal IX 
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Hei (saksnr 2008/386)
I anledning behandling av søknad om skjenkebevilling for uteservering ved Torshovparken har vi 
informert våre beboere som blir mest berørt av bevilgningssøknaden (Agathe Grøndahls gate 16, 
18, 20, 22) om at de har mulighet til å uttale seg vedrørende søknaden.
I den forbindelsen har det kommet inn flere uttalelser og disse kan oppsummeres med følgende:
Dette boligområdet er per i dag et stille og rolig område, og av de vinduer i vårt borettslag som 
vender mot plassen hvor det er søkt om skjenkebevilling (Agathe Grøndahls gate 16-22) er ca 
halvparten soveromsvinduer.
Det vil naturlig nok følge mye støy med et skjenkested i åpningstiden. Selv om skjenkingen stanser 
på et relativt tidlig tidspunkt på kvelden, vil det allikevel bety at beboerne kan sjeneres av økt støy 
og gjennomfart av høylytte gjester. Dette er også mitt i leggetiden for mange av barna som bor 
her. Et skjenkested i denne park vil også automatisk føre til økt eksponering av alkohol i våre barns 
nærmiljø, noe vi er sterkt emot.
I tillegg frykter vi at man ved å åpne for skjenking i parken legger til rette for at mange vil fortsette 
festen i parken utover sommernatta, også etter at ølkranene på serveringsstedet stenger. Dette 
kan medføre mer forsøpling rundt skjenkestedet som i sin tur kan dra til seg skadedyrplager.
Per idag er det allerede et problem at folk urinerer, ikke bare rundt trærne i parken, men også mot 
husveggene og eiendommene rundt parken, noe som er svært sjenerende, både på grunn av lukt 
og trivsel og vi frykter at problemet vil øke med uteservering i parken. Det er allerede utplassert et 
toalett i parken, som ikke ser ut til å bli brukt i nevneverdig grad.
Beboerne frykter altså at et skjenkested generelt vil føre til mer støy i et per i dag stille og rolig 
barnevennlig boligområde og ønsker dermed ikke at det etableres noe slikt i Torshovparken. Vi vil 
verne om parkens ro. Det ligger det mye helse, trivsel, livskvalitet og godt bomiljø i. 
Vi takker for muligheten til å uttale oss.

Mvh
Borettslaget Torshov Kvartal 16
v/Jenny Clarhäll





Klage – uteservering TorshovparkenStyret i borettslaget Torshov kv 16 viser til saksgang og vedtak i forbindelse med oppføring av mobilt serveringssted i Torshovparken.Vi ber om at 1. Anlegget tas ned etter sesong, som forutsatt2. Ikke den midlertidige tillatelsen tas til inntekt for en permanent tillatelse3. Anlegget ikke blir permanent, da det sterkt forringer en park i et byområde med historisk verdi.4. Det tas ansvar for at ikke anlegget blir stående i tilfeller som medfører innstilt drift, som konkurs etc.Under vil vi utdype våre erfaringer og synspunkter. Vi har forstått det slik at det skal gjøres en midlertidig evaluering i oktober 2012. Våre synspunkter her er ment til denne evalueringen, men kan gjerne brukes i andre relevante sammenhenger.Vi anser oss også som berørte ift et permanent anlegg og ber innstendig om at vi tas med i den videre prosessen. Vi ønsker å utdype enda nærmere og mer koordinert med andre berørte gårder når toårsplanen er omme.Under finner dere våre hovedsynspunkter.
Midlertidig anleggBorettslaget har tidligere fått anledning til å uttale seg som nabo, nabovarsel sendt i november 2010. Borettslagets uttalelse til dette var negativ.Når det ferdige resultatet nå står klart, føler vi et sterkt behov for å klage og advare mot at det blir gitt en permanent tillatelse.Styret opplever at saken i det formelle er grundig belyst og de berørte instanser er hørt. Men man mister ”det store bildet”. Dersom denne uteserveringen blir permanent, er det alvorlig inngrep ved et av de mest sentrale byggverkene - i et byområde som er vernet.Vi er positive til at man i første omgang kun tillater midlertidig. At våre (og trolig andres) reaksjoner først kommer nå, handler om at vi først nå ser helheten i hva konsekvensen av forslaget er. Prosessen har gått over flere år, borettslagenes styres skiftes jevnlig ut og Desto viktigere er det da å minne om at alle innspill og vedtak er gitt med basis i et midlertidig 
anlegg. Disse må ikke tas til inntekt for et permanent anlegg. Heller ikke må økonomiske argumenter av typen ”investeringer som er lagt ned i dagens bygg” legges til grunn. 



Arkitektur og vernDet er laget juridisk bindende retningslinjer for Torshovkvartalene, med strenge begrensninger for fasadeendringer. Torshovparken er det sentrale elementet som gårdene ligger inn mot. Ogpaviljongen er igjen sentral i parken.  Parken er en viktig del av Oslos arbeiderhistorie,  og  den har en vakker, helhetlig arkitektonisk utforming sentrert rundt paviljongen som nå er ødelagt.



Byantikvarens godkjennelse av et midlertidig bygg var gitt med en klar anbefaling – bygget måtte trekkes lenger vekk fra paviljongen enn de foreslåtte 4 meter. Dette ble ikke gjort.På bildet over ses serveringsstedet fra gangvei nedenfor. Paviljogen er så vidt synlig ibakgrunnen.
Mobilt?Det er beskrevet i vårt nabovarsel at uteserveringen skal være utplassert fra ca 1 mai til ca 1 oktober. I brev fra bymiljøetaten datert 20.07.11 skrives det ”At serveringsstedet skal fjernes i vinterhalvåret bidrar også til vår aksept.”Utfra bygget som nå foreligger virker det lite sannsynlig at bygget vil tas ned for vinteren. Dette opplever vi å være et brudd med de forutsetninger som ligger til grunn. Vi forventer at anlegget tas bort som beskrevet. Dersom dette ikke gjøres uoppfordret må det tas i betraktning når det søkes om permanent tillatelse – at søker ikke har oppfylt forutsetningene som lå til grunn.
Utvidet uteserveringJuni 2012 fordobles uteserveringens areale, terrassegulvet forlenges med 6 meter. Kombinertmed et massivt gjerde gjør dette at anlegget fremstår som unødig massivt. Søknaden begrunnes”at det blir for lite omsetningspotensial med så lite uteareal som er godkjent.” Dette er argumenter som burde vært kjent fra starten av prosjektet. Alle innspill fra berørte etater og naboer er gitt til det opprinnelige utkastet.
Eksisterende serveringI Torshovparkens nedre ende ligger Trikkestallen, naturlig anlagt med stor uteservering. Det har vært hevdet at behovet for uteservering i parken har vært sterkt etterspurt. Vi kan ikke se at dette behovet er dokumentert på noe vis. Og vår erfaring, ved selvsyn, er at bruken av serveringsstedet så langt har vært ytterst begrenset. Styret frykter at bygget ved en eventuell konkurs vil bli stående på ubestemt tid. Ansvaret for tilbakeføring bør klargjøres, også for et midlertidig anlegg.Vi kan ikke se at behovet er til stede for å legge til rette for alkoholservering i parken. Torshovkvartalene er i stor grad rene boområder, med lite næringsliv. Servering på Torshov har i stor grad vært konsentrert rundt gater som Vogts gate og Torshovgaten, et prinsipp vi mener skaper mindre konflikt og som bør følges videre. Torshovparken har i mange år vært en forholdsvis rolig park. Erfaringen fra beboere som bor nærmest parken, er at utviklingen går i retning mer bråk og fyll. Dette bør ikke forsterkes av servering.



Parkens liv – sommer og vinterNaturlig nok vil ikke all bruk av Torshovparken være kjent og dokumentert. Den nå bygde uteserveringen stenger av den beste akebakken, som brukes aktivt av mange barn og familier på Torshov. Vi finner det betenkelig hvis kommersiell aktivitet på denne måten skal skape begrensninger i innarbeidet bruk av parken. Vedlagt to bilder fra vinteren 2012.

Overordnet ansvarTillatelsen til tiltak er gjort av Plan- og Bygningsetaten. Beboer Wenche Larsen har på telefon til PBE 21. august fått opplyst av ” de ikke ville prioritere å sjekke hvorvidt utbygginga var gjort i henhold til forutsetningene, da det kun er et midlertidig bygg.”Dette gjør oss usikre på om noen i det offentlige systemet føler et samlet ansvar for sluttresultatet. For vår del, som beboere på Torshov, føler vi at vi forvalter en arv på vegne av felleskapet.



Forsker ved Arkitekturhøyskolen, Erling Dokk Holm, er en av flere som i nyere tid har trukket frem Torshovkvartalets arkitektoniske kvaliteter (Se artikkel i vedlagte lenke) http://www.mh.no/forskning/Medieoppslag/Mesterstykker-uten-arvtagere/Derfor kan vi ikke slå oss til ro med en løsning som vi tror ikke vil tåle ettertidens lys.Om dere har ytterligere spørsmål, kan styrets leder kontaktesKarl NystøylErika Nissens gate 140480 Oslot: 95781565e: karlnys@gmail.com
Styret i Borettslaget Torshov kv 16













































Vedlegg til Elisenbergs uttalelse  
  

 
  

 
  



  
  

  
  



  
  

 

 

  



 
  

 
  

 



  

 
  

 
  
  
 



Oslo kommune
Bydel Sagene

Saksframlegg

Dato: 30.08.2013
Saksmappe: Saksbeh: Arkivkode:
2013/2 Hanne Olstad / Trine Ustad 321.0

Saksgang

Utvalg Møtedato
Bydelsutvalget 26.09.2013
Barne- og ungekomiteen 17.09.2013
Barne- og ungdomsrådet 16.09.2013

Ressurssituasjonen i barnevernet - flerkulturell forståelse

Sammendrag:
Saken omhandler en orientering om tilbudet til ansatte i barnevernet vedrørende flerkulturell 
forståelse

Bakgrunn for saken:
I budsjettbehandlingen for 2013 fattet bydelsutvalget følgende verbalvedtak:

VB8: Forslag fra R: Ressurssituasjonen i barnevernet
Bydelsdirektøren bes legge frem en sak om ressurssituasjonen i barnevernet, Saken skal 
inneholde en kartlegging av hva slags tilbud ansatte får når det gjelder videreutdanning og
etterutdanning knyttet til en flerkulturell forståelse, og utrede tiltak som kan hindre at 
familieproblemer utvikler seg til omfattende barnevernssaker.

Saksframstilling:
Kommunens ansvar for å sikre at barnevernet besitter den nødvendige kompetansen er 
regulert i Lov om barneverntjenester § 2-1 siste ledd: Kommunen har ansvaret for nødvendig 
opplæring av barneverntjenestens personell. Personalet er forpliktet til å delta i opplæring 
som blir bestemt, og anses som nødvendig for å holde deres kvalifikasjoner ved like. Dette er 
utdypet og konkretisert i Internkontroll i barneverntjenesten i kommunene – en veileder 
(BLD 2006), pkt. 5.2.3 Nødvendig kompetanse.

Bydelens barnevern har valgt å organisere kompetanseutvikling rundt kompetansegrupper 
som har fokus på særskilte tema og prosjekter. Hvilke områder som blir prioritert avhenger 
av lovpålagte oppgaver, politiske føringer og bydelens behov og utfordringer. 
Minoritetsarbeid har vært et definert satsningsområde for barnevernet fra 2007.

Kulturell kompetanse og forståelse har vært på den politiske dagsorden gjennom de siste 
årene, herunder arbeid mot kjønnslemlestelse, tvangsekteskap og æresrelatert vold. I den 
seneste tiden har det vært økt fokus på barnevernets kultursensitivitet og barnevernets 
omdømme innenfor enkelte minoritetsgrupper. Barnevernets kompetansegruppe har fulgt 
denne utviklingen og arbeidet i tråd med denne. 



Bydel Sagene er som kjent en bydel med et stort innslag av ulike minoritetsgrupper. Dette 
gjenspeiler seg i barnevernets klientgrupper. I barnevernets fagsystem blir barn registrert ut 
fra mors fødeland. Det vil si at statistikken ikke fanger opp minoritetsbakgrunn hos barn født 
av kvinner som selv er født i Norge. P.t. har barnevernet saker på barn til kvinner født i 31 
ulike land. De største gruppene er Somalia, Polen, Afghanistan og Eritrea. Andel barn med 
minoritetsbakgrunn utgjør ca 60 % av saker i barnevernet. 

Barnevernets kompetansegruppe rundt minoritetsarbeid har to hovedoppgaver. Den første er 
å bygge opp egen kompetanse over tid. Det innebærer at disse prioriteres i forhold til
deltakelse på kurs etc. Gruppen har ansvar for å spre denne kunnskapen videre til alle på 
kontoret. Dette gjøres gjennom informasjon og forelesninger, samt veiledning i enkeltsaker. 

I 2012 og 1. halvår i 2013 har barnevernet brukt 37 dagsverk på kurs hvor tema har vært 
minoritetsspørsmål. Da er ikke videreformidling internt regnet med. Tema har bl.a. vært 
kultursensitivitet, migrasjonsproblematikk, menneskehandel, khat, tvangsekteskap, enslig 
mindreårige, kulturkompetanse og rettsvern. En større gruppe saksbehandlere har videre 
deltatt i et forskningsprosjekt om barnevernets møte med innvandrerfamilier. 

Den andre hovedoppgaven er å bidra til å bedre barnevernets omdømme gjennom
informasjon og dialog med minoritetsgrupper. Herunder kommer også informasjon om
foreldrerollen og hvilke forventninger som er knyttet til den i Norge, samt informasjon og 
barns rettigheter og barnevernets rolle i forhold til dette. 

Bydelens barnevern har fått henvendelser fra og besøkt bl.a. Norsk Folkehjelp – Oasen, Oslo 
Voksenopplæring, Kontaktforum, Røde Kors/Primærmedisinsk verksted, Helse- og
sosialkomiteen i Oslo bystyre, Kompetanseteamet BUFdir, Høgskolen i Oslo, Østfold
Politidistrikt og Tawfiiq Islamsk Senter for å snakke om barnevern og ulike
minoritetsspørsmål. Det har hatt form av innlegg, foredrag, informasjon, presentasjoner, 
paneldebatter, dialogmøter etc. I all hovedsak har målgruppene vært mennesker med 
minoritetsbakgrunn.

Bydelens barnevern ønsker et åpent barnevern med god kontakt med innbyggerne i bydelen. 
Barnevernet planlegger derfor å arrangere ”Åpen dag”, i første omgang en gang i løpet av 
september. Målgruppe vil være foreldre og barn/unge i bydelen, både de som har kontakt 
med barnevernet selv og de som ikke har det. Det er et mål å etablere ressursgrupper av 
foreldre og barn/unge i bydelen gjennom kontakter som knyttes i dette arbeidet. 

Det er ønskelig at ansatte i barnevernet gjenspeiler sammensetningen av innbyggerne i 
bydelen, også med hensyn til etnisitet. Dette blir vektlagt ved ansettelser, og det er en 
gledelig utvikling med flere søkere med minoritetsbakgrunn når stillinger utlyses. Ønsket om 
ulik etnisk bakgrunn gjelder også barnevernets oppdragstakere, som fosterhjem, besøkshjem, 
støttekontakter, miljøarbeidere etc. På dette området rekrutteres det ofte gjennom familienes
nettverk.



Bydelsdirektørs vurdering:
Bydelsdirektør vurdering er at bydelens barnevernstjeneste har høy kompetanse vedrørende 
flerkulturell forståelse. Bydelens barnevernstjeneste er også bevisst på å dele sin kompetanse
med andre når dette etterspørres.

Forslag til vedtak:
Bydelsutvalget tar saken om barnevernets flerkulturelle forståelse til etterretning.

BYDEL SAGENE

Helge Jagmann
bydelsdirektør

Godkjent og ekspedert elektronisk uten underskrift



Oslo kommune
Bydel Sagene

Saksframlegg

Dato: 03.09.2013
Saksmappe: Saksbeh: Arkivkode:
2008/1405 Lillian Rognstad 327.1

Saksgang

Utvalg Møtedato
Bydelsutvalget 26.09.2013
Barne- og ungekomiteen 17.09.2013
Barne- og ungdomsrådet 16.09.2013

Orientering om sommertilbud 2013

Sammendrag:
Ungdomstiltakene tilbyr hver sommer ulike turer og aktiviteter til bydelens barn og unge. 
Tilbudene kan variere noe, avhengig av finansiering, øvrige tilbud gjennom året, og behov 
og ønsker hos målgruppene. I år har Ungdomstiltakene driftet en rekke tiltak, som det 
redegjøres nærmere for i denne saken. Flere av tiltakene er finansiert eller del-finansiert
gjennom midler fra Storbyordningen til Barne- likestillings- og inkluderingsdepartementet 
(Bld). Storbyordningen er fra i år overført til Barne- ungdoms- og familiedirektoratet, uten at 
dette får nevneverdige konsekvenser for tildelingene.

Bydelens ungdomstiltak har i mange år hatt et stort fokus på å nå målgrupper som av ulike 
grunner ikke benytter seg av organiserte aktiviteter. Dette mener vi at vi har oppnådd i stor 
grad, gjennom ulike spissede tiltak mot spesifikke målgrupper. Rekruttering til våre 
sommertilbud har imidlertid gått bredt ut til alle barn og unge i bydelen, gjennom
informasjon i alle skoleklasser på trinnene 5.-10.trinn på bydelens skoler. Videre har 
samarbeidspartnere som barneverntjeneste, bomiljøtjeneste, NAV og skolene vært i dialog 
med Ungdomstiltakene i forbindelse med utvelgelse av navngitte barn og unge til turer og 
aktiviteter.

Bakgrunn for saken:

TB4: Forslag fra AP,SV,R,V,MDG: Sommertilbud – kr. 100.000,-Bydelsutvalget ønsker å 
sikre at sommertilbudet som bydelen har stått for i 2012 videreføres. Bydelsutvalget ønsker 
derfor å øke avsetningen til dette med kr. 100.000,-

Saksframstilling:
Sommerklubben
Sommerklubben holdt åpen fire uker i juli, for bydelens barn og ungdom i alderen 6-13 år 
(1.-7.klasse). Totalt har 75 ulike barn og ungdom registrert seg som medlemmer av 
sommerklubben. Noe færre enn i fjor, men de som først har registrert seg har benyttet seg



mye av tilbudet. I snitt var det 27 besøkende hver dag. Fordelingen mellom gutter og jenter 
har stort sett vært jevn.
Klubben har arrangert turer to ganger i uken for inntil 10 barn sammen med to voksne. 
Turene har gått til Tøyenbadet, Tusenfryd, Teknisk museum, kino, klatreparken i Tryvann, 
badetur til Frysja, bowling og Norsk Folkemuseum. 
Ellers har det vært ulike aktiviteter som leker og konkurranser, talentoppvisning, 
smykkelaging, dansing og turning, tegning, brettspill og uteleker som slåball, fotball og 
småturer til parker i nærmiljøet på Bjølsen/Sagene. Vi har benyttet oss av lokalet i Drøbakgt 
1, samt uteområdene i umiddelbar nærhet. Hver dag har det blitt servert et gratis varmt 
måltid og frukt til lunsj. Nytt fra i år er at det ble gitt informasjon om sommerklubben i 
brosjyren til sommertilbudene i regi av Ungdomstiltakene i bydelen. Denne brosjyren ble 
delt ut til alle barneskoler i bydelen. Det ble også hengt opp plakater i vinduene til lokalene i 
Drøbakgt.1.

Åpningstidene (10-16.00) fungerte veldig bra. Vi åpnet en time tidligere enn vi gjorde i fjor, 
og opplevde at det var en god avgjørelse. Barna begynte å komme når vi åpnet og ble til vi 
stengte. Aldersgruppen som har brukt klubben har for det meste bestått av barn i 6-9 års 
alderen. Man måtte ha begynt i 1.klasse for å kunne komme inn, og dette fungerte greit.
Dette var lett å kontrollere opp mot skolekatalogen. 

Det har kommet mange positive tilbakemeldinger på sommerklubben i år, både fra barna, 
foreldrene og ansatte. Noen av barna har blitt intervjuet i forhold til hva de syns var bra/ikke 
bra, og det var en gjennomgående positiv respons. De barna som har vært innom har vært i 
målgruppen man ønsket å nå. Det var noen situasjoner hvor beboere fra bygården satt utenfor 
lokalene og røyket og drakk. De ble oppfordret til å gå et annet sted, noe de fleste stort sett 
tok greit. Klubbleder brukte mye tid i samtale med foreldre og barn. Holdninger i forhold til
konfliktløsning og voldsbruk ble flere ganger tema i disse samtalene, samt respekt og
voksnes rolle som modell og forbilde for barna.
Det ble sendt en bekymringsmelding til barneverntjenesten på ett av barna som benyttet 
tilbudet, da de ansatte opplevde at barnet hadde bekymringsfull atferd.
Gode diskusjoner blant de ansatte og godt samarbeid med bomiljøarbeiderne har vært viktig 
for å løse konflikter og problemstillinger i denne perioden. I sin helhet har det vært en god 
sommer der tilbakemeldinger fra foreldre, barn og ansatte har vært positiv.

Sommerjobb for 10.klassinger
Utekontaktene i bydelen arrangerte i år et sommerjobbprosjekt for tiendeklassinger. Seks 
tiendeklassinger og to ledere (18-25 år) jobbet fire uker i sommer, med ulike 
arbeidsoppgaver. Ungdommene måtte på vanlig måte søke på jobben med søknad og CV, 
samt gå gjennom et gruppeintervju. Arbeidsoppgavene har vært varierte og en forberedelse 
for arbeidslivet. Første uken var basert på lederøvelser, problemløsning og samarbeidstrening 
på hyttetur i marka. De følgende ukene jobbet de med rydding, vasking, og hagearbeid ved 
ulike tjenestesteder, samt i områdene rundt Drøbakgt 1. De arrangerte loppemarked og 
beboerfest på Sagenehjemmet, og den siste uken arrangerte de konkurranser for ungdom i 
bydelen. Ungdommene har underveis i prosjektet fått tilbakemeldinger på gjennomføringen
av jobben og hatt fokus på positiv innstilling og presist oppmøte. Ungdommene har lært mye 
om hva som forventes av en arbeidstaker. De har også lært mye om samarbeid og 
planlegging fra idé til gjennomføring. Tilbakemeldingene fra de ulike stedene ungdommene



jobbet har vært veldig bra og vi sitter igjen med en følelse av et vellykket 
sommerjobbprosjekt.

Takk for de 3 dagene ungdommene fra Sagene bydel jobbet frivillig hos oss.
Vi opplevde det meningsfylt, nyttig og hyggelig.
Ungdommene fikk i oppgave å tømme et stort lager fylt av møbler og andre ting. Dag 1 gikk med til å bære ut 
det meste fra dette rommet.
Dag 2 arrangerte ungdommene loppemarked i hagen og fikk inn litt penger fra dette.
Dag 3 ryddet de resten av rommet i kjelleren, kastet alt som ikke var solgt og annet avfall og arrangerte 
sommerfest i hagen for beboerne. 
Arbeidet som ble utført har stor betydning for Sagenehjemmet. Dette er arbeid som er utsatt gjennom mange år, 
grunnet manglende ressurser. Å tømme og rydde et så stort rom er svært krevende. At rommet er ryddet gjør 
det mulig å flytte ned andre gjenstander fra avdelingene, slik at det blir ryddigere og penere rundt beboerne.
Det samme gjelder loppemarkedet i hagen. Ungdommene planla, utførte og ryddet pent opp etter seg.
Hagefesten var til stor glede for beboerne. Ikke minst hyggelig for dem å treffe motiverte og hyggelige unge 
mennesker. Arrangementet ble godt planlagt, gjennomført og ryddet opp.
Vi opplevde samarbeidet med Utekontakten svært positivt. Det var spennende og morsomt å ha så mange 
ungdommer i arbeid på sykehjemmet. Hvis det blir mulig vil vi svært gjerne benytte oss av dette igjen. Til neste 
år vil det være andre nødvendige oppgaver som ungdommene kan ta ansvaret for.
Tusen takk!

Med vennlig hilsen
Nina Martinussen Daglig leder Sagenehjemmet

Sommerjobb for ungdom i bokollektivet
Ungdomskollektivet fase I og II har som krav at ungdommene jobber minimum tre uker i sin 
sommerferie. Etter fjorårets erfaring med ungdommer i sommerpraksis i to av bydelens 
barnehager ønsket vi å videreføre dette tiltaket for sommeren 2013.Vøyensvingen barnehage 
ble valgt også i år, pga beliggenhet og nærhet til faseI. Vøyensvingen barnehage var svært 
positive og kunne ta imot fire ungdommer i sommer. Det ble i år som i fjor avholdt et møte
med ungdommene og utvalgt personale i juni før oppstart, for å tydeliggjøre roller og 
forventninger. Ungdommene uttrykte stor grad av tilfredshet over oppfølgingen de fikk i 
barnehagen. Personalet var svært fornøyde med alle de fire sommervikarene, selv om de
fungerte noe ulikt. Tilbakemeldingene var at de opplevde ungdommene som voksne,
tilgjengelige for innspill, pliktoppfyllende, ærlige, interesserte, presise og spørrende. 
Vøyensvingen barnehage har i ettertid gitt tilbud om enkeltvakts avtale og vikarjobb til alle
ungdommene. Arbeidstiden deres var fra mandag til torsdag fra kl 9 – 15. Barnehagen stiller
seg svært positive til tiltaket og ønsker ungdom tilbake neste sommer. Alle ungdommene
måtte levere politiattest, og fikk lønn etter tariff.

Tur til Gøteborg
Helgegruppa er et tiltak i Tilretteleggertjenesten. Helgegruppa drar på overnattingstur hver 4 
helg, og har plass til 7 ungdommer. Barneverntjenesten bestiller plasser i gruppa til 
barn/ungdom som trenger et avlastningstilbud og/eller sosial trening og opplevelser. Målet
med gruppa er at barna/ungdommen skal få sosial trening og mestringsopplevelser gjennom
ulike aktiviteter, gode naturopplevelser og kulturelle opplevelser. Barna/ungdommene er
med på å bestemme hvor turene skal gå og innholdet i disse.
Sommeren 2013 dro helgegruppa på en 4 dagers tur til Gøteborg. Dagene ble brukt til 
grilling og lek utenfor hyttene, tur til Liseberg, utflukt til Universeum, et stort zoologisk og 
teknologisk vitenskapssenter for barn/ungdom. Det ble også tid til å utforske Gøteborg by og



til et restaurantbesøk. På turen var det med 6 barn/ ungdom og 2 voksne. Ett barn måtte 
trekke seg før turen pga sykdom.

Under evalueringen med barna/ungdommen var alle enige om at det hadde vært en veldig fin 
tur. Noe av suksessen ligger nok i at barna/ungdommen var med på planleggingen av turen 
og selv hadde kommet opp med ønsker og ideer for hvor de skulle dra, hvilke aktiviteter de
skulle gjøre og hva de skulle spise. Det ble også gitt tilbakemeldinger på at det var ekstra stas
at de hadde vært i utlandet, og for de fleste barna/ungdommene var dette den eneste 
utenlandsturen de var på i sommer. Det er et stort ønske om å få til en ny utenlandstur neste 
sommer, gjerne med en varighet på fem dager.

Tur til Bodø
Trial er et av tilbudene i Tilretteleggertjenesten, og gruppen består av syv ungdommer i 
alderen 10-18 år. Trialgruppa deltar i løp på hele Østlandet, som arrangeres flere ganger i 
året. I tillegg trener de fast en kveld pr uke i Hvervenbukta. I år ble det arrangert midnattsløp
i Bodø i juni måned, og hele gruppa dro av gårde med egen bil og tilhenger med trialsykler. 
Turen var en stor suksess, med ungdom på pallen, og flotte opplevelser i og utenfor 
trialløypa. Ungdommene uttrykte i ettertid at dette var en tur de aldri ville glemme. Gruppa 
var borte i syv dager totalt. Med på turen var to ansatte fra Ungdomstiltakene, samt frivillige 
som bidrar på trialtiltaket ukentlig.

Dagsturer
Sommeren 2013 ble det avholdt 4 dagsturer i løpet av uke 26.
Til sammen 120 barn og ungdom meldte seg på til dagsturene denne sommeren. I forkant av 
utvelgelsen ble det avholdt møte med NAV, som hadde en liste av deltagere de mente i større 
grad enn andre hadde behov for å benytte seg av Ungdomstiltakenes tilbud. Disse deltagerne 
ble prioritert i utvelgelsen, og pr. tur var det ca 10 deltagere som hadde fått prioritert plass.
Det var imidlertid også en del av de prioriterte som ikke dukket opp til aktiviteten.
Totalt 94 barn og unge deltok på de ulike dagsturene de fire dagene. Det var noe frafall, blant 
annet pga dårlig vær den ene dagen og endring i programmet en annen.
Rekruttering til tilbudene foregikk ved personlige oppmøte med informasjon i alle klasser på 
5.-10. trinn i bydelen. Det er svært positivt at skolene åpner opp for at bydelen kan komme 
inn i timen for å informere om tilbudene – på den måten når vi alle barn i bydelen med lik 
informasjon, og barna/ungdommene får mulighet til å stille spørsmål til de ansatte. 
I tillegg ble det arrangert en ”Åpen dag” på Ung Metro i samarbeid med bomiljøtjenesten.
Arrangementet ble avholdt i begynnelsen av juni, og det var ca 45 – 50 beboere fra områdene 
rundt Sagene torg som møtte opp. Dagen ble brukt til sosialisering, i tillegg til at de ansatte 
på klubben informerte om tilbudene, med spesiell vekt på sommertilbudet. 
Forbedringspotensiale til neste år, vil være å trykke noen brosjyrer på ulike språk, slik at vi 
når ut til flere brukere. Brosjyrene bør også ut noe tidligere, slik at samarbeidspartnere så 
tidlig som mulig kan trygge og motivere sine brukere til å benytte seg av tilbudene for sine 
barn.

Camp 33
Mandag til fredag i uke 33 arrangerte Ungdomstiltakene sommerleir, for barn i 5.-7. klasse
og ungdom i 8.-10. klasse. Turen denne gang gikk til Aarholttunet gjestegård og leirskole, i 
Stokke i Vestfold.



Totalt var det påmeldt 47 barn og 11 ungdom. Av disse var det 36 jenter og 22 gutter. Vi 
opplevde en del avmeldinger den siste uken, og endte til slutt på 44 barn og ungdom totalt.
Aktivitetene på denne leiren var hovedsakelig i regi av de ansatte på gården. Dette innebar 
blant annet aktiviteter som flåtepadling, pil og bue, luftgevær, tarzanløype, svevebane, 
klatring og forskjellige teambuildingsaktiviteter. I tillegg arrangerte de ansatte fra 
Ungdomstiltakene en rebusløype som en avslutning på turen. Disse nevnte aktivitetene var 
felles og obligatoriske, og foregikk stort sett på dagen. I tillegg kunne barna og ungdommen 
besøke sauer, kaniner, marsvin og høner utenom felles aktiviteter.

En av suksessfaktorene på denne turen var den relativt gode personaldekningen. Vi var 11 
voksne fra tiltakene i tillegg til de ansatte på gården. De ansatte på gården sto for 
aktivitetene, med hjelp fra oss, og matlaging. Dette gjorde at vi kunne ha et stort fokus på det 
sosialfaglige. Dette ga resultater i form av et lavt konfliktnivå sammenlignet med tidligere 
turer, selv med et mye høyere antall brukere på overnattingstur enn normalt. En annen 
suksessfaktor var naturligvis et variert utvalg av aktiviteter i kombinasjon med dyrehold,
som brukerne hadde tilgang til. Denne turen var såpass vellykket at mange av barna og 
ungdommen lurte på om vi skulle hit neste sommer også.

Forbedringer til eventuelt neste sommer kan først og fremst være å dele leiren etter alder. Det 
vil si at juniorbarna og ungdomskoleelevene reiser hver for seg på ulike tidspunkt. Dette ble 
så vidt diskutert blant de ansatte underveis på turen, etter tilbakemeldinger fra først og fremst 
ungdommene.

Oppsummering
Sommerens turer og aktiviteter har vært innholdsmessig varierte og av lengre og kortere 
varighet. Noen av tiltakene har vært målrettet mot enkelte grupper, som sommerklubben og 
turene med Tilretteleggertjenesten. Andre tilbud har vært bredt rekruttert, og det har vært en 
god blanding av barn med ulik bakgrunn og alder med på turene. Det generelle inntrykket er 
at barn og unge i bydel Sagene trives sammen, uavhengig av foreldrenes inntekt, kulturell 
bakgrunn, religion og hudfarge. God personaldekning og faglig dyktige ansatte bidrar til at 
tilbudene har god kvalitet og at hvert enkelt barn blir sett, hørt og får gode opplevelser i 
skolens sommerferie.

Forslag til vedtak:
Orientering om sommertilbud 2013 tas til orientering.

BYDEL SAGENE

Helge Jagmann
bydelsdirektør

Godkjent og ekspedert elektronisk uten underskrift
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Barneparkene

1. Bakgrunn for saken:

Bydel Sagene har i lengre tid ønsket og arbeidet for en videreutvikling av barneparkene. 
Dette kommer tydelig til uttrykk i den vedlagte bydelsutvalgssaken til møtet den 05.03.2008, 
hvor det ble fattet følgende vedtak: (Vedlegg nr 1)

1. Bydelsutvalget mener at barneparkene tilknyttet bydelsparkene i Sagene bør overføres

vederlagsfritt til bydelen og inngå i den generelle parkforvaltningen og ÷utviklingen.

Administrasjonen bes fremme sak om dette for Omsorgsbygg og Eiendoms- og

byfornyelsesetaten.

2. Bydelsutvalget ønsker å åpne for private initiativ i den videre utvikling av de nedlagte

Barneparkene. Virksomheter som krever dispensasjon fra gjeldende regulering forelegges

for bydelsutvalget for godkjenning før tiltaket omsøkes.

Etter en periode hvor bydelen var i dialog med Omsorgsbygg uten at det ble gjort særlige 
fremskritt i saken, fremmet Tone Tellevik Dahl (A) et privat forslag til Byrådet den 
16.08.2010 ÷Omregulering av barneparker til friområder, park, anlegg for lek .
Bystyret behandlet saken i møte den 13.04.2011 sak 105,- hvor det ble fattet følgende 
enstemmige vedtak : ( Vedlegg nr.2)

1.

Byrådet bes legge frem en sak hvor målet er å overføre driftsansvaret for 
barneparkene vederlagsfritt fra Omsorgsbygg til forvalter av de parkene 
barneparkene befinner seg i,bydelene.

2.
I saken må det også belyses hvordan nedlagte barneparker som ikke er i direkte 
tilknytning tilbydelsparker kan revitaliseres enten gjennom omgjøring til friområde 
eller andre formål.

3.



Byrådet bes avklare reguleringsstatus og eventuelt andre forpliktelser, tilknytninger, 
heftelser m.m. som knytter seg til eiendommene/barneparkene og byggene, 
eventuelt vurdere ny dersom nødvendige område ikke er regulert til friområde.

4.
I forbindelse med overføring av driftsansvar må leieavtalen mellom EBY og nye
forvaltere/driftere av parkene falle bort slik at hele parkområdet får samme status.

5.
Byrådet bes sørge for å lage en tilstandsrapport for bygg og anlegg, legge til rette 
for
finansiering og driftstilskudd til områdene i forbindelse med overføring til bydeler.

6.
Byrådet må legge til rette for at bydelsutvalgene blir forelagt saker hvor 
barneparkene
vurderes benyttet til noe annet enn formålet til godkjenning.

Bydelen var i dialog med Omsorgsbygg i februar 2012 om at vi var positive til det private
forslaget fra Tone Tellevik Dahl.( Vedlegg nr. 3 ). Etter det registrert ikke 
bydelsadministrasjonen noen bevegelse i saken før den 29. april 2013. Da retter Tellevik 
Dahl på nytt en henvendelse til Byrådet vedrørende Barneparkene. (Vedlegg nr. 4 ).
I et notat 60/2013, datert 23.05.2013 til helse- og sosialkomiteen, svarer byråden for kultur 
og næring på spørsmålene fra Tellevik Dahl ÷Barneparker til bydel. (Vedlegg nr.5)
Tellevik Dahl ÷er ikke helt fornøyd med de mottatte svarene og den 07.06.2013 stiller hun 
nye spørsmål til Byråd for kultur og næring. (Vedlegg nr.6 )
Disse blir besvart av byråd Bjercke i et notat ÷svar på spørsmål fra Tone Tellevik Dahl(A), 
oppfølging- barneparker som skal overføres bydeler, - av 28.06.2013.( Vedlegg nr.7).

Omsorgsbygg Oslo KF  mottar ett oppdragsbrev fra Byrådsavdeling for kultur og næring 
datert den 04.07.2013 (Vedlegg nr.8 ) hvor Omsorgsbygg blir bedt om følgende : 

Etablere dialog med bydelene i forhold til ønsket bruk av de nedlagte barneparkene.
Bydelene bes om å gi tilbakemelding på ønsket formål og om de ønsker å leie
barneparkene videre av Omsorgsbygg eller overta bygningene. Bydelene bes også
melde inn eventuelt behov for driftstilskudd.
Omsorgsbygg innhenter tilstandsrapporter for de 9 barneparkene der det er innmeldt
behov for å dokumentere istandsettelseskostnader.
Omsorgsbygg beregner kostnadsdekkende husleie for utleie av barneparkene.
Omsorgsbygg oversender en samlet oversikt over behov for vedlikeholdsmidler, 
husleie og driftstilskudd til byrådsavdelingen. Oversikten må også angi om bydelene 
ønsker å leie de tidligere barneparkene av Omsorgsbygg eller overta disse selv.
De 9 barneparkene tilbakeføres inntil videre ikke til Eiendoms- og
byfornyelsesetaten.



Når oversikten over samlet behov for istandsettingsmidler, husleie og driftstilskudd
foreligger vil byrådsavdelingen vurdere behovet i forbindelse med budsjettprosessen for 
budsjett 2014. 
Oversikten må derfor foreligge innen utgangen av august 2013.

2. Saksframstilling:

2.1 Istandsettelseskostnader og kostnadsdekkende husleie.

Bydelsadministrasjonen var i møte om barneparkene hos Omsorgsbygg den 22.08.2013. 
I møte ble vi forelagt tilstandsrapporter utført av Fokus- Bygg for alle de tre barneparken, 
med estimerte rehabiliteringskostnader. Likeledes beregninger for kostnadsdekkende husleie.
Det fremgår av tabellen under at Omsorgsbygg har beregnet et investeringsbehov på kr 
1 275 000 eks moms for de tre barneparkene. Likeledes at det vil koste 750 000 kr å rive 
byggene og stenge vann/el, og tilbakeføre barneparkenes uteområder til parkarealer.
En kostnadsdekkende husleie er beregnet til ca 350 000 kr i året eller ca 29 000 kr. pr. mnd,
for de tre barneparkene.
Når de samlede arealene på parkbyggene er på 80 m2, betyr dette en pris pr. kvm på 
kr.4 375.

Torshovparken barnepark Nordishavet barnepark Bjølsen barnepark Total for Bydel Sagene
Mulig ny leietaker Bydel Sagene Bydel Sagene Bydel Sagene
Antall kvm barnepark 30 20 30
Antatt investering - se vedlagte prosjektkalkyler(tilstandsanalyser/byggeledelse/risiko) 545 000kr 330 000kr 400 000kr 1 275 000kr
Dersom riving av bygget  inkl stenging av vann 250 000kr 250 000kr 250 000kr 750 000kr
HUSLEIE
Ved investering med nedbetaling 10 år - basert på OBY husleieberegner 55 000kr 33 000kr 40 000kr 128 000kr
Årlig avskrivning 5 703kr 3 758kr 12 715kr 22 176kr
FORVALTNING
Kommunale eiendomsgebyr (vannavgift, kloakkavgift, Kom.gebyrer (varierer) 2 500kr 2 500kr 2 500kr 7 500kr
Festeavgifter og festetomter Festeavgift (varierer) 5 800kr 5 800kr 5 800kr 17 400kr
Forsikringer Forsikring 600kr 600kr 600kr 1 800kr
administrasjon/kontraksforvaltning  ( 120 kr /kvm) 3 600kr 2 400kr 3 600kr 9 600kr
delsum 12 500kr 11 300kr 12 500kr 36 300kr
DRIFT
Gårdeier - renovasjon/søppeltømming Renovasjon 17 000kr 17 000kr 17 000kr 51 000kr
Eksterne vaktmestertjenester Vaktmester 15 000kr 15 000kr 15 000kr 45 000kr
Lekeplassutstyr Lekeplasskontroll 2 500kr 2 500kr 2 500kr 7 500kr
Utendørsarbeidet-grønt Grønt 6 900kr 6 900kr 6 900kr 20 700kr
Utendørsarbeidet-hvitt Hvitt 3 500kr 3 500kr 3 500kr 10 500kr
Brannvern / Brannvarsling Årskontroll Nødlysanlegg 3 500kr 3 500kr 3 500kr 10 500kr
Brannvern / Brannvarsling Service manuelt slokkeutstyr 2 400kr 2 400kr 2 400kr 7 200kr
delsum 50 800kr 50 800kr 50 800kr 152 400kr
VEDLIKEHOLD
112,- pr meter 3 400kr 2 000kr 3 400kr 8 800kr

Husleie pr år 127 403kr 100 858kr 119 415kr 347 676kr
Husleie pr mnd 10 617kr 8 405kr 9 951kr 28 973kr

2.2 Bruk av de nedlagte barneparkene. 

Bydelene blir bedt om å gi en tilbakemelding på ønsket formål. 
Med utgangspunkt i parkenes beliggenhet og tidligere henvendelser om mulig bruk av 
barneparkene og politiske føringer knyttet til bla. verbalvedtak, har administrasjonen satt opp 
følgende forslag til bruk av barneparkene.



VK 12 om toaletter i parkene, 
VK 13 om Minigjenbruksstasjoner
VK 6 om urban dyrking 
VK 7 om å integrere dyrkingsaktivitet i en helhetlig plan for parkforvaltning

Iladalen (Nordishavet)
- Minigjenbrukstasjon i regi av Renovasjonsetaten.( Vedlegg nr. 9 )
- Utstyrsbod for bydelen og frivillige organisasjoner som Iladalens venner.
- Toaletter.
- Informasjonstavle om parken; biomangfold miljø, kulturhistorie og annen relevant 

informasjon.
- Det har innkommet et privat forslag om lydstudio.(Vedlegg nr.10 )

Torshovparken
- Hundluftegård. Det foreslås å flytte gjerdet for å gjøre luftegården noe mindre, slik at

man får tilgang til bygget. (Brukes allerede som dette i dag)
- Bygget kan brukes som arrangementshus og kiosk. Offentlig ÷privat samarbeid.
- Toaletter og dusj. Behov for dusj i forbindelse med større arrangementer som 

sirkuslandsbyen.
- Informasjonstavle om parken; Biomangfold, miljø, kulturhistorie og annen relevant 

informasjon.

Bjølsenparken
- Utearealet (gamle sandkasser) kan brukes til dyrking. Samarbeid med lokale 

organisasjoner?
- Utendørs møtested. 
- Bygget kan brukes som redskapsbod, kiosk, felleslokale , arrangementshus i et 

offentlig- privat samarbeide.
- Toaletter.
- Informasjonstavle om parken: biomangfold , miljø, kulturhistorie og annen relevant 

informasjon.

2.3 Leie barneparkene av Omsorgsbygg eller overta bygningene.

Bydelsutvalget har tidligere vedtatt at det mener at barneparkene som er tilknyttet 
bydelsparkene, bør overføres vederlagsfritt til bydelen og inngå i den generelle 
parkforvaltningen og parkutviklingen i bydelen.
Slik vi forstår det, er dette også intensjonen i det enstemmige vedtaket i Bystyret ÷punkt 1,-
hvor det heter at målet er å overføre driftsansvaret for barneparkene vederlagsfritt fra 
Omsorgsbygg til forvalter av de parkene barneparkene befinner seg i, bydelene.

2.4 Behov for driftstilskudd.

Bydelene bes også om å melde inn eventuelt behov for driftstilskudd ved overtagelse av 
barneparkene.
Dersom en legger Omsorgsbygg sine beregninger til grunn vil bydelens behov for 
innvesteringer beløpe seg til 1.275.000 kroner eks mva for å sette byggene i stand. 



Dersom vi vederlagsfritt skal dekke leiekostnadene, har vi behov for ca kr. 350 000 i årlige 
leiekostnader.

En svakhet med beregningene til Omsorgsbygg er at de ikke tar opp i seg kostnadene med å 
istandsette og drifte utearealene. Ut i fra en rask beregning har de tre barneparkene ca 2000 
m2 uteareal, tidligere brukt til lekeområde. Etter 10 år uten vedlikehold er det meste av 
lekeutstyret fjernet pga. sikkerhetsrisiko og områdene overgrodd. Dersom disse områdende 
skal knyttes til parkdriften i bydelen, trenger de sårt til en istandsettelse. 
Istandsettelseskostnadene for disse områdene er etter administrasjonens vurderinger ikke 
innarbeidet i grunnlaget for innvesteringer og dermed ikke i husleieberegningene. 

Administrasjonen har ikke foretatt egne beregninger av hva istandsettelseskostnadene for 
utearealene vil beløpe seg til. Omsorgsbygg har beregnet at riving av byggene og 
oppgradering av områdene til parkområder, i snitt vil koste kr 250 000 pr barnepark. Dersom 
100 000 avsettes til riving av byggene og 150 000 til opparbeidelse av utearealene, medfører 
dette ytterligere et investeringsbehov ved bevaring av byggene på kr 450 000 ut over de 
1 275 000, som er beregnet for byggene, totalt kr. 1 750 000.

Bydelen får i dag ca 17 kr kvm for drift av parkene over Dok 3 ÷særlige avsetninger i 
kommunebudsjettet. Gitt den samme tildelingen burde vi få ca 34 000 for drift av de nye 
2000 kvm pr. år. Dette beløpet er for lavt til å opprettholde et forsvarlig drift og vedlikehold
av parkområdet, noe bydelen ved flere anledninger har innmeldt til sentrale myndigheter.

3. Administrasjonens vurderinger.

Bydelsdirektøren ser de positive mulighetene for videreutvikling av de barneparkene ved at 
bydelen overtar driftsansvaret for disse og knytter bruken av barneparkene til utviklingen av 
de lokale parkene. 
I Oslos tettest befolkede område og med en betydelig befolkningsvekst og endring av 
befolkningssammensetningen, vil barneparkene være et viktig element i å tilpasse parkene til 
nye og endrede behov.

Generelt er administrasjonen opptatt av at utviklingen og bruken av barneparkene bør skje i 
et samarbeid mellom lokale private/frivillige initiativ og bydelen. Dette for å redusere 
driftskostnader knyttet til fellesinstallasjoner som f. eks. toaletter og å utvikle andre 
servicefunksjoner brukerne av parkene etterspør. 
Administrasjonen er av den vurdering at barneparkbyggene, med tilgang til vann og 
elektrisitet, gir gode muligheter for å utvikle gode lokalt tilpassede aktiviteter i 
bydelsparkene.

En forutsetning for en slik overtagelse er intensjonene i bystyrets vedtak om at barneparkene
skal overføres kostnadsfritt til bydelen og at vedlikeholdsetterslepet dekkes. 
Bydelens økonomi er presset, og vi har ikke mulighet for å dekke slike kostnader innenfor 
bydelsrammen.

Dersom det ikke følger rehabiliterings og driftsmidler til barneparkene, er bydelsdirektør av
den vurdering at byggene bør rives og uteområdene opparbeides til parkområder og legges til 



bydelens lokale parker. Det forutsette likeledes at bydelsrammen tilføres nødvendige 
driftsmidler for disse nye parkområdene 

Når det gjelder de enkelte barneparkene har administrasjonen følgende forslag til ønsket
formål:

1. Alle parkbyggene bør utformes med toalettfasiliteter for allmennheten. 
2. Alle parkbyggene bør ha en informasjonstavle om parken ( biologisk mangfold,

miljø, historie og kontaktinformasjon )
3. Iladalen (Nordishavet).

Barneparken og området bør primært utvikles og legges til rette for en mini 
Gjenbruksstasjon .Dersom det er mulig kan også et mobilt studio og en utstyrsbod for 
parkaktiviteter innpasses i området.

4. Torshovparken.
Kan utvikles til et arrangementshus og kiosk i et offentlig privat/frivillig samarbeid.
Gjerde kan flyttes, slik at en del av området kan brukes til hundeluftegård.
Det resterende barneparkområdet opparbeidet til parkområde rundt parkbygget. 

5. Bjølsenparken.
Utvikles til et område som legger til rette for urban dyrking, med siktepunkt å øke 
aktivitet og bruk av området.
Barneparkbygget utvikles i et offentlig privat/frivillig samarbeid, som redskapsbod,
møteplass, kiosk knyttet til dyrking og aktiviteter i Bjølsenparken .



Forslag til vedtak:

1. Bydelsutvalget er positive til overtagelse av de lokale barneparkene fra
Omsorgsbygg, gitt at vedlikeholdsetterslepet dekkes og at det følger nødvendige 
driftsmidler med overtagelsen.

2. Uten overføring av nødvendige drifts og rehabiliteringsmidler, bør 
barneparkbyggene rives og området opparbeides som en del av det lokale 
parkområdet.

3. Vedlikeholdsetterslepet bør økes med kr 450 000,- for å fange opp nødvendig
vedlikehold av uteområdene, slik at det totale vedlikeholdsbehovet settes til kr. 
1 750 000. eks mva.

4. Bydelen må få overført driftsmidler tilsvarende kostnadsdekkende leie og drift av
de nye barneparkområdene.

5. Barneparkene i Bydel Sagene ønskes utviklet til følgende formål: 
Alle parkbyggene bør utformes med toalettfasiliteter for allmennheten. 
Alle parkbyggene bør ha en informasjonstavle om parken (biologisk
mangfold, miljø, historie og kontaktinformasjon )
Iladalen (Nordishavet).
Barneparken og området bør primært utvikles og legges til rette for en 
mini gjenbruksstasjon. Dersom det er mulig kan også et mobilt studio og 
en utstyrsbod for parkaktiviteter innpasses i området.
Torshovparken.
Kan utvikles til et arrangementshus og kiosk i et offentlig privat/frivillig
samarbeid. Gjerde kan flyttes, slik at en del av området kan brukes til
hundeluftegård.
Det resterende barneparkområdet opparbeidet til parkområde rundt 
parkbygget.
Bjølsenparken.
Utvikles til et område som legger til rette for urban dyrking, med 
siktepunkt å øke aktivitet og bruk av området. Barneparkbygget utvikles i 
et offentlig privat/frivillig samarbeid, som redskapsbod, møteplass, kiosk 
knyttet til dyrking og aktiviteter i Bjølsenparken.

BYDEL SAGENE

Helge Jagmann
bydelsdirektør

Godkjent og ekspedert elektronisk uten underskrift































































Oslo kommune

Bydel Sagene

Saksframlegg

Dato: 19.08.2013

Saksmappe: Saksbeh: Arkivkode:
2011/959 Morten Nordlie 563.3

Saksgang

Utvalg Møtedato

Kultur- og nærmiljøkomiteen 17.09.2013

Bydelsutvalget 26.09.2013

INNSTILLING FRA IDEUTVALGET FOR AKERSELVA

Bakgrunn for saken:

Etter at Akerselva Næringsforening arrangerte en Akerselva- konferanse i oktober 2012, 

oppnevnte næringsforeningen et ideutvalg for Akerselva som fikk som mandat:

ûû  å fremme forslag om ytterligere tiltak og forbedringer som kan bidra til å utvikle 

Akerselva som et attraktivt og trygt rekreasjonsområde for byens befolkning. Utvalget skal 

konsentrere seg om den delen av elva som løper gjennom bydelene Sagene, Grünerløkka og 

Gamle Oslo og fram til elvas utløp i havnebassenget.û

Følgende har deltatt i utvalget:

Per Østvold, leder (Grünerløkka bydelsutvalg, SV ) 

Svein Eilertsen (Grünerløkka bydelsutvalg, H )

Atle Hjelkerud (Gamle Oslo bydelsutvalg, Ap)

Ole Jørgen Nyhagen (Sagene bydelsutvalg, SV )

Morten Nordlie (Bydel Sagene ûadministrasjonen )

Kåre Stølen (Grønland Politistasjon)

B. Christian Jessen (Akerselva Næringsforening)

Utvalget la fram sin innstilling den 1. juli 2013.

Innstillingen følger vedlagt denne saken. 

For Sagenes vedkommende har det gjennom deltagelsen i Ideutvalget, vært mulig å løfte 

fram tre saker som bydelsutvalget tidligere har behandlet og er av særlig betydning for 

bydelen.

Bjølsenfossen (VK 3 ûtil Budsjettet for 2013 ) 

Badeplass på Myraløkka (VK 12 ûtil Budsjettet for 2012 )

Trygghet ûLysplan (VK 8 ûtil Budsjettet for 2012).

Innstillingen fra Ideutvalget er på disse punktene i tråd med bydelsutvalgets vedtak og 

ønsker.



Forslag til vedtak:

Bydelsutvalget tar Innstilling fra Ideutvalget for Akerselva til etterretning.

BYDEL SAGENE

Helge Jagmann

bydelsdirektør

Godkjent og ekspedert elektronisk uten underskrift

Utrykte vedlegg:

Innstilling fra Ideutvalget for Akerselva





























Oslo kommune
Bydel Sagene

Saksframlegg

Dato: 15.07.2013
Saksmappe: Saksbeh: Arkivkode:
2013/324 Camilla Skjerve-Nielssen 617.5

Saksgang
Utvalg Møtedato
Kultur- og nærmiljøkomiteen 17.09.2013
Bydelsutvalget 26.09.2013

VK8: Parkeringsplasser til bilkollektiv

Bakgrunn for saken:
Sagenes bydelsutvalg fattet ved budsjettbehandlingen 2013 følgende verbalvedtak:

VK8: Parkeringsplasser til bilkollektiv
Bilkollektiv er en form for bilbruk som stadig flere i Oslo benytter. Oslo bilkollektiv forteller 
om stor etterspørsel etter kollektivets biler som står parkert i Bydel Sagene. Bildeling er en 
miljøvennlig og plasseffektiv form for bilbruk. Det forutsetter produksjon av færre biler enn 
om alle skulle eid egen bil. I tillegg fører det til redusert behov for parkeringsplasser i forhold
til om alle skulle eid egen bil. Om flere bilbrukere i Bydel Sagene benytter bilkollektiv 
framfor å eie egen bil, ville det kunne gi en mer barnevennlig og grønnere bydel. 
Bydelsutvalget ber bydelsdirektør utrede muligheten for å legge til rette for flere
parkeringsplasser til bilkollektiv i Bydel Sagene.

Saksframstilling:
Denne saken legger fram bydelsdirektørens utredning av muligheten til å legge til rette for flere 
parkeringsplasser til bilkollektiv i Bydel Sagene.

Bydelsadministrasjonen tok først kontakt med de bilkollektivene som finnes i Oslo, for å kartlegge 
deres behov for parkeringsplasser. Dette er Bilkollektivet, Hertz Bilpool og Move About (kun elbil). 
De ble bedt om å svare på følgende spørsmål:

1. Har dere P-plasser i Sagene bydel eller i nærheten av bydelen i dag?
Hvis ja:
a. Hvor ligger P-plassene?
b. Hvor mange P-plasser finnes på hvert sted?

2. Er P-plassene dere benytter reservert for deres firma?
Hvis ja:
a. Hvem har dere inngått avtale med for reservering av plassene?
F.eks. privat firma, borettslag/sameie, Oslo kommune (nevn gjerne etat), Politiet.

3. Har dere behov for (flere) P-plasser i Sagene bydel?
Hvis ja:
a. I hvilke områder har dere behov for P-plasser?
Sandaker/Storo, Torshov, Ila, Sagene og/eller Bjølsen. Se vedlagte kart for områdeinndeling.
b. Har dere allerede identifisert potensielle parkeringsplasser i bydelen? I så fall ÷vennligst
skriv dem her.
c. Hvor mange P-plasser er det behov for på hvert sted?
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d. Hva slags type P-plasser har dere behov for?
F.eks. inne i garasje, på P-plass, P-hus, gateparkering, tilgang til strøm/vann/kontor/lager
eller annet utstyr.
e. Hva har dere gjort for å forsøke å skaffe flere P-plasser?

Samtlige bilkollektiv svarte på henvendelsen. Som en oppsummering av firmaenes tilbakemeldinger
kan følgende bli konstatert:

- Kun ett av firmaene, Bilkollektivet, har reserverte P-plasser i bydelen. De har 11
oppstillingsplasser med til sammen 26 biler.

- Ingen av firmaene har i dag avtale med det offentlige om reservering av P-plasser. De har
avtaler med private parkeringsselskaper eller andre firmaer som disponerer egne plasser,
samt grunneiere og borettslag.

- Alle firmaene ønsker flere P-plasser i bydelen. Alle ønsker hovedsakelig plasser på gateplan,
men kan også benytte plasser i parkeringskjeller. Move About har behov for ladestasjoner for
elbil siden hele deres bilpark består av elbiler.

- Kun én aktør har, så vidt vi har fått informasjon om, hatt dialog med Bymiljøetaten. Dette
gjelder Move About.

- Det er ønskelig med 2-5 reserverte plasser på hvert sted per firma.

Bilkollektivenes svar ble sendt til Bymiljøetaten divisjon trafikk, som forvalter av offentlige P-plasser
i Oslo kommune, i brev av 30.4. Bydelen anmoder etaten om å vurdere muligheten for å reservere
offentlige P-plasser for bilkollektivfirmaer. Brevet ligger som Vedlegg 1, og en sammenstilling av 
bilkollektivenes svar som Vedlegg 2. 

Bydelen fikk følgende svar fra Bymiljøetaten i brev av 3.7:

Bymiljøetaten er positiv til konseptet med bildeling som et miljøtiltak. Dagens lovverk og 
skiltvedtekter tillater imidlertid ikke å benytte offentlig parkeringsregulerende skilt (hvit P på 
blå bakgrunn) til denne type formål. Det er imidlertid tatt opp en dialog med Statens 
vegvesen i denne sammenhengen. Bymiljøetaten har for tiden ikke mulighet for å reservere 
offentlig gategrunn til bildelingsordninger og lignende.

Etatens svar ligger som Vedlegg 3. Bymiljøetaten er positiv til konseptet, og utreder selv muligheten
for å reservere offentlige P-plasser til bilkollektiv. Slik bydelsadministrasjonen forstår saken er 
imidlertid eneste mulighet for bilkollektivene per i dag å etablere ordninger med eiere av private 
parkeringsplasser. Det foreslås at saken med vedlegg og BUs vedtak oversendes bilkollektivene til 
orientering.

Forslag til vedtak:
1. Bydelsutvalget tar bydelsdirektørens utredning vedrørende parkeringsplasser til bilkollektiver 

til orientering.
2. Saken oversendes de involverte bilkollektivene til orientering.

BYDEL SAGENE
Helge Jagmann
bydelsdirektør
Godkjent og ekspedert elektronisk uten underskrift

Trykte vedlegg:
1. Brev til Bymiljøetaten av 30.4.13
2. Kartlegging av behov for P-plasser til bilkollektivfirmaer
3. Svar fra Bymiljøetaten av 3.7.13



Internett:
www.bsa.oslo.kommune.no

Bydel Sagene Besøksadresse:
Thorvald Meyers gate 7

Postadresse:
Postboks 4200 Nydalen
0401 Oslo

Telefon:  02180
Telefaks: 23 47 40 01

Giro: 1315 01 00253
Org.nr.: 974 778 726

E-post:
postmottak@bsa.oslo.kommune.no

Oslo kommune
Bydel Sagene

Bymiljøetaten - divisjon trafikk

Dato: 30.04.2013

Deres ref: Vår ref (saksnr): Saksbeh: Arkivkode:

2013/324 Camilla Skjerve-Nielssen 617.5

PARKERINGSPLASSER TIL BILKOLLEKTIV

Bydel Sagenes bydelsutvalg fattet ved budsjettbehandlingen for 2013 følgende vedtak:

VK8:

Bilkollektiv er en form for bilbruk som stadig flere i Oslo benytter. Oslo bilkollektiv forteller om stor
etterspørsel etter kollektivets biler som står parkert i Bydel Sagene. Bildeling er en miljøvennlig og 

plasseffektiv form for bilbruk. Det forutsetter produksjon av færre biler enn om alle skulle eid egen bil.

I tillegg fører det til redusert behov for parkeringsplasser i forhold til om alle skulle eid egen bil. Om
flere bilbrukere i Bydel Sagene benytter bilkollektiv framfor å eie egen bil, ville det kunne gi en mer 

barnevennlig og grønnere bydel. Bydelsutvalget ber bydelsdirektør utrede muligheten for å legge til

rette for flere parkeringsplasser til bilkollektiv i Bydel Sagene.

Bydelsadministrasjonen har vært i kontakt med de bilkollektivfirmaene vi kjenner til i Oslo, Hertz
Bilpool, Bilkollektivet og Move About, for å kartlegge deres behov for flere parkeringsplasser i 
Sagene bydel. Svarene fra kartleggingen ligger samlet som Vedlegg 1.

Som en oppsummering fra firmaenes tilbakemeldinger kan vi konstantere følgende:
- Kun ett av firmaene, Bilkollektivet, har reserverte P-plasser i bydelen. De har 11 

oppstillingsplasser med til sammen 26 biler. 
- Ingen av firmaene har i dag avtale med det offentlige om reservering av P-plasser. De har

avtaler med private parkeringsselskaper eller andre firmaer som disponerer egner plasser, samt
grunneiere og borettslag. 

- Alle firmaene ønsker flere P-plasser i bydelen. Alle ønsker hovedsakelig plasser på gateplan,
men kan også benytte plasser i parkeringskjeller. Move About har behov for ladestasjoner for 
el-bil siden hele deres bilpark består av el-biler.

- Kun én aktør har, så vidt vi har fått informasjon om, hatt dialog med Bymiljøetaten. Dette 
gjelder Move About.

- Det er ønskelig med 2-5 reserverte plasser på hvert sted per firma. 

Bydelen har sett på Bymiljøetatens hjemmesider at det er en god del offentlige parkeringsplasser i 
Sagene bydel, både for el-biler og vanlige biler. Bydelen ber derfor Bymiljøetaten ÷divisjon trafikk
vurdere om det kan være aktuelt å reservere enkelte plasser for bilkollektivfirmaer, og gi oss en 
tilbakemelding som vi kan videreformidle til våre folkevalgte. 
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Med hilsen
BYDEL SAGENE 

Camilla Skjerve-Nielssen
bydelsplanlegger

Godkjent og ekspedert uten underskrift

Vedlegg:
1. Kartlegging av behov for P-plasser til bilkollektivfirmaer
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KARTLEGGING AV BEHOV FOR P-PLASSER TIL BILKOLLEKTIVFIRMAER 
 

1. Har dere P-plasser i Sagene bydel eller i nærheten av bydelen i dag? 

Hvis ja: 

a. Hvor ligger P-plassene? 

b. Hvor mange P-plasser finnes på hvert sted? 

Move About: 

Nei. Nærmeste Move About P-plasser er UiO Blindern (5 plasser) og Parkveien v/ Litteraturhuset (2 plasser). Se 
www.moveabout.no for en oversikt over stasjonene. 

Hertz Bilpool: 

Nei, ikke enda. Men har stor forespørsel fra våre kunder om etablering i området. 

Bilkollektivet: 

Nåværende P-plasser i bydelen: 

Vi har 11 oppstillingsplasser med til sammen 26 biler per dato innen Sagene bydel. 

Oppstillingsplassene er (med antall biler på hvert sted i parentes): 

- Grefsenveien (4) 

- Sinsen T-bane/Grefsenbyen (3) 

- Roverudgata/Åsen (2) 

- Treschowsgt (2) 

- Torshovdalen (2) 

- Sandakerveien (2) 

- Stockfledtsgt (1) 

- Arendalsgt (2) 

- Larviksgt (2) 

- Badebakken (2) 

- Mølla P-hus (4) 

 



 
 

 

2. Er P-plassene dere benytter reservert for deres firma? 

Hvis ja: 

a. Hvem har dere inngått avtale med for reservering av plassene? 

F.eks. privat firma, borettslag/sameie, Oslo kommune (nevn gjerne etat), Politiet. 

Move about: 

Ja. 

I Parkveien leier vi P-plassene av Europark på kommersiell basis. De andre stasjonene får vi P-plassene «gratis» 
gjennom våre samarbeidspartnere - Scandic Hotels, UiO, Entra Eiendom, NSB - mot at vi retter markedstiltak 
spesielt mot deres kunder. Altså: Dette er en tjeneste de ønsker for sine kunder. 

Hertz Bilpool: 

De p-plassene vi har i Oslo i dag er alle reservert til Hertz BilPool biler. P-plassene er skiltet med egne skilt. 
Avtalene om parkeringer er i enkelte tilfeller med bedrifter som disponerer plassene, eiendomsutviklere som eier 
plassene, eller parkeringsselskaper som drifter plassene. Vi har ingen avtaler med noen kommunale aktører pr 
nå. 

Bilkollektivet: 

Alle plassene er reservert, dvs. leiet fra grunneiere, borettslag eller 

parkeringsselskaper. 

3. Har dere behov for (flere) P-plasser i Sagene bydel? 

Hvis ja: 

a. I hvilke områder har dere behov for P-plasser? 

Sandaker/Storo, Torshov, Ila, Sagene og/eller Bjølsen. Se vedlagte kart for områdeinndeling. 

b. Har dere allerede identifisert potensielle parkeringsplasser i bydelen? I så fall – vennligst skriv dem her. 

c. Hvor mange P-plasser er det behov for på hvert sted? 

d. Hva slags type P-plasser har dere behov for? 

F.eks. inne i garasje, på P-plass, P-hus, gateparkering, tilgang til strøm/vann/kontor/lager eller annet utstyr. 

e. Hva har dere gjort for å forsøke å skaffe flere P-plasser? 

Move About: 

Ja! Move About planlegger en økning i bilparken i Oslo, og bydel Sagene er attraktivt for oss. 

a) Det viktigste for Move About er at det er en blanding av kommersielle aktører og boliger i et område. Dette 
sørger for bruk av bilene på dagtid (når folk gjerne bruker bilene i jobbsammenheng) og på kveldstid og i 
helgene (når folk gjerne bruker bilene privat). Erfaringen vår tilsier at folk er «villige» til å gå 200-300 m i 
jobbsammenheng, og opp til ca 500m privat. 

Konkret er følgende lokasjoner i Sagene aktuelle: 

• Området rundt Myrens verksted 

• Området rundt Sagene kirke 

• Moldegata v/ rundkjøring Bjølsen 

• I nærheten av krysset Sandakerveien, Vogtsgate og Åsengata. 

• Kiellands plass (dette er vel så vidt innenfor bydelen?) 

• Ved Storosenteres (øverst i Sandaker grenser vel til dette området). 

Vi er selvfølgelig villige til å vurdere flere lokasjoner basert på innspill fra bydelen. 



 
 

 

b) Nei. 

c) Det er avhengig av kundegrunnlaget i området. Det bør være minst 2 biler på hver hentestasjon, slik at 
kapasiteten blir slukt opp fullstendig av én person som leier bil over flere dager. Samtidig tror jeg ikke det bør 
være mer enn 5 biler på én stasjon. Dersom det er et veldig stort behov i et område, er bedre å etablere flere små 
stasjoner enn å ha mange på én stasjon. Dermed kan man sørge for at bilene er så nærme som mulig brukeren, 
noe vi vet er en avgjørende faktor for bruk av bilene. 

d) Move About bruker kun elbiler, og har derfor behov for strøm til lading (gjerne 16A). Utover det, har vi ikke 
noen absolutte behov. Når det er sagt, så tror vi at synlighet og tilgjengelighet er viktige faktorer for å få til 
suksess med bildeling. Derfor er parkering på gateplan en fordel. 

e) Move About har jobbet over lengre tid for at det offentlige skal se bildelings som et viktig bidrag til å redusere 
antall biler i byen, og som et godt kompliment til offentlig transport. I den forbindelse har vi presentert løsningen 
til bystyret i Oslo og hatt en god dialog med Bymiljøetaten. Vi har også jobbet på dette gjennom deltagelse i 
SmartCity Bærum og Electric Mobility Norway (EMN). Henvendelsen fra dere ser vi som et tegn på at dette har 
vært riktig strategi! 

Move About «relanserte» vår bildelingstjeneste med en helt ny bilpark og en ny IT-løsning i januar i år, og har 
først nå begynt å se konkret på utvidelse av tjenesten til nye lokasjoner. Vi har derfor ikke jobbet konkret med å 
skaffe flere P-plasser i Bydel Sagene. 

Hertz Bilpool: 

Vi har fått tilbakemeldinger fra eksisterende kunder på at etablering i bydel Sagene er ønsket. Vi har pr nå ikke 
gjort noe inngående befaring på aktuelle steder. Vårt utgangspunkt for etablering av nye bilpool lokasjoner er: 
Biler skal være plassert ut ved kollektivknutepunkter og ved tettbebygde områder for å være mest mulig 
tilgjengelig. Vi er avhenging av å være i området som kan generere trafikk på bilene både på dagtid og 
kveld/helgtid. Dvs områder som både har mye næringsliv og hustander. Det spiller ingen rolle om bilene står ute 
eller inne, tilgjengeligheten til bilene er det viktigste, samt at området er så trygt som mulig, med tanke på 
innbrudd, skader etc. Vi trenger ikke noe utstyr på plassene, med mindre EL bil er ønskelig, det må det 
tilrettelegges for strøm og lading. Vi er interesserte i bilpool plasser i Sagene bydel. 

Bilkollektivet: 

Vi har behov for flere plasser/nye plasser. 

a) Spesielt i området rundt Sagene har vi problemer med å finne egnede plasser. 

Oppstillingsplassen vi har i Arendalsgt blir borte ved igangsetting av bygging på tomta innen kort tid. Også 
sentralt på Torshov og Bjølsen er det vanskelig å finne egnede plasser. 

b) Kommunen har P-plasser under sagene samfunnshus, og disse er godt plassert i forhold til vårt behov. 

c) Vi ønsker primært plass til 3 – 4 biler på hvert sted 

d) Vi foretrekker plasser som er på gateplan og lett tilgjengelig, men kan også benytte garasjeplasser. Om mulig 
bør det være telefondekning ved bilene. 

e) Vi arbeider kontinuerlig med å finne gode plasser. Vi sløer på finn.no og vi holder kontakt med større 
tilbydere som EuroPark og Q-park. 

 



   

  Oslo kommune  
 Bymiljøetaten 

 
 

 
 

 

Bymiljøetaten Besøksadresse: Telefon: 02 180 Bankgiro: 1315.01.03376 
 Hollendergata 5 Telefaks: 23 49 30 09 Org.nr: NO 996 922 766 

 Postadresse:   

 Postboks 9336 Grønland E-post: postmottak@bym.oslo.kommune.no 
 0135 OSLO Internett: www.bym.oslo.kommune.no 

   
 

 

 

 

 

Bydel Sagene   
Postboks 4200 Nydalen  
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   Dato:  03.07.2013 

Deres ref.:    Vår ref.: 13/10234-2 Saksbeh.: Marianne Mølmen 

Org. enhet: Trafikkplan 

Arkivkode: 617 

    

    

    

    

PARKERINGSPLASSER TIL BILKOLLEKTIV - BYDEL SAGENE 

Vi viser til henvendelse fra bydelen om reservering av gateparkeringsplasser for 

bildelingsordninger og bilkollektiv. 

 

Bymiljøetaten er positiv til konseptet med bildeling som et miljøtiltak.  Dagens lovverk og 

skiltvedtekter tillater imidlertid ikke å benytte offentlig parkeringsregulerende skilt (hvit P på 

blå bakgrunn) til denne type formål. Det er imidlertid tatt opp en dialog med Statens vegvesen i 

denne sammenhengen. Bymiljøetaten har for tiden ikke mulighet for å reservere offentlig 

gategrunn til bildelingsordninger og lignende.  

 

 

 

Med vennlig hilsen  

 

 

 

Helge Jensen Bente Flesvig 

avdelingsdirektør seksjonssjef 

Godkjent elektronisk 

 

 

         

 

 

   

 



Oslo kommune
Bydel Sagene

Saksframlegg

Dato: 02.09.2013
Saksmappe: Saksbeh: Arkivkode:
2008/220 Anette Nordstaa 662.3

Saksgang

Utvalg Møtedato
Arbeidsmiljøutvalget 16.09.2013
Helse- og sosialkomiteen 19.09.2013
Arbeidsutvalget 23.09.2013
Bydelsutvalget 26.09.2013

Sikkerhet og beredskap ved NAV Sagene, sosialtjenesten.

Bakgrunn for saken:

Sikkerhet og beredskap for ansatte som jobber i sosialtjenesten i bydelen har alltid vært et 
særskilt fokusområde. Etter etableringen av NAV Sagene i 2006 har arbeidet og 
oppfølgingen av dette området vært utført i samarbeid med NAV stat. 
Den 6.august i år, skjedde det en tragisk hendelse på NAV Grorud, hvor en ansatt ble drept 
av en bruker i kontorets publikumsmottak. På bakgrunn av denne hendelsen har det den siste 
tiden vært et særskilt fokus på NAV kontorenes arbeid og oppfølging i forhold til sikkerhet 
og beredskap. NAV Sagene har også som følge av denne hendelsen gjennomgått gjeldene 
rutiner og iverksatt konkrete tiltak for å bedre sikkerheten for de ansatte. Det er også 
igangsatt arbeid med dette området fra sentralt hold. 

Generelt om sikkerhet og beredskap ved NAV Sagene, sosialtjenesten.

HMS-plan:
NAV Sagene har en HMS plan som er felles for stat og kommune. Denne planen inneholder
rutiner for de ulike områdene innenfor HMS, med et stort fokus på rutiner knyttet til 
sikkerhet og beredskap. Det er utarbeidet egne rutiner for sikkerhet ved hjemmebesøk / 
institusjonsbesøk, sikkerhet privat, forebygging – håndtering og oppfølging av vold- og
trusselsituasjoner, rutiner ved personskade / akutt sykdom og bruk av alarm. Det er i tillegg
laget et eget avsnitt spesielt rettet mot situasjoner som kan oppstå i publikumsmottaket.
Sikkerhetsrutinene skal oppdateres fortløpende og de skal gjennomgås årlig med de ansatte.
Nyansatte skal få særlig innføring i rutinene. 

Rapportering og oppfølging av avvik:
Alle hendelser knyttet til vold- og trusler meldes i avvikssystemene i statlig og kommunal 
linje. For sosialtjenestens del er dette Kvalitetslosen. Avvikene behandles og følges opp av
nærmeste leder. Alle hendelser av alvorlig karakter blir gjennomgått og evaluert av kontorets 
ledelse, sammen med de ansatte. 

Vektertjeneste:



NAV Sagene har ansatt en vekter fra Securitas som har jobbet ved kontoret i flere år. Vekter
er tilstede hver dag fra kontoret åpner kl. 08.00 og frem til 15.30, eventuelt lengre hvis 
kontorets lokaler ikke er tømt for brukere. Vekteren kjenner godt til kontorets brukergruppe 
og har god kjennskap til enkeltbrukere som kan være særskilt krevende. Hans tilstedeværelse
i publikumsmottaket har stor forebyggende effekt og virker tryggende på de ansatte. 

Alarmer:
I publikumsmottaket er det montert alarmer i alle skranker og samtalerom som er koblet opp 
til Securitas. Alarmene testes jevnlig. Ved Utviklingssenteret i 2.etg., er det overfallsalarmer 
i alle rom, da etasjen er åpen for brukere. Det er ikke alarmer i de øvrige etasjene, men det 
finnes bærbare alarmer som kan lånes ved behov. 

Publikumsmottaket (PM):
Publikumsmottaket (PM) ved NAV Sagene har gjennomsnittlig 400 besøkende daglig, og er 
det området hvor det er størst fare for at uønskede hendelser oppstår. Ledelsen ved NAV 
Sagene har det siste året hatt et særskilt fokus på sikkerhet og beredskap for de ansatte som 
til daglig arbeider i PM. Sikkerheten er styrket ved at leder av PM fra 01.03.13 fikk sitt
kontor i publikumsmottakets lokaler i 1.etg. Leder har nå, på bakgrunn av fysisk nærhet,
anledning til raskt å gripe inn når uønskede hendelser oppstår. NAV Sagene legger også stor 
vekt på at de ansatte i publikumsmottaket skal ekspedere brukerne raskt og effektivt for å 
unngå kødannelser og at mange brukere venter i mottaket samtidig. Kontoret vurderer et 
folksomt publikumsmottak som en betydelig risiko for utagering og uønsket atferd. NAV stat 
og NAV kommune jobber derfor sammen for å se på hvordan man kan sikre mest mulig 
effektiv betjening, samtidig som kvaliteten på tjenestene ivaretas. 

Tiltak for å bedre sikkerhet og beredskap ved NAV Sagene, sosialtjenesten.

Etter hendelsen på NAV Grorud er følgende konkrete tiltak iverksatt ved NAV Sagene for å
bedre sikkerheten for de ansatte: 

1. Alle innvendige låser på kontorene til ansatte fjernes. Tiltaket gjennomføres for å 
unngå situasjoner hvor en ansatt risikerer å bli låst inne på et kontor sammen med 
bruker. Arbeidet er påbegynt. 

2. Det er innhentet anbud fra alarmselskap på overfallsalarmer til alle kontorer i alle 
etasjer, med unntak av boligkontoret i 5.etg. Boligkontoret har ikke brukere inne i 
sine lokaler og det er derfor vurdert at alarm ikke er nødvendig. 

3. Det er innført ny rutine for brukere som skal inn til Utviklingssenteret i 2.etg. Alle 
må henvende seg i resepsjonen i 2.etg, der de blir registrert og får tildelt et besøkskort 
som skal henges lett synlig rundt halsen. Personer som oppholder seg i lokalet uten et 
slikt kort vil bli vist bort. 

4. Det er bestilt uniformer som skal benyttes av de brukerne som deltar på 
praksisplasser ved kontoret, dvs. renholdsprosjektet og kantinen. 

5. Verneombudene skal ha møte med ansatte i sitt verneområdet for å drøfte 
forbedringer i forhold til sikkerhet og beredskap. Verneombudene skal melde forslag 
og behov tilbake til ledelsen ved kontoret, som vil jobbe videre med de forslagene 
som kommer inn.

6. Det er foretatt en gjennomgang av møbleringen i alle samtalerom i 
publikumsmottaket med tanke på rømningsvei for ansatte. Samme gjennomgang vil 
bli foretatt på kontorene i de resterende etasjer. 



7. Sikkerhetsrutinene vil bli gjennomgått med alle ansatte 2 ganger pr. år. 
8. Det vil bli foretatt en ny gjennomgang av den bygningsmessige utformingen av 

publikumsmottaket med tanke på sikkerhet. Behov for eventuell ombygging vil bli 
vurdert etter en slik gjennomgang.

9. Det utredes muligheter for å utstyre de ansatte med bærbar alarm som kan tas med på 
hjemmebesøk.

10. Det ble i 2012 gjennomført flere kurs for ansatte i hvordan forebygge og håndtere 
vanskelige situasjoner. Kursene ble gjennomført både i regi av NAV Sagene og i regi 
av NAV Oslo. Det vil bli sett på behovet for videre påbygging av disse kursene for å 
sikre at de ansatte er rustet til å møte og håndtere truende og vanskelige situasjoner. 

Arbeid med sikkerhet og beredskap ved NAV kontorene fra sentralt hold. 

NAV direktorat har nedsatt et sentralt utvalg, bestående av representanter fra Oslo kommune, 
KS, vernombud, tillitsvalgte og direktoratet. Deres mandat er å kartlegge hvilke lover, 
forskrifter og retningslinjer som finnes og er aktuelle i forhold til sikkerhet og beredskap. De 
skal vurdere sikkerheten på NAV kontorene i dag og komme med konkrete forslag til 
endringer og forbedringer. Gruppen skal fremlegge sin rapport innen 18.12.13, og den blir
landsomfattende.

NAV Oslo og Velferdsetaten har inngått et samarbeid med Beredskapsetaten for å utarbeide 
et opplegg for felles sikkerhetsopplæring for NAV kontorene i Oslo. Et sentralt innhold i 
sikkerhetsopplæringen vil være gjennomføring av lokale sikkerhets- / risikovurderinger. Det
skal velges ut fire ansatte ved hvert NAV kontor, to statlige og to kommunalt ansatte, som 
skal få spesiell opplæring i ROS-analyser, beredskap og sikkerhet. Disse fire skal være 
ressurspersoner for de øvrige ansatte på kontoret og skal gjennomføre opplæring og øvelser. 
Beredskapsetaten vil bistå med praktisk gjennomføring av øvelser og implementering av 
arbeidet. Leder av publikumsmottaket skal være en av de fire som får opplæringen, og
planen er at de skal være opplært før jul.

Økonomiske konsekvenser:

Tiltakene som det er redegjort for i denne saken vil bli gjennomført og bydelen må dekke
nødvendige kostnader til dette, bl.a. vil innkjøp av nye alarmer beløpe seg til 
ca. kr. 200.000,-.

Forslag til vedtak:

Sak om sikkerhet og beredskap ved NAV Sagene, sosialtjenesten tas til etterretning. 

BYDEL SAGENE

Helge Jagmann
bydelsdirektør

Godkjent og ekspedert elektronisk uten underskrift
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Barnetråkk registrering med elever fra Bjølsen skole

Bakgrunn for saken:
Bydelsutvalget fattet følgende verbalvedtak i 2011:

VB6: Barn og unge skal være med å bestemme
Det blir stadig flere barn og unge i vår bydel. Det er viktig at barn og unge opplever at de blir 
lyttet til og blir hørt. Bydelsutvalget ber derfor bydelsdirektøren sørge for at barn og unge gis 
mulighet til å levere forslag om hvordan vår bydel skal se ut og være fremover. 
Bydelsdirektøren bes også sørge for at forslagene stilles ut.

Som et svar på verbalvedtaket la administrasjonen fram en arbeidsplan for å sikre barn og unges 
interesser i planlegging, i BU-sak 11/74 av 2.11.11. Arbeidsplanen ble enstemmig vedtatt av BU. 

Som en del av planens langsiktige planer ble det foreslått å gjennomføre en ny barnetråkk registrering 
i bydelen.

Saksframstilling:
Bydelsadministrasjonen gjennomførte i juni en barnetråkk registrering med elever i sjette klasse 
(2012/13) på Bjølsen skole. Rapporten ligger som Vedlegg 1. 

Rapporten viser barnas skoleveier og fritidsveier, hvilke områder de bruker til lek og opphold i 
fritiden og hva de gjør på disse stedene. Barna har også registrert sine favoritt- og problemsteder og 
har kommet med forslag til fysiske tiltak og endringer.

Administrasjonen vektlegger at det er viktig å lese hele rapporten for å få helheten i saken, men kan 
fremheve følgende hovedfunn:

- Barna i denne aldersgruppen har en bevegelsesradius på opptil 1 km2. Dette gjør de lokale 
friområdene særdeles viktige som leke- og oppholdsområder.

- Voldsløkka er svært mange barns favorittsted. Det et mye brukt leke- og oppholdsområde for 
organisert og uorganisert lek og trening både på sommer og vinter.

- Bjølsenparken er både et favorittsted og et problemsted. På sommeren brukes den av mange 
barn, spesielt til uorganisert lek og samvær. I vintersesongen brukes den mindre. Mange barn 
synes parken er skummel, hovedsakelig fordi den er mørk og fordi det er rusmisbrukere her.

- Skolen brukes også mye til lek, opphold og fritidsaktiviteter. Mange elever ønsker seg flere 
lekeapparater på skolen sin. 
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- De fleste veiene på Bjølsen blir brukt som skole- og fritidsveier. Spesielt mye brukt er 
området rundt Advokat Dehlis plass, Bergensgata, Bentsebrugata, Bjølsengata og 
Kongsvingergata. Mange må krysse Stavangergata på vei til Voldsløkka. 

- 14 veier har blitt registrert som utrygge. Dette inkluderer både trafikkerte veier og gangveier i 
friområder. De fleste av disse skyldes mangel på lys og/eller skumle mennesker. Kun to 
registreringer bemerker at stor trafikk gjør veien utrygg. Ingen veier utpeker seg som spesielt 
farlige.

I 2005 ble det laget en barnetråkk rapport med ungdommer (14-16 år) i bydelen; Ungdommenes

stemme i bydel Sagene äen kartlegging av ungdommers bruk av sitt nærområde. Dette var en
masteroppgave som ble utført av studenter ved Prosjektforum på UiO, i samarbeid med stiftelsen 
Norsk Form. Prosjektet kartlegger hvor bydelens ungdommer oppholder seg, på hvilken måte 
områdene blir brukt, hvilke områder de ikke bruker og grunnene til dette. Det er ikke hensiktsmessig 
å sammenlikne de to barnetråkk registreringene direkte, fordi de har kartlagt unge i forskjellige 
aldersgrupper og benytter forskjellige metoder. Likevel kan man trekke fram følgende likheter og 
ulikheter i rapportene:

- Friområder og det offentlige rom er viktige steder for barn og unge å treffe venner.
- Barn og unge forbinder ofte mørke steder med utrygghet.
- Voldsløkka er et populært sted for både barn og ungdommer.
- Bjølsenparken fremheves i begge rapportene som et sted hvor det er rusmisbrukere, og er

både et problem- og favorittsted.
- Akerselva fremheves i 2005 rapporten som et skummelt eller ekkelt sted, og et samlingssted 

for narkomane. Ingen av barna i årets rapport bemerker det samme, tvert imot har noen
registrert områder langs elva som steder de går tur, sykler, aker eller driver med ballspill. 
Dette kan skyldes at Akerselva miljøpark har hatt en positiv utvikling de siste årene og at den 
er hyppigere brukt blant befolkningen generelt. Det kan også være at elva er litt for langt 
unna barna på Bjølsen skoles bevegelsesradius, og at det ikke er naturlig for dem å bruke 
veiene langs elva til daglig.

Administrasjonen mener registreringen med elevene fra Bjølsen skole har vært meget opplysende. 
Det kommer tydelig frem hvilke steder som brukes barna, og hvor viktig det er for dem at det er 
friområder og aktivitetstilbud i nærområdet. Ofte er det slik at de voksne har andre oppfatninger av 
hvor barn og unge oppholder seg og andre meninger om hvilke områder som virker trygge og 
utrygge. Rapporten vil kunne brukes av administrasjonen og bydelens folkevalgte ved vurdering av 
plansaker, samt i saker relatert til trafikkavvikling, trygghets- og sikkerhetstiltak, og oppgradering av 
parker og plasser. Bydelens representant for barn og unge i plansaker vil bruke rapporten som en del 
av sitt grunnlagsmateriale. Plan- og bygningsetaten har tilgang til registreringene i det nettbaserte 
kartsystemet, og er pålagt å bruke denne informasjonen ved vurdering av plansaker.
Administrasjonen vil også sende rapporten til etaten.

Administrasjonen ønsker i årene fremover å gjennomføre liknende registreringer med elever fra 6.
klasse på Sagene og Lilleborg skole. Nordpolen skole har foreløpig kun elever på de laveste trinnene, 
men vil kunne foreta en registrering når de også får elever på sjette trinn.

Forslag til vedtak:
Bydelsutvalget tar rapporten ÷Barnetråkk registrering med elever fra Bjølsen skole÷ til orientering. 

BYDEL SAGENE
Helge Jagmann
bydelsdirektør
Godkjent og ekspedert elektronisk uten underskrift

Trykte vedlegg:
1. Rapport: Barnetråkk registrering med elever fra Bjølsen skole 



   
 

 

 

Oslo kommune 

Bydel Sagene 
 

 

 

Rapport 

 

 

 

 

BARNETRÅKK REGISTRERING  
MED ELEVER FRA BJØLSEN SKOLE 

JUNI 2013 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Forfatter: Camilla Skjerve-Nielssen 
Tilretteleggere: Bydelsadministrasjonen ved Camilla Skjerve-Nielssen, Tone Kronquist og Dayton Gordley 
Lærere på Bjølsen skole: Mette Karoliussen (6 A) og Jan Heltne (6 B) 
Dato for registrering: Juni 2013 
Dato for rapport: August 2013 
Forsidefoto: Hentet fra www.bjolsen.gs.oslo.no 



 

 

 
2 

1. INNLEDNING 
Denne rapporten presenterer gjennomføringen av og resultatene fra en barnetråkk registrering med klasse 6 A 
og B på Bjølsen skole, i regi av Bydel Sagene.  Første del beskriver kort forankringen av barns rettigheter i 
plansaker i gjeldende lovverk og kommunale vedtak. Metoden som har blitt brukt og gjennomføringen av den 
på Bjølsen skole legges fram, samt kort om hvordan registreringen skal brukes. I andre del presenteres 
resultatene fra registreringen, med tilhørende kart og tabeller. Til slutt følger en konklusjon som en 
oppsummering og presisering av resultatene.  
 
2. BAKGRUNN  
 
2.1. Barns rettigheter til å bli hørt i plansaker 
 
Rikspolitiske retningslinjer  
Rikspolitiske retningslinjer (RPR) er hjemlet i Plan- og bygningsloven (PBL) i §34-2 (tidligere §17-1). RPR skal 
være retningsgivende og legges til grunn for all planlegging etter PBL på kommune- og fylkesnivå. Dette gjelder 
fylkes(del)planer, kommune(del)planer, reguleringsplaner, bebyggelsesplaner, byggesaker, 
dispensasjonssaker og fradelingssaker.  
 
”Rikspolitiske retningslinjer for å styrke barn og unges interesser i planleggingen” har som formål å: 

- synliggjøre og styrke barn og unges interesser i all planlegging og byggesaksbehandling etter PBL 
- gi kommunene bedre grunnlag for å integrere og ivareta barn og unges interesser i sin løpende 

planlegging og byggesaksbehandling 
- gi et grunnlag for å vurdere saker der barn og unges behov og interesser kommer i konflikt med andre 

hensyn/interesser  
 
Plan- og bygningsloven 
Plan- og bygningsloven (PBL) har følgende bestemmelser vedrørende barn og unges interesser i plansaker: 
 

§ 1-1. Lovens formål (femte avsnitt) 
Prinsippet om universell utforming skal ivaretas i planleggingen og kravene til det enkelte byggetiltak. 
Det samme gjelder hensynet til barn og unges oppvekstvilkår og estetisk utforming av omgivelsene. 
 
§ 3-3. Kommunens planoppgaver og planleggingsmyndighet (fjerde avsnitt) 
Kommunestyret skal sørge for å etablere en særskilt ordning for å ivareta barn og unges interesser i 
planleggingen. 
 
§ 5-1. Medvirkning (andre avsnitt) 
Kommunen har et særlig ansvar for å sikre aktiv medvirkning fra grupper som krever spesiell 
tilrettelegging, herunder barn og unge. Grupper og interesser som ikke er i stand til å delta direkte, skal 
sikres gode muligheter for medvirkning på annen måte. 

 
Oslo bystyre 
Bystyret har vedtatt at det skal oppnevnes en representant i hver bydel som skal ivareta hensynet til barn og 
unges oppvekstvilkår i planleggingen.1 
 
Bydelsutvalget i Bydel Sagene 
Bydelsutvalget fattet i 2011 følgende verbalvedtak:  
 

VB6: Barn og unge skal være med å bestemme 
Det blir stadig flere barn og unge i vår bydel. Det er viktig at barn og unge opplever at de blir lyttet til og 
blir hørt. Bydelsutvalget ber derfor bydelsdirektøren sørge for at barn og unge gis mulighet til å levere 
forslag om hvordan vår bydel skal se ut og være fremover. Bydelsdirektøren bes også sørge for at 
forslagenes stilles ut. 

 

                                                 
1 Denne representanten i Bydel Sagene er Tone Kronquist, som har vært med å gjennomføre barnetråkk registreringen på 
Bjølsen skole. 
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Verbalvedtaket ble besvart av administrasjonen i BU-sak 11/74 av 2.11.11. Administrasjonen la i saken fram en 
plan for hvordan bydelen skal arbeide med inkludering av barn og unge i planlegging. En del av de langsiktige 
planene var å gjennomføre en barnetråkk registrering. Arbeidsplanen ble enstemmig vedtatt av BU.  
 
2.2. Barnetråkk metoden 
Barnetråkkregistrering er en metode som gir direkte kunnskap om hvordan barn og unge bruker nærmiljøet. 
Hensikten er å få vite mer om hvor barn beveger seg til daglig, hvilke steder de unngår og hvorfor de har det 
bevegelsesmønsteret som de har. Metoden er utarbeidet av Norsk Form og Statens kartverk.  
 
Ved å tegne i kart, forteller barn og unge noe om hvordan de bruker lokalmiljøet sitt, hvilke veier de bruker, hvilke 
steder de er glad i og hvilke de opplever som problematiske. De kan også beskrive hvilke fysiske forandringer de 
ønsker seg i nærområdene. Registreringen kan gjøres i skoletiden enten manuelt med papirkart, eller digitalt i 
kartløsningen http://kart.kartiskolen.no.   
 
Elevene registrerer følgende informasjon:  

- skoleveier og fritidsveier  
- hvilke områder de bruker til lek og opphold i fritiden og hva de gjør på disse stedene 
- sine favorittsteder og problemsteder og hvorfor de er problem- eller favorittsteder 
- forslag til fysiske tiltak og endringer 

 
Barna og ungdommene som deltar i registreringen får: 

- en mulighet for medvirkning i utvikling og forbedring av egne omgivelser 
- demokratiopplæring 
- utviklet sin stedsidentitet  
- styrket ansvarsfølelse  
- økt forståelse av for sine fysiske omgivelser  

 
2.3. Hva skal registreringen brukes til? 
Bydelen er høringsinstans i plansaker vil bruke informasjonen innhentet fra registreringen ved vurdering av nye 
byggeprosjekter. Barnas representant i plansaker gir sine vurderinger uavhengig av administrasjonen og 
bydelens politiske ledelse, og vil bruke rapporten som en del av sitt grunnlagsmateriale. Bydelen vil også kunne 
bruke rapporten i saker relatert til trafikkavvikling, trygghets- og sikkerhetstiltak, og oppgradering av parker og 
plasser. Oslo kommune Plan- og bygningsetaten har tilgang til registreringen, og er pålagt å bruke 
informasjonen ved vurdering av plansaker.  
 
2.4. Gjennomføringen på Bjølsen skole 
Barnetråkk registreringen på Bjølsen skole ble gjennomført 12. juni 2013 med klasse 6 A og B i skoleåret 
2012/13. Sjette klasse ble valgt fordi denne aldersgruppen er midt imellom barn og ungdom og har derfor en 
ganske stor bevegelsesradius hvor de leker, driver med sport og er sammen med venner. Denne 
aldersgruppen har også gode forutsetninger for å forstå sammenhengen mellom kart og det fysiske miljøet.  
 
Bjølsen var den første skolen som gjennomførte en barnetråkk registrering i Sagene bydel. Elevene var derfor 
”prøvekaniner”, og vi måtte regne med litt justeringer underveis dersom det var noe som ikke fungerte som 
planlagt. Vi hadde satt av én time per klasse, i tillegg til en oppsummeringstime litt senere på dagen hvor 
resultatene skulle gjennomgås og eventuelt justeres sammen med elevene.  Det var lagt opp til at elevene 
skulle legge inn sine registreringer i nettbaserte kartsystemet www.kartiskolen.no. Klassene har henholdsvis 22 
og 21 elever, og skulle sitte sammen to og to under registreringen.  
 
Under registreringen med klasse 6 A, som var først ut, fant vi imidlertid ut at systemet hadde enkelte problemer 
som gjorde det vanskelig å gjennomføre registreringen på avsatt tid. Disse problemene var som følger: 

1. Systemet brukte lang tid på å laste opp kartlagene og hver registrering tok derfor lang tid. Dette skyldes 
en midlertidig løsning som er lagt inn i systemet, fordi Oslo kommune ikke har avtale om å bruke de 
kartene man egentlig skal bruke i dette nasjonale kartsystemet.2  

2. Systemet logget ut elevene, slik at man måtte bruke tid på å logge inn og zoome inn til riktig sted.  
3. Systemet er tungvint å lære seg hvis man ikke er vant til å jobbe med interaktive kart og 

tegneprogrammer.  

                                                 
2 Oslo kommune arbeider med å få tilgang til kartene og dette vil sannsynligvis komme i orden i nærmeste fremtid. 
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4. Elevene syntes det var forvirrende at man kunne se de andre elevenes registreringer mens de selv 
jobbet med å legge inn sine egne registreringer.  

 
Elevene gjorde så godt de kunne og fikk lagt inn sine skoleveier og fritidsveier i løpet av den første timen. Vi 
som tilretteleggere og klassestyrer bestemte imidlertid at det ville være enklere og raskere for elevene å 
registrere resten av dataene i papirkart. Det ble derfor trykket opp kart hvor elevene tegnet inn sine veier, 
lekeområder, problemsteder og favorittsteder med forskjellige fargekoder og beskrivelser. Registreringene ble 
deretter lagt inn i kartsystemet av tilretteleggerne. De fleste elvene hadde fulgt anvisningene og vært meget 
nøyaktige med sine registreringer, så informasjonen som har blitt lagt inn i det nettbaserte kartsystemet er av 
høy kvalitet.  
 
Figur 1 under viser en av de manuelle registreringene for problemsted og favorittsted. 
 

  
Figur 1: Manuell registrering av problemsted / favorittsted 

 
3. RESULTATER 
 
3.1. Skolevei og fritidsvei 
Klasse 6 A registrerte sine skole- og fritidsveier rett i det digitale kartsystemet, mens 6 B registrerte de manuelt 
i papirkart. Skolevei ble lagt inn som én registrering og fritidsveier som en annen kategori.  
 
Figur 2 under viser hvilke veier som er skolevei for elevene på Bjølsen skole. De registrerte veiene er merket i 
blått, mens inntaksområdet for Bjølsen skole er merket i rødt.3 De mest brukte veiene er merket i en mørkere 
blåfarge i kartet. Kartet viser at de fleste gater og veier rundt Bjølsen skole er registrert som skoleveier, og man 
kan anta at nesten alle gater og veier innenfor inntaksområdet blir brukt som skolevei av minst ett barn på 
Bjølsen skole. De fleste registreringene holder seg innenfor inntaksområdet. Spesielt mye brukt er Bjølsengata 
og Bergensgata4. Bjølsengata er stengt for trafikk, mens Bergensgata har en god del trafikk og to bussruter 
                                                 
3 Inntaksområdet som vises er for skoleåret 2013/14, men Utdanningsetaten har opplyst at samme inntaksområde gjaldt i 
2007 da 2012/13 årets 6. klasse begynte på skolen. 
4 10-14 registreringer hver. 
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som går hvert 6. minutt store deler av dagen. Kongsvingergata og Bentsebrugata5, samt Grimstadgata, 
Drøbaksgata, Gjøvikgata og Tønsberggata har også flere registreringer hver. Av disse er det kun 
Bentsebrugata som har stor trafikk, de andre er ganske små gater. Advokat Dehlis plass, som er et trafikkert 
veikryss rett øst for skolen, blir brukt av nesten alle barna.  
 

 
Figur 2: Kart over registrerte skoleveier 

 
Figur 3 under er viser de registrerte fritidsveiene. De mest brukte veiene vises i en mørkere grønnfarge i kartet. 
Fritidsveiene går over et litt større område enn skoleveiene, og er naturlig nok ikke så sentrert rundt skolen. 
Bergensgata, Kongsvingergata, Stavangergata og interne veier på Voldsløkka er de veiene som blir brukt mest 

                                                 
5 5-9 registreringer hver. 
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av barna på fritida.6 Deretter kommer Moldegata, interne veier på Bjølsen studentby, Bjølsengata, 
Maridalsveien, Arendalsgata og Bentsebrugata.7 Stavangergata er en meget trafikkert gate, og barna må 
krysse denne veien for å komme til Voldsløkka, hvis man ikke heller velger å gå helt øverst i Bergensgata og 
krysse der. En del av registreringene går også til Trikkestallen (Ung Media) på Torshov. Likevel er det tydelig at 
de fleste barna holder seg på Bjølsen og Sagene på fritida.  
 

 
Figur 3: Kart over registrerte fritidsveier 

 
Under registreringen tegnet barna inn trygge strekninger i én farge og utrygge i en annen. Der de registrerte 
utrygge veier måtte de også forklare hva som gjør området utrygt. I Figur 3 og Figur 4 over vises alle de 

                                                 
6 10-19 registreringer 
7 5-9 registreringer 



 

 

 
7 

registrerte veiene, for å få et bilde av hvor barna beveger seg i nærområdet. Videre vil det ses nærmere på de 
14 veiene som ble registrert som utrygge. Figur 4 under viser utrygge skole- og fritidsveier, med tilhørende 
forklaring i Tabell 1. Veiene registrert som utrygge er merket i rødt i kartet. Enkelte steder er det brukt en 
mørkere rødfarge; dette er kun for å enklere kunne differensiere mellom registreringene. For skolevei ble fire 
områder registrert som utrygge. De andre registreringene er fritidsveier. 
 

 
Figur 4: Kart over skole- og fritidsveier merket som utrygge 
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Tabell 1: BESKRIVELSE TIL SKOLE- OG FRITIDSVEIER MERKET SOM UTRYGGE 

Nr  Veitype  Farebeskrivelse  

1 Skolevei  
 

Stor trafikk. Det er mange biler der. Det er rett ved barnehagen, så det er mange biler på morningen 
som er travle. 

2 Skolevei  Stor trafikk. 

3 Skolevei  Ingen forklaring 

4 Skolevei Skumle mennesker. Det er litt skummelt fordi det er folk oppå haugen narkomen. 

5 Fritidsvei  Skumle mennesker. 

6 Fritidsvei Mørkt. Fordi om kvelden er det ikke lamper der noe ganger. 

7 Fritidsvei Annet. Ingen beskrivelse. 

8 Fritidsvei Skumle mennesker. Fordi de er narkomaner der. 

9 Fritidsvei Mørkt. Det er mørkt om vinteren. 

10 Fritidsvei Mørkt. Jeg synes at det er skummelt ved Thorsov fordi det er mørkt. Råd: Mer lys ved thorsov og 
Lilleborg skole og bjølsen skole. 

11 Fritidsvei Annet. Ingen beskrivelse 

12 Fritidsvei Annet. Ingen beskrivelse 

13 Frtidsvei Mørkt. Ikke mye lys… 

14 Fritidsvei Mørkt. Brennesle. 

 
Kartet og tabellen viser at registreringene er ganske ulike, både av type fare og veistrekning. Fem 
registreringer, nr 6, 9, 10, 13 og 14 i henholdsvis Stavangergata-Kongsvingergata, Bjølsenparken, 
Bentsebrugata-Torshovgata, Gråbeinsletta/Arne Gjestis plass og Mor Go'hjertas vei, er merket som mørke. Tre 
registreringer, nr 4, 5 og 8 i henholdsvis Bjølsenparken, Bergensgata-Moldegata og Bentsebrugata-
Sandakerveien-Torshovgata, gjelder skumle mennesker. To registreringer, nr 1 og 2 i henholdsvis 
Stavangergata og Treschows gate, gjelder stor trafikk. Øvrige registreringer har ingen forklaring.  
 
Sammenliknet med det totale antallet på 92 registreringer for skole- og fritidsvei er ikke 14 registreringer av 
utrygghet veldig mye, og det er ingen veier som utpeker seg som spesielt farlige områder. Likevel er følelsen 
av uttrygghet selvfølgelig reell for det enkelte barn, og bør tas alvorlig.  
 
Under gjennomgåelsen av hver enkelt registrering ble det lagt merke til at mange av barna ikke velger den 
korteste veien til målet. Ofte går de omveier som tids- og avstandsmessig ikke er logisk, og som voksne 
antakeligvis ikke ville ha valgt. Det er ikke sett nærmere på hvorfor det er slik, og sannsynligvis er det flere 
årsaker. Kanskje velger barna veier de kjenner godt fra før, føler seg trygge i, og/eller veier de av en eller 
annen grunn liker bedre.  
 
3.2. Leke- og oppholdsområder 
Elevene tegnet inn i kartene de områdene de pleier å leke og oppholde seg på i nærområdet. Med forskjellige 
fargekoder tegnet de inn om de bruker stedet på vinteren, sommeren eller hele året. De ble også oppfordret til 
å beskrive hva slags aktiviteter de gjør på de forskjellige stedene. En sammenstilling av registreringene for 
leke- og oppholdsområder vises i Tabell 2 under. Registreringene er sortert etter antall registreringer og 
deretter alfabetisk.  
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Tabell 2: LEKE- OG OPPHOLDSOMRÅDER 

Sted 

Antall 
regist-
reringer 
totalt 

Antall 
regist-
reringer 
sommer 

Antall 
regist-
reringer 
vinter 

Antall 
regist-
reringer 
sommer/ 
vinter Sommerbruk Vinterbruk 

Voldsløkka  51 23 20 8 Sykling, ballspill, 
treffe venner, henge 
rundt, piknik, jogge, 
klatre, huske, 
vannkrig, bade, sole 
seg. 

Skøyter, ake, ski, sport, 
treffe venner. 

Bjølsenparken  21 14 3 4 Treffe venner, henge 
rundt, piknik, grille, 
kaste frisbee, snakke 
med venner, leke, 
bare være der, fotball. 

Ake, leke. 

Bjølsen skole  16 10 1 5 Treffe venner, henge 
rundt, ballspill, 
sparkesykkel, sykle, 
henge, bade, 
vannkrig, snakke, 
fotball, bruke 
lekeapparater, huske, 
korps, kor. 

Ake, trene, fotball, 
bruke lekeapparater, 
huske, korps, kor. 

Myraløkka  14 - 14 - - Ake 

Bjølsenhallen  10 1 - 9 Ballspill, innebandy. Ballspill, innebandy, 
trene, bordtennis, 
fritidsleker, alt.  

Akerselva 
miljøpark8  

8 3 4 1 Ballspill, basketball, 
sykling, tur, vannkrig. 

Skøyter, ski. 

Storo senter  5 2 - 3 Shoppe, handle, 
være med venner, 
henge rundt. 

Shoppe, handle, være 
med venner/henge 
rundt. 

Ung metro  5 - - 5 Treffe venner, henge 
rundt, klubben. 

Treffe venner, ake, 
klubben. 

Indre gård i 
Bergensgata / 
Moldegata  

4 1 - 3 Treffe venner, henge 
rundt, grille, leke med 
venner. 

Treffe venner, henge 
rundt, leke med venner. 

Torshovparken 4 2 1 1 Ballspill, fotball, leke, 
treffe venner, henge 
rundt. 

Leke, treffe venner, 
henge rundt. 

Indre gård i 
Gjøvikgata  

3 1 - 2 Treffe venner, henge 
rundt, leke med 
venner, være med 
familie. 

Treffe venner, henge 
rundt, leke med venner, 
være med familie. 

Torshovdalen  3 1 2 - Ballspill, fotball. Ake, vannkrig. 

Bjølsen (hele)  2 2 - - Syke, gå ut. - 

Trikkestallen  2 - - 2 Danse, musikk og 
gøy. 

Danse, musikk og gøy. 

Arendalsgata  1 1 - - Vannkrig - 

Badebakken  1 - 1 - - Ake 

Ballbingen  1 1 - - Ballspill - 

                                                 
8 Registreringene gjelder flere forskjellige steder langs Akerselva. 



 

 

 
10 

Bentse bru  1 - 1 - - Ake 

Geitmyra 
skolehage  

1 1 - - Treffe venner. - 

Gård ved Lisa 
Kristoffersens 
plass  

1 1 - - Vannkrig - 

Haarklous plass  1 - 1 - Ake, trene. - 

Indre gård i 
Sarpsborggata  

1 - - 1 Huske Ake 

Lilleborg skole  1 1 - - - - 

Maridalsveien 
barnehage  

1 - 1 - - Spise mat 

Nordpolen skole  1 1 - - Klatre, huske. - 

Torshov 
kirkepark  

1 - 1 - - Leke, trene. 

 
 

Figur 5 til venstre er en illustrasjon over 
de mest populære leke- og 
oppholdsområdene i bydelen, som 
beskrevet i Tabell 2. Jo mørkere farge, jo 
flere registreringer. Alle områder med to 
eller flere registreringer er tatt med, 
bortsett fra Akerselva miljøpark fordi 
disse registreringene er gjort enkeltvis på 
forskjellige steder langs elva.  
 
Resultatet fra registrering av leke- og 
oppholdsområder viser at Voldsløkka er 
det mest populære stedet å leke for 
barna, med totalt 51 registreringer. 
Området brukes for 23 elever 
hovedsakelig om sommeren, for 20 
hovedsakelig om vinteren og for 8 hele 
året. Dette tyder på at området har 
muligheter for mange forskjellige 
aktiviteter. I barnas beskrivelser av hva 
de gjør på Voldsløkka, ser vi at det er 
både organiserte / tilrettelagte aktiviteter 
som ballspill og skøyter, og uorganiserte 
aktiviteter som sykling, treffe venner, sole 
seg og ake.  
 
Bjølsenparken er det området som er 
nevnt nest flest ganger, etterfulgt av 
Bjølsen skole som ligger ved siden av.9  
 
 

 
Bjølsenparken har 21 registreringer, hvorav 14 er for sommer, 3 for vinter og 4 for hele året. Bruken er for det 
meste uorganisert og består bl.a. av å treffe venner, grilling og lek på sommeren, og aking og lek på vinteren. I 

                                                 
9 Det er en glidende overgang mellom parken og skolen, fordi lekeområdet mellom parken og skolen (Bjølsenbanen) brukes 
av elever i skoletiden og oppfattes av mange som en del av skolens eiendom, selv om den forvaltes av bydelen. Likevel er 
registreringene basert på inntegninger av barna i kart, som ganske nøyaktig viser hvilke områder de ønsker registrert. Der 
både skolegården og Bjølsenbanen er merket av har både skolen og parken fått en registrering hver. 

Figur 5: Kart over de mest populære leke- og oppholdsområdene 
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tillegg kommer fotball på sommeren, som kan være både organisert og uorganisert, men som det er tilrettelagt 
for med ballbinge og fotballmål på Bjølsenbanen. 
 
Bjølsen skole har fått 16 registreringer, hvorav 10 er for sommeraktivitet, 1 er for vinter og 5 hele året. Her har 
barna beskrevet aktiviteter som de driver med både inne og ute. Aktivitetene inne, som gjelder for hele året, er 
korps og kor. Hele året er lek på apparater, fotball og husking. Ellers er de andre aktivitetene for det meste 
uorganiserte, og likner de for Voldsløkka og Bjølsenparken. 
 
Myraløkka stikker seg ut fordi alle de 14 registreringene gjelder for vinteren, og her er det kun aking som 
gjelder. 
 
Bjølsenhallen er en innendørs hall hvor det er tydelig at en del driver med forskjellige organiserte aktiviteter, 
hovedsakelig innen ballspill. Ti personer har registrert Bjølsenhallen, hvorav ni er for hele året. 
 
Akerselva miljøpark er registreringer som er satt forskjellige steder langs elva. Totalt er dette 8 registreringer, 
med både sommer- og vinterbruk. Hovedsakelig er det her uorganiserte aktiviteter, som tur, sykling, ballspill og 
ski.  
 
Videre blir Storo senter nevnt av fem personer som et sted de liker å være sammen med venner og handle. 
Ung Metro blir også nevnt av fem elever, hvor de hovedsakelig treffer venner. Fire indre gårder er nevnt totalt ni 
ganger som steder hvor barna liker å treffe venner, leke og være sammen med familien. 
 
Torshovparken, Torshovdalen, Lilleborg og Nordpolen skole, Trikkestallen og Torshov kirkepark, er nevnt av 
noen elever, men det er tydelig at de fleste oppholder seg mest i Sagene – Bjølsenområdet på vestsiden av 
Akerselva.  

 
3.3. Problemsteder, favorittsteder og forslag til endring 
Elevene fikk under temaet problemsted, favorittsted og forslag til endring beskjed om å registrere disse i 
forskjellige farger, med en beskrivelse for hvorfor de valgte disse områdene. Enkelte elever syntes noen 
områder var veldig fine om sommeren, men skumle om vinteren, og beskrev dem derfor både som favorittsted 
og problemsted. En sammenstilling av barnas favorittsteder vises i Tabell 3 under, med en grafisk fremstilling i 
Figur 6. 
 
Tabell 3: FAVORITTSTEDER 

Sted 

Antall 
regist-
reringer Beskrivelse 

Voldsløkka  26 - Skummelt i vintern, men kjempe hyggelig om sommer'n! 
- Man kan gjøre mye og det er stort 
- Et fint sted å være med venner om sommeren. 
- Det er fint å være der og et fint sted og ha aktiviteter 
- Voldsløkka (fotball sommer) 
- Vinter skøyter 
- Skummelt fordi det er mørkt om vinteren men hyggelig om sommeren. 
- Det er morsomt å leke og spille fotball der. 
- Det er hyggelig og godt med lys 
- Det er hyggelig og godt med lys 
- Det er veldig gøy å vere der fordi det er veldig stort 
- Fordi det er mye å gjøre der jeg liker at det er en stor åpen plass. Og 

det er fint å gå tur med hunden sin der. 
- Det er mye å gjøre det og det er lyst og åpent der. 
- Fordi det er mye å gjøre der, og jeg liker at det er en stor og åpen 

plass, og det er fint å gå tur med hunden sin, eller andre venner. 
- Jogge og trene 
- Fordi det er stort og fint og man kan spille forskjellige ting. 
- Voldsløkka 



 

 

 
12 

- Ganske fritt der 
- Stort, åpent, ikke biler, deilig luft, fint å lufte hund 
- Voldsløkka er det morsomt og være p.g.a det er barn der, og mange 

kule lekeapparater. 

Bjølsenparken 13 - Skummelt i vintern, men kjempe hyggelig om sommer'n! PS: Elsker å 
være på stedene!!! 

- Det er litt skummelt i bjølsenparken på vinteren, men på sommeren er 
det et av mine favoritt-steder. 

- Liker å være i bjølsenparken: det erfin utsikt og hyggelig å være der. 
Men ikke om vinteren. Da er det mer skummelt. 

- Bjølsenparken sommer 
- Om sommern er det varmt og lyst 
- Veldig hyggelig om sommeren men ganske mørkt. 
- Det er hyggelig og godt med lys 
- Det er fint der 
- Det er fint og grille 

Bjølsen skole 11 - Fordi man kan bare være der 
- Gøy å være der 
- Det er en fin møteplass og fint sted å snakke. 
- Det er hyggelig og godt med lys 
- Bra skole 
- De er lekeplas 
- Det er fint og være med venner 
- Fine trær å klatre i! :) 
- Det er gøy der. 

Bjølsenparken - scenen 3 - Jeg liker scenen i parken 
- Jeg liker scenen i Bjølsenparken!!!! :) 
- Jeg liker veldig godt scenen i parken! 

Torshovparken 3 - Hyggelig å ha piknikk der og leke. 
- Det er fordi jeg liker å spille fåtboll. 

Arendalsgata  1 Arendalsgata er så fin. Jeg liker der der har mye gres. 

Arkitekt Rivertz plass 1 Basketball. 

Freddersens gate 1 Ingen beskrivelse. 

Geitmyra skolehage 1 Det er veldig gøy å vere der fordi det er veldig stort. 

Gård i Bergensgata 1 Føler meg trygg. 

Haarklous plass 1 Ingen beskrivelse. 

Indre gård i 
Bergensgata/Moldegata 

1 Bor der. 

Margarinfabrikken barnehage 1 Jeg liker være der for der kan man være på taket. 

Storo senter 1 Fint og være liker meg der. 

Torshov kirkepark 1 Ingen beskrivelse. 

Torshovdalen 1 Det er fordi jeg liker å spille fåtboll. 

Torshovgata/Vossegata 1 Ingen beskrivelse. 

Ung Metro  1 Ingen beskrivelse 
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Figur 6 er en illustrasjon over de mest 
registrerte favorittstedene. Jo mørkere 
farge, jo flere registreringer. Alle områder 
med to eller flere registreringer er tatt med, 
bortsett fra scenen i Bjølsenparken fordi 
Bjølsenparken allerede er registrert med 
en mørkere farge.  
 
Som i leke- og oppholdsområder er 
Voldsløkka, Bjølsenparken og Bjølsen 
skole de tre områdene som er nevnt flest 
ganger som favorittsteder. Voldsløkka, 
registrert 26 ganger, beskrives som et 
åpent, lyst og stort område hvor man kan 
drive med mange forskjellige aktiviteter.  
 
Bjølsenparken er nevnt 13 ganger, og her 
er det stor fokus på at det er hyggelig om 
sommeren, men mørkt og skummelt om 
vinteren. Som grunner til at det er fint der 
om sommeren nevnes at det er lyst og fin 
utsikt, og et fint sted å være. Tre personer 
nevner også selve scenen som et av 
stedene de liker best, men hvorfor de liker 
den og hva de eventuelt gjør på/ved 
scenen er ikke beskrevet nærmere.  
 
Bjølsen skole er nevnt 11 ganger, og 
barna beskriver den som en fin møteplass 
hvor det er gøy å være. 

 
 

 
I tillegg ble det registrert en del andre områder rundt om kring i nærmiljøet.  
 
Tabell 4 viser problemstedene som ble registrert. 
 
Tabell 4: PROBLEMSTED 

Sted 

Antall 
regist-
reringer Beskrivelse 

Bjølsenparken 23 - Skummelt i vintern, men kjempe hyggelig om sommer'n! PS: Elsker å 
være på stedene!!! 

- Det er litt skummelt i bjølsenparken på vinteren, men på sommeren er 
det et av mine favoritt-steder. 

- Det er skummelt der om kvelden på vinteren fordi da virker det litt øde 
der. 

- liker å være i bjølsenparken: det erfin utsikt og hyggelig å være der. 
Men ikke om vinteren. Da er det mer skummelt. 

- Det er skummelt på vinteren mest. 
- På grunn av narkomaner der. 
- Bjølsenparken når det er mørkt. 
- Det er problem fordi det er narkomaner der. 
- Om vintern er det mørkt mer lys. 
- Veldig hyggelig om sommeren men ganske mørkt. 
- Det er rare folk der når det er mørkt. 
- Bjølsenparken er det veldig mørkt og gansker rare folk der om vinteren. 

Figur 6: Kart over de mest registrerte favorittstedene 
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- Det er fådi hår det blir mørkt er det skumelt. 
- Bjølsen-parken er skummel om natta. Det er rare narkomane der o.s.v. 

Men IKKE ta vekk parken. 
- Bjølsenparken er skummel om natta fordi det er rare narkomaner der, 

men IKKE ta vekk parken. 
- Bjølsenparken er skummel om natta fordi det er rare narkomaner og 

andre rare folk, og det er ølflaske mange steder. Men IKKE ta vekk 
parken. 

- Narkiser!  
- Det er mye narkomaner. 
- Om kvelden så er det skummle mennesker. 
- Mørkt, narkomaner. 
- Bjølsenparken: Mørkt og litt trist oppe. 
- Narkomaner. 

Voldsløkka  5 - Skummelt i vintern, men kjempe hyggelig om sommer'n! 
- Kunne godt lagd en basket bane på den overgrodde fotball banen. Det 

er helt overgrodd og det bor folk inni stadion. 
- Det burde bli basketball bane der. 
- Skummelt fordi det er mørkt om vinteren men hyggelig om sommeren. 
- Ganske mørkt om vinteren 

Gård i Sarpsborggata 4 - Menskene er litt rara og det er mørt, det er noe rart, ekkelt og skummelt 
i det ene vinduet 

- Det er mørkt der og det er litt skummelt i vinduene der. 
- Fordi det er mange skumle og rare mennesker der. 
- Mørkt, skumle mennesker 

Torshovparken 2 - Nor jeg skal hjem så er det skumelt fordi det er mørt 
- Torshov: Mørkt og skummle folk. 

Amtmann Meinichs gate 1 Mange skummle folk i bakgårdene og de burde ha trafikklys ved Jafs 
nedenfor amtmann meinic gt. 

Arne Gjestis plass 1 Skummelt om kvelden. 

Gård i Brochmanns gate 1 Skumle mennesker. 

Gård i Mor Go’hjertas vei 1 Masse brennesle og om vinteren er det veldig mørkt. 

Gård i Ålesundgata 1 Det er en dame som pleier å løpe etter meg, hun er sykk. 

Holmestrandgata 1 Holmestrand gt: Trist! 

Mogt - Maridalsvn - Adv. D. 
plass - Gjøvikgt – Bro 
(veistrekning) 

1 Jeg liker ikke å være der Torshov er litt skummelt syns jeg 
 

Nordre gravlund 1 Gravplass / kirkegård ikke så fint 

Stavangergata 1 Stavangergata er mørk med mye trafikk om vinteren. 

Torshov kirkepark 1 Nor jeg skal hjem så er det skumelt fordi det er mørt. 

 
Figur 7 er en illustrasjon over de mest registrerte problemstedene. Jo mørkere, farge jo flere registreringer. Alle 
områder med to eller flere registreringer er tatt med. 
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Av problemsteder er Bjølsenparken 
registrert 23 ganger. Mange synes det er 
mørkt og skummelt på vinteren og om 
natta. At det er skumle/rare mennesker 
og/eller narkomane er nevnt av 12 av 
barna. Det er tydelig at barna er glade i 
parken, siden 13 nevnte den som et 
favorittsted og 21 som et av sine leke- og 
oppholdsområder, og flere skriver at man 
ikke må fjerne parken selv om de synes 
den er skummel.  
 
Voldsløkka er nevnt 5 ganger som et 
problemsted, hvorav 3 synes det er mørkt 
om vinteren. To personer ønsker seg 
basketballbane, og én nevner at området 
er helt overgrodd og at det bor mennesker 
inne i stadion. Likevel er det en mer 
generell oppfatning av at Voldsløkka er et 
positivt sted å være, siden det fikk mange 
flere registreringer som leke- og 
oppholdsområde (51) og favorittsted (26) 
enn som problemsted.  
 
 
 
 
 
 
 

 
 
En gård i Sarpsborggata nevnes av fire elever som et problemsted. Dette er en kommunal gård, og elevene 
synes det er mørkt, skummelt og rare/skumle mennesker. Likeledes nevnes flere andre gårder av 
enkeltpersoner, hvor de synes det er skummelt. Enkelte steder på Torshov nevnes også som mørkt og 
skummelt.  
 
Det er tydelig at det er skumle mennesker og mangel på lys som er de største problemene for barna. Kun to 
elever har nevnt trafikk som et problem. 
 
Tabell 5 under viser hvilke områder barna ønsker å endre, og hva de ønsker seg der. 
 
Tabell 5: DETTE STEDET VIL JEG ENDRE 

Sted 

Antall 
regist-
reringer Beskrivelse 

Bjølsenparken 17 - Det hadde vært hyggelig å plante mer blomster i parken og andre 
steder. Ansette noen til å rydde søppel og male og pusse opp gamle 
bygninger utenpå. Drikkefontene i parken og andre steder man driver 
med sport. 

- Det burde være en kulere benk og drikkefontene 
- Tips: Jeg syns vi burde ha flere drikkefontener i bjølsenparken for 

eksempel :) Kanskje også noen benker også :P 
- Lyktestolper i bjølsenparken 
- At vi kan gå opp på hauen i skoletiden 
- Flere lys på steder som er skumle - bjølsenparken + voldsløkka – vinter 
- Ønsker meg drikkefontene i skolen og parken og voldsløkka 

Figur 7: Kart over de mest registrerte problemstedene 
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- Flere vannfontener i området. 
- Drikke fontene mange blir tørste etter og spille fotball 
- Bli kvitt narkiser fra parken 
- Bedre lekeapparater, huske osv. 
- Forslag til ting: Svømmehall Basketball bane!!! 
- Mindre narkomaner på hauen. 
- Ønsker lyktestolper og blomster 
- Reparere fugleredehusken 
- Ønsker runde benker, lang sklie som er som et rør, svømmehall, 

badesklie, natteravner 
- Trenger flere vannfontener i området! tørster i hjel om sommer'n! 

Bjølsen skole 9 - Flere klatrestativer i skolegården 
- Ønsker meg drikkefontene i skolen og parken og voldsløkka 
- ForNY skolen fordi den er gamel 
- Bedre lekeapparater på skolen. Men ikke for mange. 
- Det kan bli bedre lekeapparater. 
- Bedre lekeapparater. 
- Klatrestativet er veldig kjedelig, pusse opp litt! 
- bedre leke aparater. 
- Jeg vil at det skal stå bjølsen skole skilt. 

Voldsløkka 7 - Ønske: drikkefontene 
- Ønske: drikkefontene 
- Flere lys på steder som er skumle - bjølsenparken + voldsløkka – vinter 
- Ønsker meg drikkefontene i skolen og parken og voldsløkka 
- Det burde bli bedre lekeapparater på voldsløkka 
- Det burde være drikkefontener der 
- Basket-bane på Voldsløkka 

Arne Gjestis plass 1 Vil ha NY bortennisbor ved samfunshuse :) er dere grei og en liten lekeplass 

Bjølsen 1 ønsker: Basketball baner på bjølsen!!!! 

Bjølsengata / Sarpsborggata 1 MER BASKET BANER. 

Gård i Mor Go'hjertas vei 1 Fjern neslene og sett opp gatelykt 

Kristoffer Aamots gate 1 Oversiktstabbel når bussen kommer. 

Område ved Badebakken 1 Fotgjengerfelt 

Sagene bad 1 Sagene bad 

Sandefjordgata 1 1 pusse sandefjorgaten den er gamel 

Sarpsborggata 1 Fotgjenger felt burde man ha der 

Torshov kirkepark 1 Ingen beskrivelse. 

 
17 personer ønsker å endre noe i Bjølsenparken, 9 på Bjølsen skole og 7 på Voldsløkka. Mange nevner 
drikkefontene som et ønske. Dette skyldes sannsynligvis at dette ble brukt som et eksempel når oppgaven ble 
forklart til den ene klassen, og mange hadde derfor denne ideen klart i minne. Ellers i Bjølsenparken ønsker 
elevene seg bl.a. blomster, benker, mer lys, flere/bedre lekeapparater og færre narkomane. På Bjølsen skole er 
det hovedsakelig bedre lekeapparater som går igjen som et tema. På Voldsløkka nevnes drikkefontene, lys, 
lekeapparater og basketballbane. Basketballbane nevnes av noen for andre steder på Bjølsen. Ellers har det 
blitt registrert forslag til trafikkmessige tiltak som fotgjengerfelt og busstabell, samt andre forslag på 
enkeltsteder.  
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4. KONKLUSJON 
En rekke konklusjoner kan trekkes fra barna på Bjølsen skoles registreringer av sitt nærområde. Først og 
fremst bør det fremheves at friområdene i nærmiljøet er svært viktige for barna. Bjølsen er et tett befolket 
område i indre by, som gjør grøntområdene til barnas viktigste leke- og oppholdsarealer, i hvert fall når de 
kommer i en alder hvor de kan bevege seg mer fritt rundt. De fleste barna holder seg i nærmiljøet innenfor et 
område på under 1 km2, og derfor er det de lokale friområdene som er mest brukt.  
 
De fleste veiene på Bjølsen blir brukt som skole- og fritidsveier. Spesielt mye brukt er området rundt Advokat 
Dehlis plass, Bergensgata, Bentsebrugata, Bjølsengata og Kongsvingergata. Mange må krysse Stavangergata 
på vei til Voldsløkka. 14 veier har blitt registrert som utrygge. Dette inkluderer både trafikkerte veier og 
gangveier i friområder. De fleste av disse skyldes mangel på lys og/eller skumle mennesker. Kun to 
registreringer bemerker at stor trafikk gjør veien utrygg. Ingen veier utpeker seg som spesielt farlige.   
 
Voldsløkka, Bjølsenparken og Bjølsen skole stikker seg ut som leke- og oppholdsområder og favorittsteder, og 
gjenspeiles i barnas bevegelsesmønster på skole- og fritidsveier.  
 
Voldsløkka fremheves som favorittsted og et mye brukt leke- og oppholdsområde for både uorganisert og 
organisert lek og trening. Det er tydelig at mange barn tar turen hit på fritiden. Barna setter pris på alt de kan 
gjøre her, både på sommer og vinter. Det kommer i tillegg fram at de liker selve plassen, at det er stort, lyst og 
åpent, fritt og uten biler. Siden bevegelsesmønsteret ofte er fra områder rundt skolen og opp til Voldsløkka, er 
det viktig at det er trygt å krysse Stavangergata, da dette er en meget trafikkert vei. Det er også viktig at det ved 
videre utvikling av området fortsetter å være et trygt sted, både trafikk- og belysningsmessig, samt at det gis 
rom for både uorganiserte og organiserte aktiviteter. Åpenheten må bevares, da det er få slike store, åpne 
sletter igjen i indre by. 
 
Følelsen av trygghet er meget viktig for barna. De er vare for mennesker som gjør dem utrygge, og mange liker 
ikke å være på områder som har dårlig belysning. Bjølsenparken fremheves av svært mange barn som et utrygt 
sted, spesielt på vinteren. Det er dårlig belysning, og mange narkomane. Samtidig er det et sted det er naturlig 
for barna å oppholde seg i når de føler at det er trygt, som på sommeren når det er lyst på kveldene. Mange av 
barna nevner derfor parken som både et favorittsted og et problemsted. Samtidig vises det av skole- og 
fritidsveiregistreringene at få velger å gå igjennom parken. Dette kan skyldes utryggheten mange føler ved 
stedet, selv om kun to har registrert parken som utrygg vei. Mange har kommet med forslag til endringer av 
Bjølsenparken, som da inkluderer både selve parken og banen mellom parken og skolen. Ikke overraskende 
ønsker flere seg bedre belysning og færre narkomane. Det er også forslag til benker, blomster, lekeapparater 
og drikkefontene.  
 
Bjølsen skole ligger vis-à-vis Bjølsenparken og det er tydelig at mange av barna er glade i skolen sin og bruker 
den også til lek, opphold og aktiviteter på fritiden. Samtidig kunne mange av elevene ønske at det var et bedre 
tilbud av lekeapparater på skolen. Bydelen har fått opplyst av Undervisningsbygg at det vil komme nye 
aktivitetstilbud på skolens område i nærmeste fremtid, og bydelen arbeider selv med en oppgradering av 
Bjølsenbanen. 
 
Til slutt vil bydelsadministrasjonen fremheve at det har vært en meget givende prosess å arbeide med 
barnetråkk metoden. Elevene og lærerne på Bjølsen skole tok oppgaven seriøst og var presise og 
omstendelige i sine registreringer. Resultatene, som er meget opplysende og til tider overraskende, vil bli brukt 
i bydelens videre arbeid for å sikre barna et godt oppvekstmiljø i nærområdet sitt. 



Oslo kommune
Bydel Sagene

Saksframlegg

Dato: 05.09.2013
Saksmappe: Saksbeh: Arkivkode:
2013/713 Susan Guerra 930.0

Saksgang
Utvalg Møtedato
Kultur- og nærmiljøkomiteen 17.09.2013
Helse- og sosialkomiteen 19.09.2013
Bydelsutvalget 26.09.2013

VH 12 Områdesatsing rundt Sandaker /Åsen

Saken gjelder Bydelsutvalgets verbalvedtak fattet i forbindelse med 

budsjettbehandlingen for 2013

VH 12 Bydelsutvalget ber bydelsdirektør komme med en skriftlig eller muntlig
redegjørelse for områdesatsingen i de kommunale gårdene rundt Sandaker/Åsen. Det 
bør også bli vurdert hvordan man samtidig skal holde ved like det som er oppnådd 
etter liknende satsing i Drøbakgate 1 og Arendalsgate 3.

Bakgrunn:

Det vises til BU sak 10/15 om Bomiljøprosjektet i Drøbakgt. 1 og til
Rapporten til BU 22.03.2012: STATUSOPPDATERING BOMILJØPROSJEKTET I 
DRØBAKGT.1 OG BOMILJØSATSNING I ARENDALSGT.3 og DANNEVIGSVN.7

Statusrapporten viser til viktige faktorer for arbeidet og disse er lagt inn i utarbeidelsen av en 
Plan for Områdeløft for Søndre Åsen. (vedlagt)

Noen viktige erfaringer fra arbeidet som er beskrevet i statusrapporten og som er 
videreutviklet i Planen for Områdeløft:

- et samhandlende nettverk for gjennomføring av fysiske og sosiale aktiviteter som kunne 
bidra til en bedring av oppvekstforholdene og bomiljøet for barn og unge som bor i gården.

- et felles ansvar og samhandling mellom bydel, Boligbygg og beboere for å utvikle tiltak

- gode samarbeidsrutiner mellom bydel og Boligbygg

- en sterk samordning av bydelens tjenesteapparat



- en aktivt og stabilt gårdstyre

- en Bomiljøkonsulent med tydelig funksjoner som: 

å ha et overblikk for at ting fungerer og fange opp avvik
å ha en koordinerende rolle mellom beboer, bydel og Boligbygg. 

Bomiljøkonsulentens tilstedeværelse og tilgjengelighet er viktig faktor for både bydel, 
Boligbygg og beboer.

I en arbeidsgruppe fra HOS avdelingen, BOU ved SALTO koordinatoren og fra KON 
avdelingen samt tverrfaglig møter med avdelingsdirektørene, er det utarbeidet en Plan for et 
Områdeløft for Søndre Åsen.

Saksfremstilling

Siden 2012 er forbedringer ved bomiljøene ved kommunale gårder i Drøbakgate 1 og ved 
Dannevigsveien 7  / Arendalsgate 5 ivaretatt ved en utvikling av et mer systematisert
samarbeid og samordning. 

Bomiljøkonsulent stillingen er blitt en fast stilling, et Område Team for Sagene Torg er 
etablert for og systematiserer arbeidet blant tjenestene i bydelens tre avdelinger og andre som 
gjør en innsats for et bedre bomiljø i gårdene her.

Koordineringen, tilgjengeligheten og informasjonen er kjernen for vedlikehold av 
resultatene.

HOS innkaller til møter, sprer informasjon, fordeler oppgaver og koordinerer for felles 
aktivitetsplaner i området.
De også har ansvar for løpende beboer kontakt og er en forlenget arm for Boligbygg.

Beboere og Boligbygg har jevnlige møter med bydelens tjenester, har jevnlig 
kommunikasjon med Bomiljøkonsulentene og deltar på faste møter angående flere forhold.

Utover dette har:

BOU har etablert sommerklubb for barn og unge i lokalene ved Drøbakgate 1 eller på 
Sagene Internasjonal og Flerkulturell Frivilligsentral (SAIFF). Tilstedeværelse gjør at barn 
og unge som ellers ikke ville delta gjør det når tiltakene skjer i nærheten av sine hjem.

KON organiserer verkstedsprosjekter som kan bidra til økt trygghet i nærmiljøet, på 
torgplassen og kulturtiltak med faste innslag av gratis familieprogrammer.

SALTO koordinatoren og bydelspolitiet deltar også på faste Område team møter og 
aktiviteter.



Felles lokalene i første etasjen i Drøbakgate 1 og i Arendalsgate 5 / Dannevigsveien 7 gjør at 
beboere har et sted for å komme med informasjon og for å få råd fra bomiljøtjenestens
bomiljøarbeidere.

Felles lokalene gir også beboere et sted å samles på kveldene og i helgene.

Dette beskriver noe av arbeidet som gjennomføres for å vedlikeholde gode resultater og som 
vi legger inn i hvordan vi planlegger arbeidet for innsatsen på området Søndre Åsen.

I området Søndre Åsen finns det 761 kommunale gårder i Bydel Sagene. Dette utgjør 35 %
av alle kommunale gårder i Bydel Sagene. Flere utfordringer er skissert i Planen. 

Områdeløftet krever et større engasjement fra flere ressurser i nærmiljøet på bakgrunn av 
komplekse samfunnsmessige endringer og forhold som preger området. Skoler, frivillige 
organisasjoner og beboere som er interessert i et bedre miljø for hele området er inkludert i 
planens helhetlig prosess for utviklingen.
Det er et overordnet mål at dette skal føre til tryggere oppvekstvilkår for barn og sine 
familier.

Organiseringen og Målsetting og Metodikk 

Organiseringen og målsettingene er skissert i planen.
Utgangspunktet for strategier og tiltak er i henhold til problemstillinger som er skissert i 
utfordringene for området som leses i Planen.

Strategier og tiltak

Områdeløft er gjennomført i andre bydeler i Oslo og i flere land.

En strategi er å følge opp resultater og erfaringene med andre som arbeider med metoden 
Områdeløft eller også kalt Kvartalsløft. Vi har hatt en erfaringsutveksling med Bydel Bjerke, 
en arbeidsgruppe fra Groruddalsatsingen og deltatt på erfaringsseminarer angående 
Områdeløft i regi av Husbanken i løpet av 2012 og i regi av ICLEI, et europeisk nettverk;
Local Governments for Sustainability.

Det skal opprettes kontakt med Husbanken og forskningsinstitutter for fagkompetanse tiltak,
evaluerings muligheter og idéutvikling for mulig, formelt prosjekt samarbeid hvis dette er
ønskelig og mulig. 

En annen viktig strategi er å ha et langt tidsperspektiv for bærekraftige endringer i området.

Økonomiske, organisatoriske og miljørelaterte konsekvenser:

Planen inneholder tiltak som er basert på tjenestenes og organisasjonenes arbeidsplaner for 
inneværende budsjett år. Tiltakene blir revidert for hvert arbeids og budsjettår.



Forslag til vedtak:

Bydelsutvalget tar orientering om områdesatsingen på Søndre Åsen som skissert i planen til
etterretning.

BYDEL SAGENE

Helge Jagmann
bydelsdirektør

Godkjent og ekspedert elektronisk uten underskrift

Trykte vedlegg:
Plan for Områdeløft Søndre Åsen
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Saksgang

Utvalg Møtedato
Arbeidsutvalget 23.09.2013
Bydelsutvalget 26.09.2013

Uttreden av Bydelsutvalget og Arbeidsutvalget. Oppnevning av nytt 

varamedlem i Arbeidsutvalget.

Saksframstilling:
Jan Christian Kielland (MDG) har i skriv av 10.06.13 meddelt at han flytter ut av bydelen.
Flyttemelding er registrert mottatt 31.07.13.

Ifølge kommuneloven § 14 nr. 1 bokstav a, jf. bydelsreglementet § 2-2 fjerde ledd, er bare de
som er innført i folkeregisteret som bosatt i Bydel Sagene, valgbare til Bydelsutvalget. Den
som taper valgbarheten til Bydelsutvalget i valgperioden, trer endelig ut, jf. kommuneloven §
15 nr. 1.

Når et fast medlem trer ut av Bydelsutvalget, rykker varamedlemmer fra vedkommende
gruppe opp i den nummerorden de er valgt. Nåværende 1. varamedlem Siri Mittet (MDG) 
trer dermed inn i vervet som medlem av Bydelsutvalget.

Som følge av at Jan Christian Kielland (MDG) trer ut av sitt verv som medlem i 
Bydelsutvalget, bortfaller hans verv som varamedlem i Arbeidsutvalget, da Arbeidsutvalget 
skal bestå av medlemmer av Bydelsutvalget, jf. bydelsreglementet § 2-3. Ifølge
kommuneloven § 16 nr 3 skal det velges nytt medlem av Arbeidsutvalget når et medlem trer
endelig ut. Supplering skal foretas fra den samme gruppe som den uttredende tilhørte.

Forslag til vedtak:
……………. (MDG) oppnevnes som nytt varamedlem i Arbeidsutvalget.

BYDEL SAGENE

Helge Jagmann
bydelsdirektør

Godkjent og ekspedert elektronisk uten underskrift



Oslo kommune
Bydel Sagene

Saksframlegg

Dato: 20.08.2013
Saksmappe: Saksbeh: Arkivkode:
2012/110 Tiffany Yijun Qiu 027.0

Saksgang

Utvalg Møtedato
Arbeidsutvalget 23.09.2013
Bydelsutvalget 26.09.2013

Søknad om permisjon fra verv som varamedlem i Bydelsutvalget og verv

som medlem i Helse- og sosialkomiteen. Eventuell oppnevning av nytt 

medlem i Helse- og sosialkomiteen.

Saksframstilling:

Cathrine Skårn (R) har søkt om permisjon i 6 måneder fra sitt verv som 1. varamedlem i 
Bydelsutvalget, da familiesituasjonen medfører at deltagelse i Bydelsutvalgets møter ikke 
kan opprettholdes uten uforholdsmessige vanskeligheter. I tillegg har hun søkt om fritak fra 
sitt verv som medlem i Helse- og sosialkomiteen.

I følge kommuneloven § 15 nr. 2, kan et medlem etter søknad fritas for et kortere tidsrom
eller resten av valgperioden hvis vedkommende ikke uten uforholdsmessig vanskelighet eller 
belastning kan skjøtte sine plikter i vervet.

Bydelsdirektøren anser at kravet i kommunelovens § 15 nr. 2, er oppfylt og anbefaler at 
begge søknadene innvilges.

Nåværende 2. varamedlem Aina Huseby (R) rykker midlertidig opp som 1. varamedlem i 
Bydelsutvalget. Øvrige varamedlemmer rykker opp tilsvarende.

Ifølge kommuneloven § 16 nr 3 skal det velges nytt medlem av Helse- og sosialkomiteen når
et medlem trer endelig ut. Supplering skal foretas fra den samme gruppe som den uttredende 
tilhørte.



Forslag til vedtak:

1) Cathrine Skårn (R) innvilges permisjon til og med 26.03.2014 fra sitt verv som 1. 
varamedlem i Bydelsutvalget.

2) Cathrine Skårn (R) fritas fra sitt verv som medlem i Helse- og sosialkomiteen for 
resten av valgperioden.

3) (Under forutsetning av at pkt. 2 vedtas) ………………… (R) oppnevnes som nytt
medlem i Helse- og sosialkomiteen.

BYDEL SAGENE

Helge Jagmann
bydelsdirektør

Godkjent og ekspedert elektronisk uten underskrift



Oslo kommune
Bydel Sagene

Saksframlegg

Dato: 16.09.2013
Saksmappe: Saksbeh: Arkivkode:
2012/110 Tiffany Yijun Qiu 027.0

Saksgang

Utvalg Møtedato
Bydelsutvalget 26.09.2013

Søknad om fritak av verv som medlem i Kultur- og nærmiljøkomiteen. 

Nytt valg av medlem i Kultur- og nærmiljøkomiteen.

Saksframstilling:

Eldar Aldernæs Hanson (R) søker i skriv av 06.09.2013 om fritak fra vervet som medlem i 
Kultur- og nærmiljøkomiteen da vervet som medlem i Kultur- og nærmiljøkomiteen
kombinert med vervet som medlem i Bydelsutvalget medfører for stor arbeidsbelastning.

I følge kommuneloven § 15 nr. 2, kan et medlem etter søknad fritas for et kortere tidsrom
eller resten av valgperioden hvis vedkommende ikke uten uforholdsmessig vanskelighet eller 
belastning kan skjøtte sine plikter i vervet.

Bydelsdirektøren anser at kravet i kommunelovens § 15 nr. 2, er oppfylt og anbefaler at 
søknaden innvilges.

Ifølge kommuneloven § 16 nr 3 skal det velges nytt medlem av Kultur- og nærmiljøkomiteen
når et medlem trer endelig ut. Supplering skal foretas fra den samme gruppe som den 
uttredende tilhørte.

Forslag til vedtak:
1. Eldar Aldernæs Hanson (R) fritas fra sitt verv som medlem i Kultur- og

nærmiljøkomiteen for resten av valgperioden.
2. (Under forutsetning av at pkt. 1 vedtas) …………………… (R) oppnevnes som nytt

medlem i Kultur- og nærmiljøkomiteen.

BYDEL SAGENE

Helge Jagmann
bydelsdirektør

Godkjent og ekspedert elektronisk uten underskrift



Oslo kommune
Bydel Sagene

Saksframlegg

Dato: 02.09.2013
Saksmappe: Saksbeh: Arkivkode:
2012/621 Hilde Graff 426.2

Saksgang

Utvalg Møtedato
Arbeidsutvalget 23.09.2013
Bydelsutvalget 26.09.2013

Skolefrokost

Sammendrag:
Saken omhandler status i saken om skolefrokost og bydelsdirektørs vurderinger av oppstart
og igangsetting av en slik ordning i bydelens økonomiske situasjon.

Bakgrunn for saken:
Følgende verbalvedtak er bakgrunn for saken:

Budsjett 2012 VH4: Skolemat – frokosttilbud:
Frokost er det viktigste måltidet i løpet av dagen og i et folkehelseperspektiv er frokost
spesielt viktig. Bydel Sagene har store fattigdomsutfordringer og i dette perspektivet er
frokost særdeles viktig. Bydelsutvalget ber direktøren komme tilbake med en sak der man ser
på muligheten til å igangsette et folkehelseprosjekt der bydelens barn og unge får tilbud om 
gratis frokost før skolestart.

Budsjett 2013: VB7:Skolefrokost
Bydelsutvalget støtter forslaget om skolefrokost og anser ordningen som et viktig 
inkluderings og utjevningstiltak av sosiale forskjeller og mener at frokosten er viktig for hele 
grunnskoletrinnet. Bydelsdirektøren bes derfor om å evaluere ordningen for å se på 
muligheten for å utvide tilbudet til ungdomstrinnet.

Saksframstilling:

Med bakgrunn i verbalvedtak VH 4 (budsjett 2012) ble det invitert til møte med skolene
september 2012. Kun to av bydelens 4 skoler, Bjølsen og Nordpolen skole stilte på dette 
møtet.

I BU-sak 12/104 ble det skissert mulige løsninger for å igangsette en ordning med gratis 
skolefrokost og anslått et kostnadsoverslag på 1,2 mill.

Følgen innstilling fra bydelsdirektør ble vedtatt:
1)Bydelsutvalget tar saken om mulighet for å etablere en skolefrokost for 2 av bydelens
skoler til etterretning
2) Bydelsutvalget tar kostnader til gratis skolefrokost opp til vurdering under bydelens
budsjettbehandling for 2013.



Bydelsutvalget vedtok i budsjett 2013 å sette av 0,5 mill til skolefrokost

Med bakgrunn i bydelens anstrengte økonomi og med fokus på bydelens kjerneoppgaver la 
bydelsdirektør i revidert budsjett 2013 (Bydelsutvalgsmøtet i slutten av mars) fram forslag 
om å kutte bevilgningen til skolefrokost.

Bydelsutvalget besluttet og opprettholde bevilgningen.

Det ble i begynnelsen av mai rettet følgende spørsmål til de to aktuelle skolene:

Er skolen villig til å påta seg ansvaret for etablering og drift av ordningen?
Hvis ja:
Hvem er målgruppen og hvor mange antar man har behov for dette tilbudet?
Hvordan nå denne målgruppen?

Hvordan skal tilbudet organiseres på skolen?
Hvem skal stå for innkjøpene?

Hvem skal være tilstede under spisesituasjonen?
Rutiner for oppbevaring av matvarer?

Hvordan ser skolen på muligheten for finansiering utover de avsatte midler?

Følgende tilbakemelding ble gitt fra skolene:

Bjølsen skole
Bjølsen skisserer en modell hvor målgruppen er alle ungdomsskoleelever. Antallet anslås å 
være 180 elever. Det foreslås å kjøpe inn baguetter som deles ut ved skoledagens start. 
Skolene påtar seg ansvaret for å administrere ordningen, men kan ikke påta seg noen 
økonomiske utgifter.

Nordpolen skole
Nordpolen skole skisserer en modell hvor målgruppen er alle elever på småskoletrinnet med 
vekt på å nå de utsatte. Det anslås ca. 120 barn. Skolen vil stå for det administrative og 
benytte skolens samlingssal og ansatte i aktivitetsskolen til tilbudet.

Bydelsdirektørs vurderinger:

Økonomi:
Det har ikke lykkes bydelen eller skolene å finne eksterne finansieringskilder. Skolene
uttrykker at de heller ikke har økonomi til å bidra til satsningen annet enn lokaler og bidrag 
fra de ansatte. Dette medfører at alle utgifter til innkjøp av mat må dekkes av bydelen.
Slik sett er ikke en vesentlig økonomisk forutsetning for prosjektet ivaretatt. 

Det omtalte prosjekt med et begrenset antall bruker var ment å skulle gå over til en varig 
ordning som skulle omfatte alle barn og unge i bydel Sagene. Dersom finansiering av dette 



tiltaket kun skal dekkes over Bydel Sagene sine budsjetter vil dette få et omfang som etter 
hvert vil ramme bydelens kjernetjenester.

Bydelen går mot trangere økonomiske tider hvor nedskjæring på alle tjenesteområdene vil
skje i årene fremover. Det er viktig å ha vurdert om det er hensiktsmessig å starte opp tiltak,
som vil skape forventninger om videreføring og utvidelse i årene framover. Det kan være 
krevende å avslutte et tiltak for bydelens barn og unge, som de mest sannsynlig vil oppleve 
som positivt.

Fattigdomstiltak:
Prosjektet var i utgangspunktet tenkt som et fattigdomstiltak. Slik tilbudet foreslås lagt opp 
fra skolene kan vi ikke se at dette hensynet ivaretas. Skolefrokost til alle er et kostbart og lite 
spisset tiltak mot fattigdom. Ved at ungdom får ”stukket til seg” en baguett på vei inn i 
klasserommet kan vi vanskelig se at dette er med på å bidra til utjamning og skape gode 
sosiale situasjoner. Det er også en risiko for at ungdom som har fått opparbeidet seg gode 
vaner hjemme med å spise frokost før de går på skole vil bli avlært med dette til fordel for 
den enkle løsning (skolens baguetter). Vi kan heller ikke se at innkjøp av baguetter er med på 
å opparbeide gode kostholdsvaner.

Dokumentasjon:
Det er vanskelig å få fram dokumentasjon som kan bekrefte om målgruppen nås med dette 
tiltaket. Det er likeledes vanskelig å måle effekten av et slikt tiltak. 

Konklusjon
Bydelen styrer mot et merforbruk i 2013 og møter strengere økonomiske rammer i 2014 og 
årene framover. Bydelsdirektør kan ikke tilrå at det avsettes 0,5 mill til et tiltak som ligger 
utenfor bydelens kjerneoppgaver og som ikke med sikkerhet rettes mot utsatte grupper. 
Bydelsdirektør ser det også som uheldig at det skapes forventninger til etablering av et 
kostnadskrevende tilbud som mest sannsynlig vil måtte skjæres ned eller tas bort p.g.a. 
framtidige nedskjæringer i budsjettet. 

Forslag til vedtak:
BU slutter seg til Bydelsdirektørens tilråding om ikke å iversatte prøveprosjektet med 
skolefrokost ved to skoler i bydelen.

BYDEL SAGENE

Helge Jagmann
bydelsdirektør

Godkjent og ekspedert elektronisk uten underskrift
















































































